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معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم اعلام کرد: 

تامین کالاهای اساسی 
مورد نیاز ایام پایانی سال 

آیت الله اعرافی: 
همه دستگاه ها برای بازآفرینی هویت تاریخی قم تلاش کنند

 معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم با اشاره 
به وضعیت ذخیره کالاهای اساسی در این استان از تامین 
داد.   خبر  رمضان  ماه  و  نوروز  ایام  برای  اقلام  این  کامل 

محسن امیدیان عصر روزدوشنبه در بازدیدی که بصورت 
سرزده از مراکز توزیع و فروشگاه های رفاه و جانبازان انجام 
شد از تامین کالاهای اساسی از جمله مرغ، گوشت، روغن. 
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مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم اعلام کرد:

ممنوعیت دیوارنویسی و الصاق تراکت 
خارج ازمکان های مشخص شده 

شهروندان باید در برابر اموال عمومی و مسائل شهری بی تفاوت نباشند
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اعطای نشان عضویت سازمان جهانی مناطق آزاد
 به منطقه ویژه سلفچگان

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری 
قم از پاکسازی بیش از ۱۱ هزار مترمربع از دیوارنوشته ها و 
برچسب های تبلیغاتی غیرمجاز نصب شده در سطح شهر 

از ابتدای امسال تاکنون، توسط عوامل خدمات شهری در 
مناطق ۸ گانه خبر داد و گفت :بر اساس ماده ۹۲ قانون 
شهرداری ها، نوشتن هر نوع مطلب و یا الصاق هر نوشته ای 

  

عضو شورای شهر قم با تاکید بر این مهم که در حال حاضر توزیع عادلانه ای در 
ایجاد کتابخانه به ویژه در مناطق کم برخوردار به درستی صورت نگرفته است، 
گفت: نهادکتابخانه ها و شهرداری می توانند برنامه های فرهنگی مشترکی را با 
همکاری و تعامل سازنده با یکدیگر اجرا کنند و در این راستا از مشارکت عمومی 
در کنار هم بهره مند شوند.  مهندس معصومه آمره با اشاره به کمبود کتابخانه و 
مراکز فرهنگی در محلات کم برخوردار قم اظهار داشت: در سال ۱۳۸۲ قانونی با 
عنوان تاسیس و نحوه اداره کتابخانه های عمومی کشور به تصویب مجلس رسید 

 : گفت  قم  استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  کشاورزی  ترویج  هماهنگی  مدیر 
صندوق های اعتبار خرد زنان روستایی به دو منظور کلی ایجاد می شود، نخست به 
منظور ارتقا سطح فعالیت های اجتماعی زنان روستایی و سپس در راستای تقویت 
توانمندی های آنان در زمینه انجام فعالیت های اقتصادی و کسب درآمد پایدار که 
هر دو این حوزه ها به پیشرفت هرچه بیشتر روستاهای استان می انجامد. کاظم 
شکوریان فرد در گفت وگویی اظهارداشت : بحث تولید محصول سالم و سلامت 
دنبال  استان  روستایی  زنان  مشارکت  با  که  است  موضوع هایی  جمله  از  محور 

عضو شورای شهر قم مطرح کرد:
کمبود کتابخانه و مراکز فرهنگی در محلات کم برخوردار 

مدیر هماهنگی ترویج کشاورزی سازمان جهاد کشاورزی استان قم :
صندوق های اعتبار خرد زنان روستایی درقم ایجاد می شود
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با حضور مدیرحوزه های علمیه کشورصورت گرفت ؛

بهره برداری از خیابان شهیدان برقعی
شهردار قم :

برای  احداث  این بلواربیش از 2۰۰ میلیارد تومان هزینه شده است

فروش فوق العاده املاک و مستغلات 
 ) مزایده شماره 1۰۰  امداد قم(

دفتر فروش املاک امداد قم  در نظر دارد تعدادی از املاک مسکونی ، تجاری ، اداری و اراضی 
متعلق به خود را از طریق برگزاری مزایده کتبی با شرایط نقد و اقساط و بدون دریافت کارمزد به فروش 

برساند.
از  بیشتر  و کسب اطلاعات  نظر  املاک مورد  از  بازدید  برای  توانند  لذا متقاضیان خرید می 
نحوه برگزاری مزایده و اخذ برگ شرایط شرکت در مزایده و اسناد مزایده از تاریخ 1400/12/2 
لغایت1400/12/11 همه روزه بجزایام تعطیل از ساعت 8 لغایت 14/30 به دفتر فروش املاک 

امداد مراجعه فرمایند و یا مدارک و فرم های مربوطه را از سایت معرفی شده اخذ نمایند.
ملاحظات :

1( متقاضیان برای شرکت در مزایده می بایست سپرده ای به میزان 5% قیمت پایه مزایده ملک 
مورد نظر خود را طی چک بانکی در وجه کمیته امداداستان قم تهیه و تحویل نموده و رسید دریافت 

نمایند.
2(متقاضیان می بایست رسید سپرده ماخوذه ) قرمز رنگ ( را به همراه فرم تکمیل شده پیشنهاد 
قیمت و فرم امضاء شده شرایط شرکت در مزایده را داخل پاکت مخصوص پیشنهادات قرار داده و پس 

از درج فقط نام و نام خانوادگی متقاضی بر روی آن پاکت داخل صندوق پیشنهادات انداخته شود.
3( فروشنده در ردّ یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات واصله و همچنین تمدید مهلت مزایده یا ابطال 

آن به هر شکل مجاز و مختار است.
4( پیشنهادات فاقد سپرده و یا مخدوش و مبهم و مشروط از درجه اعتبار ساقط و تکمیل و رعایت 

مفاد فرم های شرکت در مزایده که از طریق دفتر فروش ارائه می گردد الزامی است.
5( متقاضیان دارای شخصیت حقوقی می بایست ذیل فرم شرایط شرکت در مزایده را به مُهر و 

امضاء مسئولین ذیربط برسانند.
6( حضور کلیه شرکت کنندگان یا نماینده آنان در جلسه مزایده آزاد است و عدم حضور هر یک یا 

کلیه شرکت کنندگان موجب هیچ ادعایی از طرف آنان نخواهد بود.
7( مذکوراً توصیه می¬شود متقاضاین محترم به اطلاعات مندرج در ستون توضیحات هر ملک 
توجه و ضمن رعایت مفاد مندرج در برگ شرایط شرکت در مزایده از ملک مورد نظر حتما" بازدید 

بعمل آورند.
8( دریافت اقساط طی چک های صادره صیادی از سوی بانک ها ) بجز صندوق قرض الحسنه 
( قابل دریافت بوده و از دریافت چک های مربوط به حسابهای قدیمی،غیر صیادی و سفته معذور 

می باشیم.
9( درصورت پرداخت نقدی الباقی ثمن معامله مشمول سالیانه 17درصد تخفیف بصورت روز 

شمار خواهد شد.

10( درصورت برنده نشدن در مزایده سپرده متقاضی حداکثر ظرف مدت 5 روز کاری عودت 
داده خواهد شد.

11( متقاضیان پس از انتخاب ملک موردنظر قبل از ارائه پیشنهاد می بایست حتماًفرمهای 
مربوطه علی الخصوص فرم مبایعه نامه را که در محل دفتر فروش موجوداست  اخذ وپس از تکمیل و 

امضاء داخل پاکت پیشنهاد قیمت قرارداده ودر صندوق پیشنهادات بیاندازند.
مهم :

قطعی  سند  تنظیم  به  مربوط  های  هزینه  پرداخت  و  لازم  حسابهای  مفاصا  اخذ  پیگیری   •
درخصوص آن دسته از املاکی که تفویض مالکیت آنها به صورت وکالتی درج گردیده است به عهده 

خریدار می باشد.
دفتر فروش املاک امداد به نشانی :

تلفن¬های تماس : 0۲5-۳6۱576۲۹               
http://www. ecemdad.ir : آدرس اینترنتی

زمان برگزاری :چهارشنبه ۱400/۱۲/۱۱ ساعت ۱4
- محل برگزاری مزایده : قم-خیابان امام خمینی)ره( روبروی بانک ملی نبش 16متری سعیدی 

– تلفن 025-36157629               

شناسه آگهی :1282558
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رییس جمهور در نشست خبری مشترک با امیر قطر؛
شرط رسیدن به توافق، تأمین منافع 

ملت ایران و لغو تحریم هاست

در جلسه شورای عالی قضایی مطرح شد؛
مأموریت ویژه رییس عدلیه

 به دادستان های سراسر کشور
 رئیــس قــوه قضائیه با اشــاره به 
ناســالم و معیــوب بــودن شــبکه 
توزیع محصولات به دادستان های 
داد  مأموریــت  کشــور  سراســر 
کــه در راســتای وظایــف نظارتــی 
معیــوب  چرخــه  اصــلاح  بــرای 
اقدامــات جدی داشــته باشــند.  
لمســلمین  ا م و سلا لا حجت ا
2غلامحسین محســنی اژه ای روز  2

خطیب زاده:منتظر تصمیمات اروپا و آمریکا هستیم
موضوعات حل نشده سخت ترین و 

کلیدی ترین مسائل هستند  
 رییس جمهــور با تأکیــد بر اینکه 
آمریــکا بایــد اراده خــود را بــرای 
برداشــتن تحریم هــا اثبــات کند، 
گفت: برای رســیدن بــه توافق در 
مذاکــره با غربی هــا، تأمین منافع 
ملت ایران، لغو تحریم ها، تضمین 
معتبر و بسته شــدن پرونده های 
سیاسی ضروری است.  به گزارش 
خبرنگار حوزه دولت ایرنا، آیت الله 

امــور  وزارت  ســخنگوی 
گفــت:  کشــورمان  خارجــه 
پیشــرفت های  گفت وگوهــا 
بســیار قابل توجهی داشــته 
اســت و منتظــر تصمیمــات 
اروپا و آمریکا هستیم.  سعید 
نشســت  در  خطیــب زاده 
روز  در  خــود  مطبوعاتــی 
دوشــنبه در پاسخ به سوالی  7

امـلاک کمیته امداد استان قم



سه شنبه-3 اسفند ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 25459

سناریوهای بحران اوکراین 
و تاثیر آن بر مذاکرات وین 

دربحران اوکراین ما یک وضعیت جنگ سرد موقت را 
باید در نظر بگیریم که فرض را بر این بگذاریم که جنگ 

روی نخواهد داد اما این تنش و تلاطم در روابط غرب و شرق وجود داشته باشد که 
تاثیرش را بر ایران و مذاکرات وین خواهد داشت؛ در این وضعیت پیش از جنگ، موضع 
روس ها نسبت به مذاکرات وین تغییر کرده است. پیش از این مذاکره کننده روسیه به 
کرات توئیت و مصاحبه می کرد و و موفقیت و پایان مذاکرات را در دسترس می دانست 
اما حالا شاهد هستیم که آمریکا و اروپا مذاکرات را در آستانه توافق البته منوط به اتخاذ 
تصمیمات سیاسی عنوان می کنند در حالی که روس ها دیگر به این شفافیت موضع 

نمی گیرند و می خواهند این استخوان لای زخم بماند.  
بنابراین در این سناریو، روس ها می خواهند این خصومت غرب و ایران تا زمان تعیین 

تکلیف مساله اوکراین ادامه پیدا کند.  
سناریوی بعدی این است که جنگ در بگیرد که در آن صورت طبیعتا خشونت قابل 
توجهی را شاهد خواهیم بود که در این زمان این امکان وجود دارد که آمریکا برای پایان 
موفقیت آمیز مذاکرات وین امتیازاتی بدهد و در داخل آمریکا نیز دولت بتواند کنگره را 
برای موافقت با این توافق راضی کند تا کشور بتواند بر بحران بزرگ تری تمکرکز داشته 
باشد. در واقع این مساله هم وجود دارد و قطعا آن ها راضی نمی شوند که در مذاکرات 
هسته ای سخت گیری کنند تا در زمان درگیری با وسیه، ایران هم به غنی سازی خود 

ادامه دهد و این از نظر ذهنی غیرممکن است.  
لذا به نظر من اگر درگیری رخ دهد، طبیعتا این درگیری باعث می شود امتیازات 
بهتری در مذاکرات نصیب ایران شود، اما در این سناریو باید بدانیم روسیه هم عضوی از 
1+4 است که می تواند در یک وضعیت جنگی کارهایی انجام دهند و چین را نیز با خود 

همراه کرده تا از آن طریق موانعی را در مسیر دستیابی به توافق ایجاد کنند. 
مورد بحث در خصوص بحران اوکراین اقدام ایران در صورت بروز جنگ است واکنش 
و اقدام ایران به نحوه افزایش و روند شکل گیری جنگ بستگی دارد؛ زمانی جنگی 
مستقیم میان روسیه و اوکراین روی می دهد و غرب نیز مستقیم دخالت نمی کند چرا 
که اوکراین عضو ناتو نیست اما دریایی از سلاح را در اختیار اوکراین قرار می دهد. در 
این حالت ایران تلاش می کند به نحوی یک گرایشی را به سمت روسیه نشان دهد اما 
ترجیح می دهد علنی به عنوان روسیه قد علم نکند، همانطور که در بحران گرجستان 
شاهد بودیم که وقتی اوستیای شمالی و آبخازیا را روس ها جدا کردند ایران سعی کرد 
بی طرفی را حفظ کند اما قائم مقام وقت وزارت خارجه مصاحبه ای انجام داد و آنجا به 

صراحت گرایش به روسیه را نشان داد. 
اما اگر این جنگ به صورت غیرمستقیم باشد به این معنا که طرفداران روسیه در 
جمهوری شرقی اوکراین به صورت نیابتی از طرف روسیه وارد درگیری شوند و روسیه 
نقش مستقیم نداشته باشد و تنها سلاح ارسال کند، طبیعتا در این موقعیت ایران 
تلاش می کند اظهارنظر خاصی نداشته باشد و در واقع به نحوی این موضوع را موضوع 

داخلی اوکراین تلقی کند. 
                                                                                                               کارشناس مسائل بین الملل

الزاماتی برای جامعه 
مهندسی کشور 

اصلاح و قرارگیری کشور در مسیر صحیح  پیشرفت، 
در گرو خشت گذاری و مهندسی صحیح  و اصولی پایه 

های زیرساختی آن می باشد، این حرکت ملزم به هدایت هدفمند و همچنین تعهد و 
نظارت صادقانه عوامل اجرائی دولتی و خصوصی است. دیدگاه متعهدانه و صداقت 
در انجام وظایف و پاسخگویی در مقابل عواقب آینده هر پروژه ای از الویت های امروز 

جامعه مهندسی کشور می باشد.
 مهندسی، حرفه ای بسیار ارزشمند و پرمسئولیت است، زیرا با سلامت، ایمنی، 
افزایش رفاه و آسایش انسان ها یعنی اشرف مخلوقات عالم سر و کار دارد. حرفه 
مهندسی همچنین به دنبال بهبود روش ها، محصولات و فرایندهایی است که با توان، 
کیفیت و قابلیت و بهره وری بالاتری کالاهای مورد نیاز جامعه را تولید نمایند و هزینه ها 
و قیمت و ضایعات آن را کاهش دهند و رفاه و استانداردهای زندگی انسان ها را بالا برند.

 یکی از مهم ترین ویژگی های حرفه مهندسی صداقت و راستگویی است. گرچه 
فقدان صداقت یک معضل اجتماعی و چندعاملی است که آسیب های فراوانی به بار 
می آورد، اما زیان های وارده عدم وجود آگاهانه صداقت و مسئولیت پذیری از سوی 
معدود شرکت های مهندسان مشاوره و پیمانکاری، بازتاب اجتماعی و خسارت های 
اقتصادی و محیط زیستی به بار می آورد که به راحتی قابل جبران نیست و حتی 
کوچکترین بی صداقتی، گزارشات کذب و فقدان تعهد در جامعه مهندسی کشور، 

بخشودنی نیست.
 کذب در مفهوم اخلاقی تحریف حقیقت است و نه بیان خلاف واقع. تحریف نوعی 
اقدام فرد در وارونه سازی حقیقت است یعنی سعی عامدانه در بیان چیزی که خود آن را 
خلاف واقع می داند. با درک تمایز صدق منطقی و اخلاقی، مفهوم صداقت آشکار مي 

 گردد و دروغ نوعی وارونه سازی حقیقت و اقدام فرد در تحریف حقیقت است. 
ایران از جمله کشور های توسعه نیافته ای است که فقدان صداقت در آن بدیهی، 
غیر قابل انکار و تبدیل به یک معضل اجتماعی شده که بر فعالیتهای حرفه ای و 
تعاملات اجتماعی آسیب فراوانی زده است. گرچه عده ای صداقت و راستگویی را 
صرفاً مسأله ای اخلاقی تلقی کرده و در بررسی مسائل و مشکلات اجتماعی آن را به 
حاشیه می رانند اما خسارت وارد عدم این صداقت بر شاخص های پایداری اقتصاد و 
محیط زیست کشور مشهود هست، ارائه گزارش های کارشناسی و خوداظهاری کذب، 
ارزیابی های اثراتی که صرفا به جهت تکمیل پروسه اداری صورت گرفته، اجرای پروژه 
های پیمانکاری که اصول مهندسی در آن  به درستی اجرا و لحاظ نشده و منافع مادی 
طرفین و تکمیل بر اساس بودجه اختصاص یافته صورت گرفته، تبادل رشوه و مزایده ها 
و مناقصات صوری و در ادامه مشاهده عمومی نتایج این کوتاهی ها، باور های عمومی 
جامعه را با مخاطرات جدی مواجه می کند و این وقایع زینبده جامعه مهندسی یک 
کشور اسلامی نیست و باید نسبت به شناسایی دلایل و عوامل این بی تفاوتی های 
اجتماعی احتمالی، اقدام جدی و عاجل صورت گیرد زیرا هم زیربنای اقتصاد کشور را 

نابود می کند و هم باورهای عمومی جامعه را به چالش می کشد.
کنشگر اجتماعی و کارشناس برنامه ریزی محیط زیست

دبیر شورای عالی امنیت ملی: 

مذاکره با آمریکا در دستور کار ایران نیست
 دبیر شورای عالی امنیت ملی کشورمان با اشاره به اینکه مذاکرات وین از ابتدا میان 
ایران و 1+4 و نماینده اتحادیه اروپایی در جریان بوده، گفت: مذاکره با آمریکا در دستور 
کار هیأت مذاکره کننده ایران نیست.  دریابان علی شمخانی در توییتی با اشاره به 
مذاکره مستقیم جمهوری اسلامی ایران با آمریکا نوشت: »مذاکرات وین از ابتدا میان 
ایران و 1+4 و نماینده اتحادیه اروپایی در جریان بوده و این مسیر بدون تغییر تا حصول 
نتیجه ادامه خواهد داشت.« دبیر شورای عالی امنیت ملی کشورمان در ادامه نوشت: 
»مذاکره با آمریکا بدلیل آنکه منشاء هیچ گشایشی نخواهد بود در دستور کار هیأت 
مذاکره کننده ایران نیست.« دور هشتم مذاکرات که از ششم دی ماه سال جاری در 
وین آغاز شده، یکی از طولانی ترین دورهای مذاکرات است و شرکت کنندگان سرگرم 
تکمیل پیش نویس متن توافق و تصمیم گیری در مورد برخی موضوعات اختلافی 
بوده اند. قریب به اتفاق هیات ها اذعان دارند که گفت وگوها به رغم پیچیدگی برخی 

مسائل رو به جلو و در مسیر پیشرفت است.
 

رئیس سازمان ثبت احوال:

تحول در نظام هویتی کشور ضروریست
رییس سازمان ثبت احوال کشور گفت: تحول در نظام هویتی کشور و تمرکز بر 
موضوعات مرتبط با هویت اشخاص در سازمان ثبت احوال کشور امری ضروری است. 
هاشم کارگر در همایش مدیران کل ستادی و استانی این سازمان با اشاره به اهمیت 
نظم و برنامه مناسب، با توجه به ظرفیت های پرشمار موجود درسازمان، تسریع در 

تدوین و ارائه برنامه اجرایی سال آتی را بسیار ضروری دانست.
وی اظهار داشت:یکی از مشکلات فعلی در کشور پراکندگی موضوعات مرتبط با 
هویت و حتی بعضا ایجاد بانک های اطلاعاتی غیر قابل اطمینان در خصوص هویت 
افراد در دستگاه های غیر مرتبط با این امر بوده که مشکلات بسیار و هزینه های غیر 

ضروری فراوانی را ایجاد کرده است.

اخبار

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم اعلام کرد:

ممنوعیت دیوارنویسی و الصاق تراکت 
خارج ازمکان های مشخص شده 

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم از پاکسازی بیش از 11 
هزار مترمربع از دیوارنوشته ها و برچسب های تبلیغاتی غیرمجاز نصب شده در سطح شهر 
از ابتدای امسال تاکنون، توسط عوامل خدمات شهری در مناطق 8 گانه خبر داد و گفت 
:بر اساس ماده 92 قانون شهرداری ها، نوشتن هر نوع مطلب و یا الصاق هر نوشته ای 
روی دیوارها در معابر عمومی به جزو اماکنی که شهرداری آن ها را مجاز شناخته، ممنوع 
و هرگونه نصب تبلیغات و دیوارنویسی های غیرمجاز نقض آشکار حقوق شهروندی است و 

به طورجدی با آن برخورد می شود.
داشت:  اظهار  شهرها  در  دیوارنویسی  مشکل  به  اشاره  با  میرهادی  محسن  سید 
دیوارنویسی یکی از عوامل مهم در ایجاد آلودگی بصری بوده و تبلیغات غیرمجاز علاوه بر 

غیرقانونی بودن، چهره شهر را نیز ناخوشایند جلوه می دهد.
وی با بیان اینکه دیوارنویسی های غیرمجاز در واقع نقض آشکار حقوق شهروندی است 
تصریح کرد: در بحث زیباسازی شهر باید تمام شهروندان مشارکت داشته باشند و فرهنگ 

مشارکت نیز در بین جامعه به خوبی تبیین شود.
نباشند، مدیرکل  اموال عمومی و مسائل شهری بی تفاوت  برابر  باید در  شهروندان 
هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم با تأکید بر اینکه شهروندان باید 
در برابر اموال عمومی و مسائل شهری بی تفاوت نباشند، چراکه تخریب چهره شهر 
هزینه های زیادی را شهرداری تحمیل می کند، افزود: توجه شهروندان به اموال عمومی و 

مسائل شهری سبب مدیریت خوب شهر با حداقل هزینه ها، ممکن می شود.
و گفت:  توجه قرار داد  را مورد  وی کاهش حجم دیوارنویسی در سال های گذشته 
خوشبختانه در حال حاضر  دیوارنویسی کاهش یافته و برخی مواقع در قالب تبلیغات 

غیرحرفه ای شرکت ها انجام می گیرد که البته معدود است.
میرهادی با اشاره به اینکه در بحث مربوط به دیوارنویسی، یکی از وظایف مدیریت 
شهری پاکسازی پوسترها و دیوارنویسی های غیرمجاز از سطح شهر است، ابراز کرد: 
همه ساله در آستانه سال نو، تمام در و دیوارها و معابر شهر پاک سازی و تمیز می شود، اما 
با گذشت زمان مجدداً شاهد نصب تراکت و آگهی های تبلیغاتی روی درب و دیوارها و 
زشت و نازیبا شدن سیمای شهر می شویم که این کار برخلاف قوانین شهری است و نباید 

شهروندان این کار را انجام دهند.
پاکسازی ۱۱000 مترمربع دیوارنویسی از ابتدای سال 

وی از پاکسازی بیش از 11 هزار مترمربع از دیوارنوشته ها و برچسب های تبلیغاتی 
غیرمجاز نصب شده در سطح شهر از ابتدای امسال تاکنون، توسط عوامل خدمات شهری 

در مناطق 8 گانه خبر داد.
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم یادآور شد: طی سال های 
اخیر دیوارنویسی تبلیغاتی و نصب برچسب های مختلف بر روی دیوارهای شهر، به یکی از 
مهم ترین معضلات شهری تبدیل شده است که علاوه بر نازیبایی محیط شهری، با ایجاد 

نارضایتی در میان شهروندان حقوق آنان را نیز پایمال می کند.
وی با اشاره به اجرای طرح پاکسازی دیوارنویسی های سطح شهر خاطرنشان کرد: 
هدف از اجرای این طرح حذف آلودگی های بصری، آراستگی منظر شهر و ارتقای زیبایی 
نمای شهری است و لازم بوده که شهروندان قبل از هرگونه دیوارنویسی، نصب پرده و 
پوسترهای تبلیغاتی مجوزهای لازم را اخذ کنند تا مانع از بروز هرگونه مشکل برای خود 

و سایر شهروندان شوند.
به گفته وی، در همین راستا و به منظور ارتقای زیبایی بصری محیط شهری و با تلاش 
شبانه روزی بیش از 3 هزار پاکبان خدمات شهری، از ابتدای سال جاری تاکنون، بالغ بر 
110 مورد امحا و پاکسازی دیوارنویسی ها و برچسب های تبلیغاتی غیرمجاز در سطح شهر 
صورت گرفته که در این میان، بیشترین تبلیغات به ترتیب مربوط به صنوف لوله بازکنی، 

تخلیه چاه، تأسیسات و املاک بوده است.
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم اضافه کرد: بر اساس 
برنامه ریزی های صورت گرفته، نیروهای خدمات شهری به صورت روزانه و دوره ای عملیات 
امحای دیوارنویسی ها و برچسب های تبلیغاتی غیرمجاز را انجام می دهند و از کلیه 
شهروندان و صنوف مختلف تقاضا می شود به منظور افزایش زیبایی محیط شهری از نصب 

برچسب دیوارنویسی در فضاهایی به غیراز فضاهای تعیین شده و مجاز خودداری کنند.
میرهادی خاطرنشان کرد: بر اساس ضوابط، برای برخورد با صاحبان این تبلیغات در 
مرحله اول اخطاریه به آن ها ابلاغ می شود تا نسبت به پاکسازی تبلیغات خود اقدام کنند و 
در صورت عدم پاکسازی و امحا توسط صاحبان تبلیغات، این پاکسازی ها توسط نیروهای 

خدمات شهری انجام خواهد گرفت و صاحبان تبلیغات جریمه خواهند شد.
وی در پایان افزود: شهروندان در صورت مشاهده هرگونه دیوارنویسی و نصب پوستر 
غیرمجاز در سطح شهر با سامانه 137 تماس بگیرند تا همکاران ما در اسرع وقت نسبت 

به پاکسازی محل اقدام نمایند.
 

مدیر هماهنگی ترویج کشاورزی سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

صندوق های اعتبار خرد زنان روستایی
 در قم  ایجاد می شود

مدیر هماهنگی ترویج کشاورزی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: طرح تولید 
محصولات کشاورزی سلامت محور به منظور افزایش کیفیت مواد غذایی مورد استفاده 

مردم با مشارکت زنان روستایی در این استان اجرایی شده است. 
کاظم شکوریان فرد در گفت وگویی اظهارداشت : بحث تولید محصول سالم و سلامت 
محور از جمله موضوع هایی است که با مشارکت زنان روستایی استان دنبال می شود،  در 
این طرح به دنبال آن هستیم که محصولات کشاورزی بدون استفاده از سموم و کودهای 

شیمیایی و به صورت محصول سالم و با بالاترین استانداردهای تعیین شده تولید شود.
وی افزود: به منظور تشویق افراد فعال دراین زمینه و توسعه کسب و کار ایشان، در چند 
محصول استاندارد تشویقی برای بانوان روستایی استان که در این زمینه فعالیت دارند 
گرفته شده است تا آنان بتوانند از این طریق موقعیت بهتری برای حضور در بازار و فروش 

محصول خود داشته باشند.
وی دربخش دیگری از سخنان خود گفت: همچنین زنان روستایی علاقه مند به فعالیت 
در عرصه های کشاورزی را درهر روستایی با توجه به ظرفیت های آن منطقه برای راه اندازی 
کسب و کارها آموزش می دهیم مانند آموزش پرورش قارچ که دوره های متعددی را برای 
آن گذاشتیم،  پرورش  زنبور عسل، عرقیات سنتی، کشت گیاهان دارویی و سایر موارد که 

دوره های آن به صورت مستمر در روستاها برگزار می شود.
شکوریان فرد بیان کرد: بحث دیگر موضوع کسب وکار است که در آن طی هشت مرحله 
زنان روستایی را آموزش می دهیم که اگر بخواهند کسب وکاری را راه اندازی کنند باید چه 
کارهایی را انجام دهند این آموزش های مهارتی با حضور اساتید برجسته کشوری صورت 
می گیرد.  وی در ادامه به ایجاد صندوق های اعتبار خرد زنان روستایی در قم اشاره کرد 
و افزود: این صندوق ها به دو منظور کلی ایجاد می شود، نخست به منظور ارتقا سطح 
فعالیت های اجتماعی زنان روستایی و سپس در راستای تقویت توانمندی های آنان در 
زمینه انجام فعالیت های اقتصادی و کسب درآمد پایدار که هر دو این حوزه ها به پیشرفت 

هرچه بیشتر روستاهای استان می انجامد.
  

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم اعلام کرد: 

تامین کالاهای اساسی مورد نیاز
 ایام پایانی سال

 معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم با اشاره به وضعیت ذخیره کالاهای 
اساسی در این استان از تامین کامل این اقلام برای ایام نوروز و ماه رمضان خبر داد. 

محسن امیدیان عصر روزدوشنبه در بازدیدی که بصورت سرزده از مراکز توزیع و فروشگاه 
های رفاه و جانبازان انجام شد از تامین کالاهای اساسی از جمله مرغ، گوشت، روغن. 

برنج و دیگر اقلام مورد نیاز شهروندان خبر داد.
وی از مردم خواست به خدمتگزاران خود در دولت اعتماد داشته باشند و تاکید کرد: ما از 
نظر تامین کالاهای اساسی در شب عید و نوروز 1401 و همچنین ایام ماه مبارک رمضان 

هیچگونه مشکلی  در استان نخواهیم داشت.
 

توسط سفیر تایلند در ایران؛

اثری از صنایع دستی تایلند به موزه فاطمی 
قم اهدا شد

قم-ایرنا- سفیر تایلند در ایران در حاشیه سفر خانوادگی به قم و بازدید از موزه حرم 
مطهرکریمه اهل بیت)س( یک اثر از صنایع دستی این کشور را به موزه فاطمی اهدا کرد. 

معصومه)س(،  حضرت  مقدس  آستان  خبری  پایگاه  یکشنبه  شامگاه  گزارش  به 
»وراووت. پونگ پراپوت « سفیر  تایلند در ایران به همراه خانواده از موزه آستان مقدس 
حضرت فاطمه معصومه)س(بازدید و یک اثر از صنایع دستی کشور تایلند را به موزه 

فاطمی اهدا کرد.
حجت الاسلام محمدباقر مشکاتی رییس اداره موزه آستان مقدس در بازدید دو ساعته 
سفیر تایلند از موزه فاطمی با معرفی این موزه به عنوان اولین موزه وقفی و بارگاهی ایران 
و جهان، به تبیین ابعاد شخصیتی و اهداف و دستاوردهای سفر تمدن ساز کریمه اهل 

بیت)س( از سرزمین وحی به ایران و قم پرداخت .

 رییس جمهور با تأکید بر اینکه آمریکا باید اراده خود را برای برداشتن تحریم ها 
اثبات کند، گفت: برای رسیدن به توافق در مذاکره با غربی ها، تأمین منافع ملت 
ایران، لغو تحریم ها، تضمین معتبر و بسته شدن پرونده های سیاسی ضروری است. 
به گزارش خبرنگار حوزه دولت ایرنا، آیت الله سید ابراهیم رئیسی روز دوشنبه در 
نشست خبری مشترک با تمیم بن حمد آل ثانی در دوحه، با قدردانی از دعوت امیر 
قطر برای سفر به این کشور و حضور در اجلاس بزرگ گازی جهان اظهار داشت: 
امروز با دو هدف در دوحه حضور یافتم که یکی توسعه روابط دوجانبه بین ایران و 

قطر و  دیگری حضور در نشست سران مجمع کشورهای صادرکننده گاز است.
رییس جمهور با »خوب و مثبت« خواندن دیدارش با امیر قطر، افزود: در این دیدار 
توافق کردیم دو کشور از ظرفیت ها و فرصت های موجود برای گسترش همکاری ها 

و تعمیق مناسبات در عرصه ها و حوزه های مختلف بهره مند شوند.
وی ادامه داد: با توجه به قرابت سرزمینی و منافع مشترک ایران و قطر، تصمیم 
گرفتیم گام های جدی و جدیدی برای افزایش روابط و تنوع بخشی زمینه های 

همکاری ها برداشته شود.
رییس دولت سیزدهم با اشاره به توافق خود با امیر قطر برای افزایش جدی 
همکاری های دو کشور در حوزه راه، انرژی، تجاری، سرمایه گذاری، امنیت غذایی، 
سلامت و فرهنگ، اضافه کرد: ایران آمادگی خود را برای همکاری کامل در برگزاری 

هرچه بهتر بازی های جام جهانی فوتبال 2022 قطر اعلام کرده است.
آیت الله رئیسی با برشماری مزیت های بی نظیر ایران در زمینه های مختلف از 
جمله جغرافیایی، زیست محیطی، ترانزیتی، اقتصادی، علمی و به ویژه نیروی 
جوان و تحصیل کرده گفت: این مزیت ها، زمینه تبدیل شدن هر گونه همکاری دو یا 

چندجانبه رشد اقتصادی و امنیت منطقه ای را تضمین می کند.
وی افزود: جمهوری اسلامی به دنبال تحول و جهش در روابط منطقه ای است 
و این سفر فصل نوینی در روابط ایران و قطر آغاز خواهد کرد. البته این سفر یکی 
از گام های تحول آفرین ما با همسایگان به ویژه همسایگان ما در کشورهای خلیج 

فارس قلمداد می شود.
رییس جمهور با بیان اینکه سطح همکاری های موجود بین کشورهای منطقه 
متناسب با ظرفیت های عظیم موجود نیست، خاطر نشان کرد: ایران به دنبال آن 
است تا در چارچوب سیاست همسایگی به تقویت و ارتقای این روابط کمک کند و 

به دنبال تحول در روابط منطقه  ای در جهت تعامل، همکاری و همگرایی هستیم.
وی ادامه داد: ایران ثابت کرده است که همیشه در کنار منافع کشورها و ملت های 
مستقل می ایستد و در دوران سختی نیز، دوستی خود را به همه کشورهای منطقه 
ثابت کرده ایم؛ بسیاری از کشورهای منطقه این حقیقت را درک کردند و در این 

زمینه تجربیات مشابهی دارند.
ایران فاتح مبارزه با تروریسم و کارزار فشار حداکثری ست

رییس دولت سیزدهم با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران فاتح دو میدان مبارزه 
با تروریسم و کارزار فشار حداکثری اقتصادی بوده است، اظهار داشت: آمریکا باید 

اراده خود را برای برداشتن تحریم های اصلی به اثبات برساند.
آیت الله رئیسی خاطر نشان کرد که برای رسیدن به توافق در مذاکره با غربی ها، 
تأمین منافع ملت ایران به خصوص لغو تحریم ها، تضمین معتبر و بسته شدن 
پرونده های ادعاهای سیاسی ضروری است.  وی با بیان اینکه منطقه ما وارد مرحله 
جدیدی شده است، اضافه کرد: بعد از چند دهه حضور متجاوزانه و اشغالگرانه 
نیروهای سلطه گر، منطقه در حال بازگشتن به دست ملت های منطقه است و این 

پیروزی با مقاومت ملت ها به دست آمده است. 
رییس جمهور گفت: کشورهای منطقه باید با رایزنی ها و گفت وگوهای بیشتر، 
و  پیگیری  به صورت دورن منطقه ای  را  مدیریت بحران ها و حل مفصل مسائل 

عملیاتی کنند.
سه درس بزرگ تحولات چند دهه اخیر منطقه 

وی افزود: سه درس تحولات چند دهه گذشته این است که تجاوزگری محکوم 
به شکست است؛ مقاومت جواب می دهد و هیچ یک از مسائل منطقه راه حل 

نظامی ندارد. 
آیت الله رئیسی تصریح کرد: ما همچنین درباره مسائل منطقه ای از جمله مبارزه 
با تروریسم، وضعیت افغانستان و قاچاق مواد مخدر تبادل نظر کرده و توافق داریم. 
مبارزه با تروریسم و اشکال آن یکی از اولویت های ما است و توانمندی های ایران 
در این میدان در سوریه و عراق قدرتی امنیت ساز برای منطقه و جهان محسوب 

می شود. 
رییس دولت سیزدهم تأکید کرد که همسایگان افغانستان و کشورهای همسایه 
باید به همه مردم و گروه های قومیتی کمک کنند تا حکومت فراگیر مردمی در 
افغانستان ایجاد شود؛ در غیراین صورت نا امنی به این کشور مظلوم باز خواهد 

گشت.
راه حل مسأله یمن پایان تجاوز و گفت وگوی یمنی - یمنی است

وی ادامه داد: در مورد مردم یمن هم صحبت و بر رفع حصر از این ملت مظلوم 
به عنوان یک اقدام بشردوستانه تأکید کردیم. راه حل مسأله یمن، توقف تجاوز و 

گفت وگوهای یمنی - یمنی است.
آیت الله رئیسی گفت: همانطور که در روز تحلیف اعلام کرده ام دست دوستی به 
همه کشورهای منطقه به ویژه کشورهای همسایه در راستای تعامل حداکثری دراز 

می کنم و بار دیگر لازم می دانم از مهمان نوازی امیر و دولت قطر تشکر کنم.
رییس جمهور ابراز امیدواری کرد این گفتگوها به ثمر بنشیند و نشست روز سه 
شنبه  که نشست مجمع کشورهای صادرکننده گاز است، منشاء آثار و برکاتی برای 

این کشورها باشد.
امیرقطر مطرح کرد؛

 آمادگی کمک به ایران برای دستیابی به توافق خوب در مذاکره با غربی ها
 امیر قطرنیز در این نشست  با بیان اینکه کشورش با تمام توان مسیر مذاکرات 
ایران با غربی ها را پیگیری می کند، گفت: امیدواریم در آینده ای نزدیک مسأله 
هسته ای ایران حل و به توافقنامه ای منجر شود که همه طرف ها از آن راضی بوده و 
حق کشورها برای استفاده صلح آمیز بر اساس معاهدات بین المللی محترم شمرده 

شود. 
»شیخ تمیم بن حمد آل ثانی« امیر قطر روز دوشنبه در نشست خبری مشترک با 
آیت الله »سید ابراهیم رئیسی« رییس جمهوری اسلامی ایران گفت: خوشحالم که 
امروز چند توافقنامه و یادداشت تفاهم بین قطر و جمهوری اسلامی ایران امضا شد 

و این یک مسأله بسیار مهمی است و باید اجرای آنها نیز پیگیری شود.
وی با بیان اینکه پیگیری و اجرای توافقنامه ها و اسناد برای قطر فایده بسیاری 
دارد، گفت: کمیته های اقتصادی مشترک ایران و قطر، جایگاه و نقش مهمی در 
توسعه همکاری های دو کشور دارند و نشست اخیر آنها در اصفهان در نوامبر گذشته 

بسیار پربار بود و امیدوار و منتظریم که امسال هم این نشست در دوحه برگزار شود.
امیر قطر افزود:  با رییس  جمهوری اسلامی ایران درباره مسایل منطقه ای و بین 
المللی، امنیت و ثبات منطقه گفت وگو کردیم و در این نشست بر حل اختلافات و 

مقابله با چالش هایی که منطقه با آن مواجه است، تأکید داشتیم.

رییس جمهور در نشست خبری مشترک با امیر قطر؛

شرط رسیدن به توافق، تأمین منافع ملت ایران و لغو تحریم هاست

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: در نامه ای که 
رئیس بانک مرکزی نوشته بود و هشدار داده بود، حضرت 
آقا روزیکشنبه این هشدار را به صورت مکتوب به بنده و به 
همه صحن دادند که تکلیف مالایطاق به بانک ها نشود، 
البته این موضوع هم مربوط به دولت است و هم مجلس.
به گزارش خانه ملت  روز دوشنبه در ادامه بررسی بخش 
درآمدی لایحه بودجه، آقالیباف با بیان اینکه در جزء 1 و 
2 بند )ی( حدود 11 میلیارد دلار پیش بینی شده است، 
گفت: در شرایط فعلی حدود 2 تا 2 میلیون و 200 هزار 
بشکه نفت خام روزانه در کشور مصرف می شود، براساس 
یک   ،1401 سال  برای  گرفته  انجام  بینی های  پیش 
میلیون و 400 هزار بشکه روزانه برای صادرات در نظر 
گرفته شده است که منبع بخش های هزینه ای و عمرانی 

بودجه را تشکیل می دهد.
وی افزود: با پیشنهادات مطرح شده در این بند که جزء 
1 آن از سوی دولت و جزء 2 از سوی کمیسیون تلفیق 
آمده است روزانه حدود 500 هزار بشکه نفت دیگر به یک 
میلیون و 400 هزار بشکه اضافه شده است که مجموع 
این میزان با مصرف داخلی به بیش از 4 بشکه نفت در 

روز خواهد رسید.
رئیس قوه مقننه با طرح این سوال که میزان تولید نفت 
کنونی ما چه میزان است که چنین رقمی برای مصرف 
داخلی و صادرات در نظر گرفته شده است؟ تصریح کرد: 
چنین منابعی وجود ندارد. آقای نادران نیز روز گذشته در 

تذکر خود به این نکته اشاره کردند.

اقای قالیباف ادامه داد: در جزء 2 این بند همانگونه 
که نماینده کمیسیون، دولت و پیشنهاد دهنده اشاره 
کردند، پیش بینی هایی برای زیرساخت ها شده است، 
ایجاد زیرساخت ها در کشور به معنای این است که ثروت 
تولید شده و قدرت رشد اقتصادی افزایش یابد. همه با 
این امر موافق هستیم که اگر چنین امکانی وجود دارد به 
سمت آن حرکت کنیم، اما این سوال مطرح می شود که 
آیا تحقق 5.5 میلیون یورو امکان دارد؟ در لایحه بودجه 
بحث  و  زدایی  محرومیت  و  دفاعی  حوزه  در  تعهداتی 

اشتغال داریم.
وی ادامه داد: جزء 1 و 2 بند )ی( به کمیسیون ارجاع 
شود تا دولت و کمیسیون آن را اصلاح کنند و ظرفیت 
تهاتر به اندازه ای که وجود دارد، پیش بینی شود. البته ما 
در جدول 21 تعهدات و وظایفی برای بنیه دفاعی داریم 

که سقف آن ها باید مشخص شود.
رئیس مجلس شورای اسلامی از اعضای کمیسیون 
تلفیق خواست که هیچگونه هزینه جدید جاری برای 
این بند پیش بینی نکنند، زیرا ظرفیت جدیدی نمی توان 

برای آن در نظر گرفت.
اینکه تبصره 16 و 18 بودجه  با بیان  اقای قالیباف 
1401 مجدد اصلاح شد به جلسه روز گذشته مجلس 
اشاره کرد و یادآور شد: رئیس بانک مرکزی روز گذشته 
بانک ها  برای  تکالیفی  تبصره 16  در  که  داد  توضیح 
مشخص شده که برخی از این تکالیف نسبت به سال 
1400 تا دو برابر افزایش یافته است. اگر گرانی می بینید، 

شاهد بالا رفتن نرخ کالا و خدمات هستید، برای تکالیف 
مالایطاقی است که دولت و مجلس برای سیستم بانکی 

تعیین می کنند.
رئیس مجلس شورای اسلامی افزود: وقتی به سیستم 
بانکی چه بانک مرکزی، چه بانک دولتی و چه بانک 
پایه پولی و تورم بالا  خصوصی تکلیف داده می شود، 

می رود.
وی اضافه کرد: در نامه ای که رئیس بانک مرکزی نوشته 
بود و هشدار داده بود، حضرت آقا دیروز این هشدار را به 
صورت مکتوب به بنده و به همه صحن دادند که تکلیف 
مالایطاق به بانک ها نشود، البته این موضوع هم مربوط 

به دولت است و هم مجلس.
اقای قالیباف خطاب به پورمحمدی اضافه کرد: دولت 
هم توجه کند که منظور فقط تکلیف به بانک مرکزی 
نیست، برخی اوقات دولت از طریق فشار های متعدد به 
بانک ها موجب می شود که بانک ها از بانک مرکزی اضافه 
برداشت داشته باشند. در این هنگام دولت می گوید از 
بانک مرکزی پولی نگرفته ام. هرچند این ادعا درست 
بوده و از بانک مرکزی نگرفته، اما به سایر بانک ها تکلیف 

کرده است.
باید  و دولت  مقننه تصریح کرد: مجلس  قوه  رئیس 
رعایت کنند تا تکلیف اضافه ای به بانک ها نشود، تبصره 
16 بودجه 1401 نیز توسط حضرت آقا و خواست بانک 
مرکزی مورد بازبینی قرار گیرد. کمیسیون تلفیق به این 

موضوع توجه کند.

رئیس مجلس شورای اسلامی :
رهبری تذکر دادند که تکلیف مالایطاق به بانک ها نشود 

در جلسه شورای عالی قضایی مطرح شد؛

مأموریت ویژه رییس عدلیه به دادستان های سراسر کشور
 رئیس قوه قضائیه با اشاره به ناسالم و معیوب بودن شبکه توزیع محصولات به 
دادستان های سراسر کشور مأموریت داد که در راستای وظایف نظارتی برای اصلاح 

چرخه معیوب اقدامات جدی داشته باشند. 
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای روز دوشنبه 2 اسفند 
در ابتدای جلسه شورای عالی قوه قضاییه با اشاره به ابلاغ دستور رئیس دستگاه 
قضا مبنی بر حذف تشریفات و هزینه های زائد و لزوم اجرای یکپارچه و دقیق آن 
در قوه قضاییه از مسئولان قضایی که طی یک هفته اخیر بلافاصله در حذف و 
کاستن از تشریفات برای مدیریت هزینه ها و صرفه جویی در مصارف با توجه به 
شرایط اقتصادی کشور و مردم، همت گماشته اند، تقدیر کرد و مجدداً به مسئولان 
قضایی در سراسر کشور توصیه کرد تا در اقدامات و برنامه های خود ضمن تلاش 
برای بازدهی مناسب، نسبت به حذف، تقلیل و کاهش محسوس مخارج و هزینه ها 

در حوزه تشریفات اقدام کنند.
رئیس دستگاه قضا در ادامه به موضوع تهیه و تدوین »برنامه هفتم توسعه« و 
اهمیت این سند برای اعتلای کشور پرداخت و در همین راستا به همه مسئولان 
راهبردی،  مباحث  با  مرتبط  قضایی  مراکز  و  سازمان ها  رؤسای  به ویژه  قضایی 
برنامه ای و بودجه ای دستور داد تا در تدوین برنامه هفتم توسعه مشارکت فعال تری 

با بخش های ذی ربط دولتی و همه دست اندرکاران این سند داشته باشند.
رئیس عدلیه افزود: با مشارکت فعال تر مسئولان ذی صلاح قضایی در امر تدوین 
نیازهای قضایی در همین موعد  و  برنامه هفتم توسعه، سیاست ها، رویکردها 
تدوین برنامه لحاظ می شود و بدین ترتیب در مقام اجرا و عمل با خلأ و کاستی 
مواجه نمی شویم. رئیس قوه قضاییه در ادامه نشست امروز، بابیان اینکه حفظ 
ارزش های اسلامی و دینی از ضروریات است، به برخی حواشی و ایراد مطلبی 
خلاف شرع و عرف در حاشیه جشنواره فیلم فجر، اشاره کرد و از دادستانی کل 

کشور، دادگستری و دادستانی تهران و همچنین معاونت پیشگیری از وقوع جرم 
قوه قضاییه که در این رابطه مسئولانه، فعالانه و پیشگیرانه ورود کرده و ارشادات و 

تذکرات لازم را مطرح کردند، تقدیر به عمل آورد.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در همین راستا از مراجع و علما و 
فضلای حوزوی که مسئولانه و باغیرت دینی نسبت به این قبیل حرمت شکنی ها 
واکنش نشان می دهند سپاسگزاری کرد و بر ضرورت توجه و اهتمام همگان بر 

توصیه ها و نصایح این اعاظم و رجال پاسدار حریم دین و شریعت تاکید کرد.
شبکه توزیع محصولات در کشور ناسالم و معیوب است

رئیس دستگاه قضا در ادامه شبکه توزیع را یکی از اضلاع مهم در ساختار اقتصاد 
و بازار دانست و با اشاره به ناسالم و معیوب بودن شبکه توزیع محصولات در کشور، با 
توجه به در پیش بودن ایام عید نوروز به دادستان های سراسر کشور مأموریت داد که 
در راستای وظایف نظارتی برای اصلاح چرخه معیوب و ناسالم توزیع اقدام جدی 
داشته باشند و نهایت مساعدت را با دولت و تعزیرات برای نظارت بر توزیع محصولات 
در بازار انجام دهند تا از این ناحیه مشکل و گرفتاری برای مردم ایجاد نشود. رئیس 
عدلیه درعین حال از اقدامات دولت سیزدهم برای رفع معایب و ایرادات شبکه توزیع 
محصولات در کشور و مقابله با سوداگری های برخی دلال ها و واسطه ها، تقدیر به 
عمل آورد و بیان داشت: بدون تردید دستگاه قضایی در جهت رفع اشکالات شبکه 

توزیع محصولات در بازار، مساعدت های لازم را به دولت انجام می دهد.
رئیس قوه قضاییه در ادامه به اهمیت مقوله بازاریابی در تقویت بنیه اقتصادی 
کشور و تولید ملی اشاره کرد و بیان داشت: اگر چه دستگاه قضایی در این زمینه 
بازیگر و کنشگر اصلی محسوب نمی شود، اما آمادگی دارد در جهت کمک به 
عملیاتی شدن مؤلفه های اقتصاد مقاومتی، دستگاه های ذی ربط کشور را در امر 

بازاریابی داخلی و خارجی جهت فروش محصولات و تولیدات ملی یاری رساند.

عبدالرضا فرجی راد*

عباس جعفری*
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باید و نبایدها بعد از خوردن غذای پُر چرب؛ تاثیر مخرب آنتی بیوتیکها 
بر میکروب های روده نوزادان

نتایج یک مطالعه جدید نشان داده است که درمان نوزادان تازه متولد شده با 
داروهای آنتی بیوتیک با کاهش تعداد باکتری های سالم و ضروری برای هضم 

شیر مرتبط است. 
کارشناسان تاکید دارند: پزشکان باید استفاده از داروهای آنتی بیوتیک را به 

گونه ای تجویز کنند که کمترین آسیب را به میکروبیوم روده نوزادان وارد کند.
بر اساس دستورالعمل های موجود، آنتی بیوتیک هایی که برای طیف وسیعی 
از باکتری ها در نظر گرفته می شوند، در حال حاضر برای چهار تا 10 درصد از 
نوزادان مبتلا به عفونت های مشکوک تجویز می شوند. با این حال، متخصصان 
می گویند که در بیشتر موارد داروهای آنتی بیوتیک  به طور غیرضروری تجویز 
می شوند زیرا تنها در بخش کوچکی از افرادی که از این نوع داروها دریافت 

می کنند، در نهایت عفونت تشخیص داده می شود.
گروهی از کارشناسان انگلیسی و هلندی روی 227 نوزاد تحقیقاتی انجام 
دادند تا چگونگی تاثیر آنتی بیوتیک ها بر میکروبیوم آنان را تجزیه و تحلیل کنند. 
روی حدود 147 نوزاد مشکوک به عفونت "سپسیس" یکی از سه روش درمانی 
با داروهای آنتی بیوتیک آزمایش شد. نتایج بدست آمده با مشاهدات آزمایشات 
انجام شده روی 80 نوزادی که هیچ عفونت مشکوکی نداشتند و آنتی بیوتیک 

برای آنها تجویز نشده بود، مقایسه شد.
از همه نوزادان قبل و بعد از شروع درمان و در سنین یک، چهار و 12 ماهگی 
نمونه مدفوع گرفته شد. نمونه های گرفته شده به لحاظ میکروب هایی که 
میکروبیوم تازه تشکیل شده را شکل داده اند و ژن های باکتریایی مرتبط با 

مقاومت ضد میکروبی، مورد تجزیه و تحلیل قرار گرفتند.
متخصصان مشاهده کردند: برای نوزادانی که داروی آنتی بیوتیک تجویز شده 
بود، کاهش قابل توجهی در سطح گونه های مختلف بیفیدوباکتریوم در مقایسه 
با نوزادانی که درمان آنتی بیوتیکی نداشتند، مشاهده شد. این میکروب ها به 
هضم شیر مادر کمک می کنند، سلامت روده را ارتقا می دهند و در عین حال از 

سیستم ایمنی در برابر عفونت نیز حمایت می کنند.
همچنین از بین سه رژیم درمانی آنتی بیوتیکی آزمایش شده، ترکیب پنی 
سیلین و جنتامایسین کمترین اثر مضر را بر میکروبیوم روده نوزاد و تعداد ژن 

های مقاومت ضد میکروبی که ظاهر می شوند، داشت.
به گزارش هندوستان تایمز، این یافته بر اهمیت مطالعات بیشتر برای متعادل 
با  آنتی بیوتیک ها و خطر ظهور ژن های مرتبط  این  اثربخشی  و  نیاز  کردن 
مقاومت ضدمیکروبی تاکید می کند. همچنین ممکن است زمینه ای برای ابداع 
و بهره گیری از روش های مداخله ای جدید مانند "بیوتراپی های زنده" را فراهم 
سازد؛ درمانی که برای بازیابی موثر ترکیب میکروبیوم روده نوزاد پس از درمان 

آنتی بیوتیکی به کار گرفته شود.

مردها معمولًا تصور می کنند مشکلی که برای سلامتی شان پیش آمده چیز مهمی نیست 
و خودش خوب می شود. متأسفانه همین طرز فکر باعث می شود مردها از خیلی جهات در 

معرض خطراتی برای سلامتی خود باشند.
آیا می دانستید که زن ها 33 درصد بیشتر از مردها به پزشک مراجعه می کنند؟ هرچند 
یک خانم و یک آقا هر دو در معرض بیماری هایی هستند اما مردها با مشکلاتی در سلامتی 
مواجه می شوند که خاص مردان بوده و نیازمند اقدامات پیشگیرانه است. مردها معمولًا از 
مراجعه به پزشک طفره می روند و دلایل زیادی دارد که حتماً برایتان ناآشنا نیست. مردها 
معمولًا تصور می کنند مشکلی که برای سلامتی شان پیش آمده چیز مهمی نیست و 
خودش خوب می شود. متأسفانه همین طرز فکر باعث می شود مردها از خیلی جهات در 
معرض خطراتی برای سلامتی خود باشند. مراقبت از سلامتی در هر سنی اهمیت دارد و 
برای شروع عادت های سالم هیچ وقت دیر نیست. مردها نیز مانند زن ها نیاز دارند به طور 
مرتب چکاپ پزشکی شوند، برای مدیریت استرس خود قدم هایی بردارند، غذاهای سالم و 
مغذی بخورند و فعالیت بدنی داشته باشند. هفتهٔ سلامت مردان بهانهٔ خوبی است تا نکات 

لازم برای حفظ سلامتی را به شما یادآوری کنیم: 
به طور مرتب چکاپ پزشکی شوید حتی اگر احساس می کنید حالتان خوب 

است
یکی از بهترین راه های کمک به سلامتی این است که هرسال چکاپ پزشکی شوید، فرقی 
هم نمی کند چند سال دارید یا حالتان کاملًا خوب است. فراموش نکنید که سالی یک بار، 

کلسترول، گلوکز و فشارخونتان را چک کنید.
اگر احساس می کنید چیزی خوب نیست از مراجعه به پزشک طفره نروید

اگر متوجه تغییراتی در عادات خواب یا کارکرد مزاجتان شدید، گلو دردی دارید که انگار 
خوب نمی شود، متوجه تغییراتی در خال یا ماه گرفتگی تان شدید و یا می بینید وزنتان 
بی دلیل نوسان دارد یا دچار اختلالی در عملکرد جنسی تان شده اید مراجعه به پزشک را 
پشت گوش نیندازید. یادتان باشد خیلی از مشکلات بزرگ سلامتی با یک مسئلهٔ جزئی 
شروع می شوند که اگر زود شناسایی شوند کار به جاهای خطرناک نخواهد کشید. پس 
به جای اینکه فکر کنید چیزی نیست و بی تفاوت باشید، مشکل را با پزشک در میان بگذارید.

سوابق پزشکی خانواده تان را بدانید و به پزشکتان بگویید
اگر پدر یا مادر و یا عضوی از خانواده تان سابقهٔ فشارخون، بیماری قلبی، دیابت و یا دیگر 

بیماری های مزمن را دارد پس شما بیشتر مستعد ابتلا به این عوارض هستید و باید این 
مسئله را به پزشک اطلاع دهید تا کمکتان کند با برنامه ای مناسب، ریسک ابتلا به این 

عوارض را به حداقل برسانید.
دربارهٔ غربالگری سرطان با پزشکتان مشورت کنید

بر اساس سن، سابقهٔ خانوادگی و سبک زندگی تان باید غربالگری های سرطان کولون، 
سرطان پروستات و یا سرطان ریه را انجام دهید.

سرطان پروستات در کمین است
سرطان پروستات، شایع ترین نوع سرطان در میان مردان است. پروستات غده ای به اندازهٔ 
گردو است که دقیقاً پشت مثانه قرار دارد و به بدن کمک می کند مایع پروستات را که بخشی 
از مایع منی است بسازد و ترشح کند. با بالارفتن سن معمولًا پروستات بزرگ می شود. 
تشخیص اینکه آیا بزرگ شدن این غده نرمال است یا سرطانی می تواند کار سختی باشد، 
بنابراین لازم است به طور مرتب چک شود، خصوصاً اگر بالای 55 سال دارید. غربالگری 
سرطان پروستات معمولًا یک معاینهٔ فیزیکی است اما آزمایش خون و ادرار نیز معمولًا انجام 
می شود.  یادتان باشد خیلی از مشکلات بزرگ سلامتی با یک مسئلهٔ جزئی شروع می شوند 
که اگر زود شناسایی شوند کار به جاهای خطرناک نخواهد کشید. پس به جای اینکه فکر 

کنید چیزی نیست و بی تفاوت باشید، مشکل را با پزشک در میان بگذارید
علائم زیر می توانند نشان دهندهٔ بزرگ شدن خوش خیم پروستات باشند:

. مشکل در تخلیه مثانه . خون در ادرار . تکرر ادرار . سابقهٔ سرطان پروستات در خانواده
دومین سرطان شایع در میان مردان سرطان کولون است

پزشکان توصیه می کنند همهٔ مردان بالای 45 سال از جهت سرطان کولون غربالگری 
شود.  انجام  زودتر  خانواده  در  پزشکی  سوابق  به  بسته  می تواند  تست  این  اما  شوند 
کولونوسکوپی، رایج ترین شیوهٔ غربالگری سرطان کولون است اما روش های کمتر تهاجمی 

نیز وجود دارند که باید مکررتر انجام شوند. 
سرطان ریه اغلب و نه همیشه ناشی از سیگار کشیدن است

اگر بالای 50 سال دارید و سیگاری هستید یا قبلًا سیگاری بوده اید، پزشکتان توصیه 
می کند سالی یک بار سی تی اسکن ریه انجام دهید.

ضدآفتاب بزنید
ضدآفتاب فقط برای خانم ها و بچه ها نیست. شما هم به ضدآفتاب نیاز دارید تا از پوستتان 

در برابر پرتوهای مضر UV محافظت کنید و ریسک سرطان پوست را کاهش دهید. هر بار 
که قرار است بیشتر از 20 دقیقه در معرض نور خورشید باشید حتماً ضدآفتاب بزنید.

کمتر قند و کربوهیدرات بخورید
کربوهیدرات های تصفیه شده مانند نان سفید و پاستا و قند می توانند دور شکمتان را 
افزایش دهند و احتمال ابتلا به بیماری های قلبی و دیابت را بالا ببرد. نان  های تهیه شده 
با آرد کامل غلات را به نان های سفید ترجیح دهید و مراقب قندهای پنهان در نوشیدنی ها 

و ... باشید.
در مورد احساستان حرف بزنید

حرف زدن در مورد احساسات علامت ضعف نیست، بلکه بخشی از مسئولیتی است که 
در قبال تندرستی تان دارید و با این کار می توانید سلامت روان خود را حفظ کنید. کسی 
را پیدا کنید که با او راحت هستید و حامی شماست، مثلًا یکی از همکارانتان، همسرتان، 

عضوی از خانواده تان و یا یکی از دوستان صمیمی تان.
فعالیت بدنی خود را حفظ کنید

ورزش منظم می تواند اعتمادبه نفستان را تقویت کند، تمرکزتان را بالا ببرد، کیفیت 
خوابتان را بهتر کند و خلق و خوی تان را بهبود بخشد. ورزش کردن فقط این نیست که 
باشگاه بروید یا فوتبال و والیبال بازی کنید، کارشناسان می گویند بیشتر افراد باید دست کم 
پنج بار در هفته و هر بار حداقل 30 دقیقه ورزش کنند. سعی کنید فعالیت بدنی بخشی 

از روزتان باشد.
تغذیه خوبی داشته باشید

چیزی که می خوریم بر احساس کوتاه مدت و بلندمدت ما اثر می گذارد. یک رژیم غذایی 
که برای سلامت جسمتان خوب است برای سلامت روانتان نیز مفید خواهد بود. باید سعی 
کنید کمتر کافئین و قندهای تصفیه شده مصرف کنید، خصوصاً اگر احساس کم انرژی 
بودن یا افسردگی می کنید باید تغذیه تان را بر مبنای میوه ها و سبزی های تازه و نوشیدن 

آب بیشتر بگذارید.
درخواست کمک کنید

هیچ کدام از ما قهرمان نیستیم و همهٔ ما گاهی خسته و آشفته می شویم. اگر احساس 
می کنید به تنهایی نمی توانید بر احساسات منفی که دارید غلبه کنید، حتماً از خانواده 
یا دوستان خود کمک بخواهید، آن ها می توانند راهکارهایی به شما ارائه دهند یا حداقل 

گوش شنوایی برای حرف هایتان باشند.
به دیگران کمک کنید

اهمیت دادن به دیگران و کمک به آن ها بخش مهمی از حفظ روابط با اطرافیان و نزدیکان 
است. چقدر خوب است که مهارت ها و توانمندی های خود را به دیگران هم یاد بدهید، در 
انجمن های خیریه شرکت کنید و داوطلبانه به افرادی که نیاز دارند کمک کنید. کمک کردن 
به دیگران می تواند به ما احساس ارزشمند بودن و مفید بودن بدهد و اعتمادبه نفس ما را 
بیشتر کند. ضمناً رسیدگی به دیگران و کمک به رفع مشکلات آن ها باعث می شود دنیا را از 

زاویهٔ دیگری هم ببینیم و دید دیگری نسبت به مشکلات خودمان پیدا کنیم.
به فعالیت موردعلاقه تان بپردازید

انجام فعالیت  های موردعلاقه ای که در آن ها تبحر دارید، استرستان را تسکین می دهد و 
البته با اعتمادبه نفستان کمک می کند. تمرکز کردن روی یک سرگرمی موردعلاقه کمکتان 

می کند نگرانی هایتان را برای مدتی فراموش کنید و روحیهٔ بهتری پیدا کنید.
کمی از مشغله هایتان فاصله بگیرید و استراحت کنید

گاهی لازم است سرعت زندگی روزمره تان را کم کنید و از مشغله ها فاصله بگیرید و این به 
نفع سلامت روانتان است. حتی اگر امکان این را ندارید که چند روزی کارتان را تعطیل کنید، 
نیم ساعت استراحت در زمان ناهار یا نصف یک روز تعطیل را در طبیعت سپری کردن هم 

می تواند استراحت مؤثری باشد. حتی چند دقیقه هم برای تسکین استرس کافی است.
خودتان را همان طوری که هستید بپذیرید

همهٔ ما متفاوتیم و خیلی بهتر است خودمان را همان گونه که هستیم بپذیریم، چون 
منحصربه فردیم و هیچ معنی ندارد آرزو کنیم شبیه کس دیگری باشیم. داشتن احساس 
خوب نسبت به خود باعث تقویت عزت نفس می شود و کمکمان می کند مهارت های جدید 
یاد بگیریم، جاهای جدیدی برویم و با آدم های جدید ملاقات کنیم. به خودتان افتخار 
کنید. ضعف ها و کمبودهایتان را بپذیرید، اما درعین حال تلاش و تمرکزتان را روی تقویت 

توانمندی هایتان بگذارید.

به بهانه هفته ملی سلامت مردان ایرانی ؛

فوق تخصص بیماری های کبد و گوارش  مطرح کرد:آقایان محترم! مراقب سلامتی تان باشید

پیشگیری، علائم و درمان 
سرطان روده بزرگ

فوق تخصص بیماری های کبد و گوارش بالغین دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی، کولونوسکوپی را شایع ترین و مفیدترین روش غربالگری 

سرطان روده بزرگ دانست.
دکتر بهزاد حاتمی گفت: تاکنون شروع غربالگری سرطان روده بزرگ را 
از سن 50 سالگی توصیه می کردند، اما با توجه به بروز فزاینده در بالغین 
جوانتر، شروع غربالگری از سن 45 سالگی در همه بالغین توصیه می شود.
وی با بیان این که سرطان روده بزرگ، بیماری شایع و کشنده است که در 
صورت تشخیص در مراحل اولیه به طور کامل درمان شدنی است، افزود: 
از نظر آمار جهانی، سرطان روده بزرگ سومین سرطان شایع در مردان و 

دومین سرطان شایع در زنان است.
فوق تخصص بیماری های کبد و گوارش بالغین دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی ادامه داد: سرطان روده بزرگ از نظر میزان مرگ و میر ناشی 

از سرطان ها، رتبه دوم را در هر دو جنس به خود اختصاص داده است.
دکتر حاتمی با اشاره به این موضوع که بیشترین میزان شیوع سرطان 
روده بزرگ در ایران مربوط به افراد بالای 50 سال است، گفت: سالانه 
حدود 2 هزار و 200 مورد مرگ ناشی از سرطان روده بزرگ در ایران گزارش 

می شود.
افزود:  بالینی سرطان روده بزرگ  به رایج ترین نشانه های  با اشاره  وی 
بیماران مبتلا به سرطان روده بزرگ ممکن است در ابتدا هیچگونه علامتی 
نداشته باشند و با بزرگ شدن تومور یا گسترش آن به خارج از روده علامت 

دار شوند.
اسهال،  مثل  مزاج  اجابت  و  روده ای  عادات  در  تغییر  متخصص،  این 
یبوست یا باریک شدن مدفوع در صورتی که اخیرا ایجاد شده باشد و بیش 
از چند روز طول بکشد، احساس نیاز به به دفع مدفوع که با اجابت مزاج رفع 
نمی شود، دفع خون قرمز روشن از مقعد، وجود خون در مدفوع که ممکن 
است مدفوع به رنگ سیاه قیری یا قهوه ای تیره درآید، درد های کرامپی 
شکم، خستگی، ضعف و بی حالی، کاهش وزن غیر ارادی را از نشانه های 

هشدار دهنده ابتلا به سرطان روده بزرگ عنوان کرد.
دکتر حاتمی گفت: البته داشتن نشانه های یادشده به معنای ابتلای 
صددرصد به سرطان نیست، اما باید توجه داشت که این علامت ها نیاز به 

بررسی دارند.
وی با اشاره به این که در صورتی که سرطان روده بزرگ از طریق غربالگری 
در مراحل اولیه و قبل از علامت دارشدن تشخیص داده شود درمان پذیر 
با  روده  پولیپ های  برداشتن  و  یافتن  از طریق  افزود: غربالگری  است، 
بهره گیری از روش کولونوسکوپی می تواند از بروز سرطان روده بزرگ در 
آینده پیشگیری کند، بنابراین در صورتی که این پولیپ ها برداشته نشوند 

ممکن است بعدا به سرطان تبدیل شوند.
سابقه  چنانچه  داد:  ادامه  گوارش  و  کبد  بیماری های  تخصص  فوق 
خانوادگی سرطان روده بزرگ یا سندرم های ارثی مستعد کننده به سرطان 
روده بزرگ یا بیماری التهابی روده وجود داشته باشد غربالگری اهمیت 

بیشتری پیدا می کند.
دکتر حاتمی درباره راه های شناسایی سرطان روده بزرگ گفت: افراد 
و  داده شده اند، وجود علائم  غربالگری تشخیص  در  که  بدون علامت 
نشانه های مشکوک به سرطان )دفع خون قرمز روشن از مقعد یا دفع 
مدفوع سیاه قیری، درد شکم، تغییر در عادات روده ای و کم خونی جزو 
علائم شایع سرطان روده بزرگ هستند(، مراجعه به اورژانس با انسداد 
روده، پارگی روده و به ندرت خونریزی گوارشی حاد از شایع ترین راه های 

شناسایی این سرطان هستند.
وی با اشاره به مهمترین عوامل خطر ابتلا به سرطان روده بزرگ افزود: 
یا  بزرگ  روده  سرطان  کننده  پیش بینی  عوامل  قوی ترین  از  یکی  سن 
پولیپ های روده است، برخی سندرم های ارثی مستعد کننده به سرطان 
روده بزرگ همانند FAP یا سندروم لینچ، سابقه سرطان تخمدان، رحم یا 
سینه )خانم هایی که به این سرطان ها مبتلا بوده اند احتمال بیشتری برای 
ابتلا به سرطان روده بزرگ دارند(، سابقه بیماری التهابی روده، چاقی، 
دیابت و مقاومت به انسولین، فعالیت بدنی ناکافی یا زندگی کم تحرک، 
مصرف سیگار و الکل، سابقه پرتوتابی ناحیه شکم و لگن به ویژه در دوران 
کودکی و ابتلا به بیماری فیبروز کیستیک و بیماری آکرومگالی از مهمترین 

این عوامل هستند.
فوق تخصص بیماری های کبد و گوارش تأکید کرد: رژیم غذایی پر چرب 
و کم فیبر، مصرف کم میوه و سبزیجات، مصرف زیاد غذا های کنسرو شده 
مانند تن ماهی و گوشت فرآوری شده )مانند انواع سوسیس و کالباس، 
گوشت دودی و گوشت نمک سود شده( و مصرف فراوان گوشت قرمز 
)بیش از 80 تا 90 گرم در روز( خطر ابتلا به سرطان روده بزرگ را افزایش 

می دهند.
دکتر حاتمی درباره راه های پیشگیری از این سرطان افزود: ورزش و 
فعالیت فیزیکی منظم، رعایت رژیم غذایی کم چرب و پر فیبر و مصرف 
میوه و سبزیجات تازه نقش محافظت کننده در برابر ابتلا به سرطان روده 

بزرگ دارند.
وی با اشاره به مهمترین راه های تشخیص سرطان روده بزرگ ادامه داد: 
کولونوسکوپی دقیق ترین روش تشخیصی برای سرطان روده بزرگ است، 
زمانی که سرطان روده بزرگ علامت دار می شود، معمولا تومور در مرحله 
نسبتا پیشرفته قرار دارد، بنابراین توصیه می شود افراد تحت غربالگری 

سرطان روده بزرگ قرار گیرند.
با اشاره به فواید غربالگری  فوق تخصص بیماری های کبد و گوارش 
سرطان روده بزرگ گفت: با تشخیص پولیپ ها و ضایعات پیش سرطانی و 
برداشتن آن ها از بروز سرطان روده بزرگ پیشگیری می شود، همچنین اکثر 
سرطان های روده بزرگ از پولیپ های خوش خیمی منشا می گیرند که با 

گذشت زمان به سرطان بدخیم تبدیل می شوند.
دکتر حاتمی افزود: تومور های سرطانی که در مراحل اولیه تشخیص 
داده می شود امکان درمان مؤثرتر را فراهم می سازد، هزینه درمان مرتبط 
با سرطان روده را کاهش می دهد و میزان مرگ ومیر ناشی از سرطان را به 

مراتب کمتر می کند.
وی ادامه داد: در صورتی که آزمایش مدفوع از نظر وجود خون مخفی 
آزمایش دقت  این  توجه داشت که  باید  برای غربالگری استفاده شود، 
کولونوسکوپی را ندارد و باید سالانه تکرار شود و در صورت مثبت شدن باید 

کولونوسکوپی انجام گیرد.

سلامت
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دبیر همایش کتاب سال حوزه:
افزایش آثار راه یافته به همایش کتاب حوزه

 دبیر علمی بیست وسومین همایش کتاب سال حوزه و پنجمین جشنواره 
مقاله های علمی حوزه گفت: هزار و 336 اثر به دبیرخانه این همایش ارسال، که 
بعد از ارزیابی های اولیه هزار و 2 اثر واجد شرایط تشخیص داده شد، که نسبت 

به سال 98 رشد 25 درصدی را نشان می داد.
با خبرنگاران  حجت الاسلام سید حمید جزایری روز دوشنبه در گفت وگو 
افزود: گروه کلام با 153 عنوان و گروه فقه و اصول نیز با 123 عنوان بالاترین 
عناوین را به خود اختصاص دادند. وی با اشاره به انجام سه هزار و 800 ارزیابی 
اجمالی بر روی این آثار گفت: بر اساس این ارزیابی اجمالی برخی آثار از گردونه 
رقابت خارج شد، و 275 اثر نیز به مرحله تفصیلی راه یافتند، که با 865 ارزیابی 
تفصیلی و 345 داور و ارزیاب علمی این آثار مورد بحث و بررسی علمی قرار 
گرفت. جزایری ادامه داد: نتایج این ارزیابی ها، سپس در گروه های علمی مورد 
مطالعه قرار گرفت، و پس از آن در شورای علمی دبیرخانه که بالاترین مرجع 
علمی تصمیم گیری و ترکیبی از افراد شاخص پژوهشی حوزه است نیز مطرح، و 
در نهایت سه اثر به عنوان برگزیده، 24 اثر شایسته قدردانی و 43 اثر هم شایسته 
تحسین شد. دبیر همایش کتاب سال حوزه اضافه کرد: نسبت به سال 98 در 
بخش آثار علمی پژوهشی با 494 اثر 30 درصد و در بخش فرهنگی تبلیغی نیز 
با 140 اثر 84 درصد رشد داشتیم. جزایری خاطرنشان کرد: در بخش مقاله ها 
نیز از 92 نشریه علمی پژوهشی و علمی ترویجی با مجوز حوزه های علمیه یا 
وزارت علوم، تحقیقات و فن آوری 250 مقاله به دبیرخانه واصل شد که 241 
مقاله واجد شرایط اولیه بود. وی در ادامه خاطرنشان کرد: برغم شرایط کرونایی 
و برخی محدودیت های دیگر، استقبال حوزویان به ارائه آثار علمی کتاب، رساله 
و مقاله روند خوبی داشته، در عین حال که ارزیابی ها بسیار سختگیرانه است و 
تنها پنج درصد آثار مورد پذیرش قرار می گیرد. وی با اشاره به رشد 55 درصدی 
پایان نامه های دکتری در قیاس با سال 98 گفت: بیشترین رساله در مورد گرایش 

فقه و اصول با 61 عنوان و همچنین رشته تفسیر با 27 عنوان است.
زمان برگزاری آیین معرفی و تجلیل از برگزیدگان همایش کتاب سال حوزه

دبیر همایش کتاب سال حوزه با بیان اینکه این همایش مربوط به حوزویان 
اعم از طلبه های مَرد و زن است بیان داشت: حدود هشت درصد آثار مرتبط 
با بانوان طلبه است و 61 کتاب، 16 پایان نامه و 12 مقاله از محصول های زنان 
طلبه به این جشنواره رسیده و در فرآیند ارزیابی قرار گرفته که پنج مورد به 
مراحل تفصیلی و قدردانی و تحسین رسید. وی افزود: از طلبه های خارجی 
نیز در این جشنواره نمایندگانی داریم، 92 کتاب، 15 پایان نامه و هشت مقاله از 
محصول های طلبه های غیرایرانی از کشورهای مختلف اعم از عراق، افغانستان، 
مصر، پاکستان، لبنان، هندوستان، بحرین، بنگلادش، سنگال، کلمبیا، لبنان و 
سوریه است. جزایری ادامه داد: 10 درصد آثار مربوط به فضلای غیرایرانی است 

که 2 مورد آن شایسته قدردانی و چهار مورد هم شایسته تحسین شده.
وی با اشاره به برگزاری آیین معرفی و تجلیل از برگزیدگان این همایش در 
ساعت 9 پنجم اسفندماه جاری با حضور مسئولان ارشد حوزه های علمیه در 
مدرسه علمیه معصومیه قم گفت: این مراسم از سیمای مرکز قم، رادیو معارف، 
ایران پرس و همچنین تلویزیون اینترنتی عبرات و تلویزیون اینترنتی حوزه علمیه 

به صورت زنده در دسترس خواهد بود.
 

حجت الاسلام والمسلمین محمدتقی سبحانی :

همایش معنویت های نوظهور و معنویت 
اسلامی 1402 برگزار می شود

رئیس همایش معنویت های نوظهور و معنویت اسلامی از برگزاری این همایش 
در سال 1402 خبر داد.

حجت الاسلام والمسلمین محمدتقی سبحانی، ، در نشست خبری و رونمایی 
از پوستر این همایش که در مرکز همایش های غدیر دفتر تبلیغات اسلامی برگزار 
شد، با بیان اینکه معنویت به عنوان مهمترین رکن ادیان الهی، رسالت انبیا و 
آرزوی دیرین و بنیادین انسان همواره مورد بحث و گفت وگو بوده است، عنوان 
کرد: بدون تردید دیرینه ترین آرزوی انسان، گرایش به معنویت است و انسان 

همواره به دنبال بیرون رفت از روزمرگی است.
وی با اشاره به اینکه امروزه گرایش به دین و معنویت حتی در جوامع مادی گرا 
نیز در حال رشد و شکوفایی است، ادامه داد: اسلام به عنوان آخرین دین الهی 

همواره به عنصر معنویت حیات انسان تاکید داشته است.
داد،  قرار  تاثیر  را تحت  اسلام  اصیل  معنویت  دو عامل،  اینکه  بیان  با  وی 
گفت: یکی از عوامل، جریان هایی با برداشت های نادرست از معنویت است 
که مسیر فکری انسان را دچار انحراف کرد و سبب شد بسیاری از انسان های 
تشنه معنویت راه را گم کنند. حجت الاسلام والمسلمین سبحانی در رابطه با 
عامل دوم اظهار کرد: در دنیای غرب پس از بازگشت عصر جدید به معنویت، 
نسخه هایی پیچیده شد که آن ها نیز مسیرهای انحرافی به روی بشر گشودند 
که در جامعه  ما نیز این فرق نو ظهور جوانان را جذب کرده است. وی با اشاره 
به اینکه هدف از همایش اول آشنایی مردم با چهره حقیقی فرقه ها بود، گفت: 
در همایش اول نگاه نقدی و سلبی بود و به دنبال شناسایی آسیب ها بودیم؛ 
اما در همایش دوم به دنبال نگاه مقایسه ای و تطبیقی هستیم و در محور های 
همایش تلاش می شود نقاط برجسته عرفان و معنویت اسلامی باز گشایی و 
بازنمایی شود. رئیس قطب تعمیق ایمان دینی دفتر تبلیغات اسلامی افزود: اگر 
این همایش با اهتمام محققان و اساتید به اهداف خود برسد دستاوردی است 
که محافل آکادمیکی می توانند برای دنیای امروز داشته باشند. امروزه بسیاری 
از محققان تصریح می کنند آنچه در قرآن و عرفان حقیقی اهل بیت )ع( وجود 
دارد در جهان دین، بی نظیر است. وی بیان کرد: این همایش از دو بعد علمی 
و عملی برخوردار است؛ زیرا معنویت فقط مسئله عالمان نیست بلکه در بستر 

جامعه جریان دارد و زمانی موفق می شود که هر دو بعد در کنار هم پیش بروند.
معنویت  و  نوظهور  معنویت های  دبیر علمی همایش  وکیلی،  دکتر هادی 
اسلامی، نیز در این نشست عنوان کرد: در همایش دوم سعی شده است 

داشته های بالفعل معارف اسلام در دسترس مردم قرار بگیرد.
وی در رابطه با محورهای همایش گفت: در همایش دوم خداگرایی، راه های 
تحول معنوی، پدیده های فوق طبیعی، شخصیت و معلمان معنوی، جاذبه های 
معنوی، کارکرد شریعت و کارکردهای فردی مورد بررسی تطبیقی قرار می گیرند.

وی اظهار کرد: آمار دقیقی از تعداد جریان های معنوی و فرقه ها وجود ندارد 
اما بر اساس مطالعات جهانی حدود 200هزار جریان در سطح جهان به عنوان 
رایزنی هایی  و  اینکه تلاش ها  به  اشاره  با  دارد. وی  معنوی وجود  فرقه های 
صورت گرفته  است که این همایش به صورت جهانی برگزار شود، بیان کرد: این 
همایش در آبان ماه 1402 برگزار خواهد شد و اول آبان 1401 آخرین مهلت 
ارسال چکیده آثار و 15 بهمن 1401 آخرین مهلت ارسال آثار است. دبیر علمی 
همایش معنویت های نوظهور و معنویت اسلامی، ادامه داد: آدرس دبیرخانه 
فرهنگ  و  علوم  پژوهشگاه  دانشگاه،  بلوار  انتهای  پردیسان،  قم،  همایش 

اسلامی، پژوهشکده اخلاق و معنویت است.
 

با حضور مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم صورت گرفت ؛

افتتاح اولین کلینیک مددکاری
 شاهد و ایثارگر در قم

اولین مرکز کلینیک تخصصی مددکاری ویژه خانواده های معظم شاهد و 
ایثارگر در قم با حضور مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان راه اندازی شد.

حجت الاسلام حسن هنرمند در این مراسم گفت: کلینیک مددکاری با 
به خانواده های  و گروهی  ارائه خدمات تخصصی در حوزه مددکاری فردی 
معظم شهدا و ایثارگران در راستای پاسداشت از کیان خانواده و توانمندسازی 

خانواده ها راه اندازی شده است.
مدیرکل بنیاد شهید قم ادامه داد: مأموریت اصلی کلینیک های مددکاری 
حمایت و توانمند سازی خانواده ها و ارتقای سطح آگاهی ایشان در حوزه های 

تربیت فرزند و امور فرهنگی است.

رئیس اداره موزه حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( :

فروش بلیت موزه حرم حضرت 
معصومه)س( اینترنتی شد 

رئیس اداره موزه حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( با اشاره به فروش اینترنتی بلیت 
موزه، این اقدام را موجب افزایش دوبرابری آمار بازدیدکنندگان دانست و گفت: 
خانواده جانبازان، اعضای نهادهای حمایتی از جمله کمیته امداد، بهزیستی، 
بازنشستگان ، خانواده خادمان و مراکز دارای قرارداد با موزه فاطمی با 80 درصد 

تخفیف بلیت اینترنتی را دریافت می کنند. 
حجت الاسلام محمدباقر مشکاتی از موفقیت آمیز بودن طرح فروش اینترنتی 
بلیت موزه فاطمی خبر داد و اظهار کرد: امکان تهیه بلیت اینترنتی برای بازدید 
از موزه حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها مهیا شده و با گذر از دوره 
آزمایشی یک ماهه با کمترین مشکل و نارسایی، تعداد بازدیدها از موزه فاطمی به 

دو برابر افزایش یافت.
وی با بیان اینکه موزه فاطمی از معدود موزه هایی است که امکان تهیه بلیت 
اینترنتی را فراهم کرده است، افزود: از جمله اهداف این طرح تسهیل تهیه بلیت 
موزه با استفاده از فضای مجازی، سهولت در امر بازدید، سهولت و صرفه جویی در 
وقت بازدید کنندگان گروهی در زمان ورود به موزه، مدیریت بهتر بازدیدها برای 
روایت گری موزه، زمان بندی  و نوبت دهی به بازدیدهای گروهی و معرفی موزه 
فاطمی در فضای مجازی است که این رویکرد موجب افزایش بازدید از موزه نیز 

شده است.
این  مزایای  از  را  مجازی  بلیت  برای  تخفیف  ارائه  فاطمی  موزه  اداره  رئیس 
طرح دانست و افزود:  در سایت قم تیکت، بلیت انفرادی بازدید از موزه فاطمی 
50 درصد، بلیت بازدید گروهی 60 درصد، بلیت بازدید گروهی بالای 50 نفر 
70درصد و بلیت بازدید گروهی کودکان زیر 7 سال و سالمندان بالای 70 سال 
با 80 درصد تخفیف ارائه می شود. وی افزود: همچنین بازدیدهای ویژه شامل 
خانواده جانبازان و ایثارگران، اعضای نهادهای حمایتی از جمله کمیته امداد، 
و لشکری، خانواده  بازنشستگان کشوری  نهادهای خیریه،  و دیگر  بهزیستی 
خادمان افتخاری و مراکز و نهادهای دارای قراردادنامه با موزه فاطمی با 80درصد 
شهدا،  خانواده  جانبازان،  بازدید  داد:  ادامه  مشکاتی  شود.  می  ارائه  تخفیف 
خادمان رسمی و خانواده شان، خادمان قراردادی، شرکتی و خدماتی و خانواده 
آنها، خادمان افتخاری حرم مطهر، کودکان زیر 7 سال و سالمندان بالای 70 سال 
که همراه با خانواده باشند از موزه فاطمی رایگان است. وی گفت: علاقه مندان 
برای تهیه بلیت اینترنتی باید به وبگاه www.qomticket.com مراجعه و در بخش 
بلیت موزه های قم روی گزینه موزه فاطمی رفته و بر روی گزینه انتخاب بلیت 
کلیک، سپس با انتخاب نوع و تعداد بازدید مبلغ بلیت را پرداخت و بلیت اینترنتی 
و پیامک تأیید را دریافت کنند. رئیس اداره موزه فاطمی با بیان اینکه هر بلیت 
تا سه ماه اعتبار خواهد داشت، اضافه کرد: ساعات بازدید از موزه فاطمی همه 
روزه از شنبه تا پنجشنبه از ساعت 8 تا 16:30 و جمعه ها از ساعت 9 تا 16:30 
است و علاقه مندان برای بازدید از موزه فاطمی می توانند در این ساعات به میدان 
آستانه، جنب درب یک حرم مطهر بانوی کرامت مراجعه کنند. وی خاطرنشان 
کرد: کانال موزه فاطمی به آدرس haramqom_museum@ در پیام رسان ایتا و 
شبکه اجتماعی اینستاگرام برای معرفی آثار و ارائه محتواهای مختلف در دسترس 

علاقه مندان قرار دارد.
 

عضو شورای شهر قم مطرح کرد:

کمبود کتابخانه و مراکز فرهنگی
 در محلات کم برخوردار 

عضو شورای شهر قم با تاکید بر این مهم که در حال حاضر توزیع عادلانه ای 
در ایجاد کتابخانه به ویژه در مناطق کم برخوردار به درستی صورت نگرفته است، 
گفت: نهادکتابخانه ها و شهرداری می توانند برنامه های فرهنگی مشترکی را با 
همکاری و تعامل سازنده با یکدیگر اجرا کنند و در این راستا از مشارکت عمومی 
در کنار هم بهره مند شوند.  مهندس معصومه آمره با اشاره به کمبود کتابخانه و 
مراکز فرهنگی در محلات کم برخوردار قم اظهار داشت: در سال 1382 قانونی با 
عنوان تاسیس و نحوه اداره کتابخانه های عمومی کشور به تصویب مجلس رسید 
که در ماده شش این قانون که بعدها یک تبصره هم به آن الحاق شد شهرداری ها 
مکلف شدند، حداقل نیم درصد از درآمدشان را هر ساله به نهاد عمومی کتابخانه 
ها اختصاص دهند. وی ادامه داد: از طرفی در ماده 73 قانون شهرداری ها آمده، 
کلیه عوارضی که از شهروندان یک شهر اخذ می شود الزاما باید در همان شهر 
هزینه گردد، اما در ماده شش ذکر شده هیچ تکلیفی وجود ندارد که وقتی پول 
به نهاد کتابخانه های عمومی کشور پرداخت شد فقط برای همان شهر مورد نظر 
هزینه گردد. وی افزود:این موضوع یک اشکال و فرآیند ناعادلانه ای است و اگر 
شهرداری ها نیز از پرداخت نیم درصد استنکاف کنند دولت مکلف است که در 
قالب سهم هر شهرداری از مالیات بر ارزش افزوده ، نیم درصد را کسر کند و سپس 
سهم شهرداری از مالیات بر ارزش افزوده را پرداخت نماید. آمره ادامه داد: به نظر 
میرسد باید در مورد نحوه همکاری نهاد کتابخانه ها با مدیریت شهری بازنگری 
صورت گیرد و از طرفی ارتباط شهرداری قم و نهاد کتابخانه ها مختص واریز نیم 
درصد سهم نباشد و این ارتباط دو سویه زمینه ساز ارتقای فرهنگ شهروندی 
و کتابخوانی در شهر قم باشد. وی با تاکید بر این مهم که در حال حاضر توزیع 
عادلانه ای در ایجاد کتابخانه به ویژه در مناطق کم برخوردار به درستی صورت 
نگرفته است، گفت: نهادکتابخانه ها و شهرداری می توانند برنامه های فرهنگی 
مشترکی را با همکاری و تعامل سازنده با یکدیگر اجرا کنند و در این راستا از 

مشارکت عمومی در کنار هم بهره مند شوند.
 

استاندار قم:

ظرفیت هنر در معرفی سیره شهدا 
بکار گرفته شود

استاندار قم با بیان این که شهدا بهترین و ارزشی ترین الگو برای جامعه هستند، 
بر لزوم بهره گرفتن از ابزار هنر برای معرفی و  تبیین سیره و سبک زندگی این اسوه 
های آسمانی در جامعه تاکید کرد.  سید محمد تقی شاهچراغی، استاندار قم در 
جلسه هماهنگی ساخت سریال زندگی سردار شهید مهدی زین الدین اظهار کرد: 
با توجه به برگزاری کنگره ملی شهدای استان قم در سال آینده و قول مساعد وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، امیدواریم بزودی شاهد ساخت سریالی فاخر با موضوع 
زندگی این شهید والا مقام باشیم . وی خاطر نشان کرد: مراحل اولیه جذب اعتبار 
جهت ساخت سریال بزودی انجام می پذیرد و با توجه به تنظیم فیلمنامه مربوطه 
توسط صدا وسیما و قدم های مثبتی که در جذب اعتبارات مربوطه برداشته 
شده است، انشاالله این سریال برای جشنواره فیلم فجر سال آینده و کنگره ملی 
شهدای استان قم آماده پخش گردد. استاندار قم از شهدا به عنوان بهترین و 
شایسته ترین الگو برای جامعه به ویژه جوانان یاد کرد و گفت: باید با بهره گرفتن از 
ابزار هنر، نسبت به معرفی و ترویج سیره و سبک زندگی شهدا اقدام نمود. در این 
جلسه، اعضای دست اندرکار ساخت سریال شهید زین الدین، گزارشی از روند کار 

و پیگیری های اجرایی ارایه دادند.
 

مدیر کل بهزیستی استان قم  خبرداد:
اجرای طرح تعیین میزان شیوع و علل معلولیت  
مدیر کل بهزیستی استان قم گفت: طرح تعیین میزان شیوع و علل معلولیت در 

استان قم در حال اجراست
مهدی پهلوانی اظهارداشت :: طرح رصد معلولیت ها در قم برای تعیین شیوع و 

علل انواع آسیب های منجر به کم توانی در حال اجراست.
پهلوانی ستوده با بیان اینکه یکی از ماموریت های سازمان بهزیستی، رصد 
آسیب ها و معلولیت هایی است که ممکن است ایجاد شود گفت: هدف اصلی از 
اجرای این طرح، تعیین میزان شیوع انواع معلولیت منجر به کم توانی و شناسایی 

علل آن بر اساس عوامل جمعیت شناختی و محل سکونت است.

 گزارش / هیفاء پردل
از  بشریت  عالم  منجی  ولادت  و  شعبان  نیمه   
مهم ترین مناسبت های دینی و ملی ما ایرانیان و 
نقطه عطفی در تقویم تاریخ اسلامی است که در 
نیمه  به  نیز  امامان شیعه شب  احادیث  و  روایات 
برای  شب ها  فضیلت ترین  پر  به عنوان  شعبان 
احیا و شب زنده داری، دعا و عبادت اشاره شده 
است، حال اگر این مراسم مذهبی، دعا و نیایش 
برای ظهور مهدی موعود)عج( با محوریت مسجد 
مقدس جمکران  باشد اهمیت و بار معنوی آن دو 

چندان خواهد شد.
مراسم جشن نیمه شعبان غیر از ایران اسلامی در 
کشورهایی مانند عراق، لبنان، سوریه و پاکستان و 
حتی در بین اقلیت اهل تسنن برگزار می شود اما 
مراسم نیمه شعبان در ایران نسبت به کشورهای 
دیگر پر رونق تر است. تدارکات ویژه ای که دولت 
وسیع  بسیار  می بینند،  روز  این  برای  مردم  و 
خواهد بود چراغانی های وسیع، برگزاری جشن، 
که  شیرینی  و  شربت  پخش  و  مولودی خوانی 
بسیاری از آن ها از سوی مردم و هیات های مردمی 

انجام می شود.
و  برگزاری  می شود  تمرکز  آن  بر  که  آنچه  اما 
مسجد  محوریت  با  شعبان  نیمه  شب  احیای 
مقدس جمکران در شهر مقدس قم خواهد بود 
که سالانه این شهر در نیمه شعبان با حجم ورود 
زائران داخلی و خارجی بسیاری روبرو می شود با 
ورود ویروس منحوس کرونا جشن نیمه شعبان دو 
سال به صورت مجازی و محدود برگزار شد اما در 
نیمه شعبان امسال نگین گردشگری کشور قصد 
دارد آغوش خود را به سوی منتظران منجی عالم 

بشریت باز کند.
در این راستا لازم است مسئولان و مدیران شهری، 
و  فرهنگی  میراث  سویی  از  و  قمی  شهروندان 
امر  این  برای  قم  استانداری  زائران  امور  معاونت 
به  توجه  با  تا  باشد  داشته  جامعی  برنامه ریزی 
زیرساخت های محدودی که قم وجود دارد مشکلی 
در زمینه پذیرایی و میزبانی از زائران در شهر کریمه 

اهل بیت)س( پیش نیاید.
امسال با خبر شدیم که قرار است کمیته هایی 
برای میزبانی از زائران نیمه شعبان در قم تشکیل 
شود همچنین سپاه علی بن ابیطالب)ع( و دیگر 
بهسازی  برای  را  خود  آمادگی  هم  دستگاه ها 
زیرساخت های قم اعلام کرده اند چراکه سالیانی 
است قم در حوزه پارکینگ، مراکز اقامتی و معابر 
با مشکلاتی روبرو است و رفع این مشکلات عزم 
جدی همه دستگاه ها را می طلبد تا نیمه شعبان در 
قم همانند زیارت اربعین نقطه عطفی برای اسلام 
باشد و زمینه گردشگری معنوی و مذهبی پر رونق تر 

و پرفروغ تری برای شهر قم فراهم کند.
هرچند در حال حاضر قم در شرایط قرمز کرونایی 
قرار گرفته است اما برای میزبانی و ارائه خدمات 
به زائران داخلی و خارجی و برگزاری جشن نیمه 
شعبان با رعایت شیوه نامه های بهداشتی آمادگی 

کاملی دارد.
*قم منتظر قدوم منتظران مهدی موعود

بر اساس گفته اداره کل میراث فرهنگی، صنایع 

دستی و گردشگری استان قم، این استان آماده 
پذیرایی از زائران و گردشگران داخلی و خارجی با 
رعایت شیوه نامه های بهداشتی است اما در شیوه 
پذیرایی و میزبانی منتظر مصوبه ستاد ملی مقابله 

با کرونا است.
و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  مدیرکل 
گردشگری استان قم در گفت و گو با فارس اظهار 
کرد: ما منتظر مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا 
هستیم و برنامه های ما مورد تاثیر مصوبات این ستاد 
خواهد بود اما در کل آمادگی کاملی برای میزبانی 
و پذیرایی از زائران در نیمه شعبان داریم که در این 
زمینه می توانیم به نظارت بر شیوه عملکرد هتل ها 
و مراکز اقامتی اشاره کنیم، در نیمه شعبان ما با 
توجه به رعایت شیوه نامه ها و ظرفیت پذیرش مراکز 

اقامتی پذیرای زائران هستیم. 
علیرضا ارجمندی در پاسخ به این سئوال که با 
توجه به محدودیت های زیرساختی و اقامتی در 
استان و از سویی حجم وسیع ورود زائر در نیمه 
شعبان چه اقدامات و برنامه ایی دارید؟ بیان کرد: 
ما کمیته اسکان را برای استفاده از ظرفیت اداره کل 
ورزشی  سالن های  محوریت  با  جوانان  و  ورزش 
محوریت  با  پرورش  و  آموزش  اداره کل  ظرفیت  و 
و  مساجد  محوریت  با  اوقاف  اداره کل  و  مدارس 

حسینیه ها تشکیل داده ایم.
به گفته وی؛ مدیریت شهری نیز بوستان های قم 
را برای پذیرایی و میزبانی شایسته از زائران آماده 

کرده اند.
*نیمه شعبان؛ فرصتی برای احیای 

گردشگری انتظار در قم
مدیر گردشگری وامور زائران سازمان فرهنگی، 
هنری و ورزشی شهرداری قم نیز با تاکید بر ضرورت 
بهره مندی از مراسم و مناسبت نیمه شعبان در قم 
برای ترویج آموزه های شهروندی عنوان کرد: شهر 
قم یک شهر مذهبی و کلانشهر مهم جهان تشیع به 
شمار می رود و با توجه به روایات و احادیث، قمی ها 
و شهر قم نقش مهمی در زمینه سازی ظهور دارند و 
جشن های نیمه شعبان با محوریت مسجد مقدس 
جمکران می تواند زمینه ساز گردشگری انتظار باشد 
و در این راستا باید مسئولان بخش های مختلف از 
میراث  شهرداری،  استانداری،  زائران  امور  جمله 
فرهنگی، مسجد مقدس جمکران و حرم مطهر 

تورهای  با  هماهنگی  با  و  باشند  منسجم  هم  با 
مسافرتی زمینه حضور هدفمند مسافران داخلی و 

خارجی به قم را فراهم کنند.
حضور  به  توجه  با  کرد:  عنوان  نادری  حمید 
سویی  از  و  شعبان  نیمه  در  گردشگران  میلیونی 
با  هماهنگی هایی  قم  شهر  محدود  امکانات 
شده  انجام  قم  شهر  مختلف  مناطق  شهرداران 
است تا در زمینه ساماندهی پارکینگ ها و همچنین 
در حوزه اطلاع رسانی خدمات مطلوبی به زائران 
و منتظران ارائه شود و در این زمینه کمیته اطلاع 

رسانی نیز تشکیل شده است.
*مشارکت سپاه علی بن ابیطالب)ع( در 

ساماندهی و ایجاد زیرساخت های نیمه شعبان
ابوالقاسم مقیمی معاون امور زائران استانداری 
قم نیز در پاسخ به این سئوال که آیا شهر قم برای 
آمادگی  شعبان  نیمه  میلیونی  زائران  از  پذیرایی 
زائران  میلیونی  دارد، مطرح کرد: حضور  کاملی 
با محوریت مسجد مقدس جمکران  در شهر قم 
می تواند در کنار معرفی قم و جاذبه های شهر، در 
چرخه اقتصادی شهر نیز نقش مهمی داشته باشد 
راستان  این  در  جامعی  برنامه ریزی  یک  باید  اما 
انجام شود که تا به امروز در این راستا جلسات و 

کمیته هایی نیز تشکیل شده است.
وی مطرح کرد: امسال قم آمادگی کاملی برای 
دارد،  زائران  و  شعبان  نیمه  مراسم  از  استقبال 
هرچند امکانات زیرساختی شهر قم محدود است 
اما از ظرفیت سپاه علی بن ابیطالب)ع( برای فراهم 
شدن امکانات پارکینگ و سرویس های بهداشتی 
دیگر  ظرفیت  از  همچنین  و  سیار  غیر  و  سیار 
دستگاه ها از جمله شهرداری در دیگر عرصه های 
خدمت رسانی استفاده کردیم تا میزبان شایسته ایی 

باشیم.
مقیمی تصریح کرد: در سفر رئیس جمهور به 
شهر مقدس قم، رئیس جمهور با توجه به اهمیت 
جشن نیمه شعبان با محوریت مسجد جمکران 
طی دستوری به وزیر کشور تاکید کرد تا ستاد ملی 
نیمه شعبان در این وزارتخانه در راستای آمادگی 
دیگر شهرها و استان های کشور برای همکاری و 
فراهم کردن زیرساخت های ارائه خدمت به زائران 
تشکیل شود که این نشان از اهمیت مراسم نیمه 

شعبان است.

جای خالی زیرساخت ها همچنان احساس می شود ؛

نیمه شعبان؛ فرصتی برای احیای گردشگری انتظار در قم

روانشناس و مشاور خانواده با اشاره به اینکه در دوران کرونا، آسیب پذیری روانی 
مردان نسبت به زنان بیشتر بوده است، گفت: تغییرات ایجاد شده بر اثر کرونا 
موقعیت و جایگاه قبلی مردان را به موقعیت جدید تغییر داده، موضوعی که باعث 

آسیب پذیری و افت سلامت روان مردان شده است.
دکتر حسن بهرامنی روز دوشنبه به مناسبت دومین روز از هفته ملی سلامت 
مردان که به »پاندمی کووید 19 و سلامت روان مردان« نامگذاری شده است، بر 
این موضوع که با تاخت و تاز کرونا، سلامت روانی مردان تحت تاثیر قرار گرفته 
و دچار نقصان شده است، تاکید و خاطرنشان کرد: این اختلال و نقصان، تاثیر 

منفی خود را بر سلامت جسم مردان هم نشان داده است.
وی  با بیان اینکه از جمله نشانه های سلامت بهداشت روان این است که فرد 
توانایی برقراری توازن و تعادل بین دنیای درونی و بیرونی خود را داشته باشد، 
اظهار داشت: هر چقدر میزان سازگاری و همزیستی بین افکار و واقعیت های 
محیطی هم خوان تر و نزدیک تر شود سلامت روان ارتقا پیدا می کند؛ در حقیقت 
برای ارتقای سلامت روان باید بتوان از نظر عاطفی، روانی و احساسی، سازگاری 

با محیط اطراف را بیشتر کرد.
به گفته این روانشناس، یکی از مهمترین عوامل موثر بر تخریب سلامت روان، 
استرس و تنش های عصبی است که متاسفانه این عوامل استرس زا در این دوران 

کرونا، در میان همه آحاد جامعه بخصوص مردان در حال افزایش است.
وی درباره علت این موضوع خاطرنشان کرد: یکی از عوامل تاثیرپذیری بیشتر 
مردان از استرس، تفاوت های فردی میان زنان و مردان و ویژگی های خاص و 
منحصر به فرد آنان است به عنوان مثال وقتی زنان دچار تنش یا فشار عصبی می 
شود آن را به اشتراک می گذارند و با تخلیه هیجانی، آرامش روانی زودتری به دست 
می آورند. اما مردان وقتی دچار تنش می شوند با این کلیشه جنسیتی که برای 
حل مساله باید به تنهایی اقدام کنند و کمک گرفتن از دیگران را دلیل بر ضعف 
خود می پندارند، در هنگام سختی بیشتر دچار تنش و فشار عصبی، اضطراب و 

صدمات روحی روانی می شوند.
بهرامنی تاکید کرد: این تنش ها می تواند در بعد اقتصادی، اجتماعی، رفتاری 
یا به هم خوردن محدودیت ها بروز کند که با شیوع کرونا و تاثیر آن بر نقش شغلی 
بسیاری از مردان، تعطیلی یا رکود برخی مشاغل یا تغییر ساختاری کاری، جایگاه 
و پایگاه اجتماعی و اقتصادی مردان را تحت الشعاع قرار داد و میزان تنش و 
استرس آنان را دوچندان کرد. در حقیقت سلامت روان مردان نسبت به قبل از 

کرونا افت پیدا کرده است.
وی یادآور شد: با توجه به شرایط کرونا، مسایلی همچون دورکاری باعث شد 
میزان حضور مردان در منزل بیشتر شود به نوعی به بازنشستگی زودرس دچار 
شدند حال آنکه آمادگی روحی روانی برای این کار نداشتند بعلاوه دچار یکسری 
کاستی های اقتصادی هم شدند به این ترتیب صدمات و آسیب های روانی 
که دیدند بیشتر و باعث شد سلامت روان مردان به خطر بیافتد و تندخویی، 

پرخاشگری عصبی، افسردگی و گوشه گیری شایع شود.
این مشاورخانواده با تاکید بر اینکه تغییر شرایط مردان در خانواده بر اثر کرونا و 
تحت الشعاع قرار دادن عملکرد طبیعی آنان، به نوعی تمام اعضای خانواده را هم 
دچار تنش کرده و حرف شنوی فرزندان نسبت به پدر به دلیل تغییر جایگاه کمتر 
شده و مردان نتوانسته اند نقش خود را به خوبی ایفا کنند، درباره راهکار بازگشت 
به شرایط مساعد و مناسب قبل از کرونا، تشریح کرد: بازگشت به شرایط قبل کمی 

زمان می برد اما  انجام یکسری کارها این بازگشت را تسریع می کند.
بهرامنی با اشاره به اینکه در دوران کرونا، آسیب پذیری روحی مردان نسبت به 
زنان بیشتر بوده است، یادآور شد: با توجه به اینکه در جامعه ما از نظر فرهنگی، 
اجتماعی و اعتقادی حضور مردان پررنگ تر بوده است و آنان را مدیران فعالیت 
های خارج از منزل می شناختند و زنان را مدیران داخلی. حال تغییرات ایجاد 
شده بر اثر کرونا موقعیت و جایگاه قبلی آنان را به موقعیت جدید تغییر داده اما 
وضعیت زنان به همان شکل باقی مانده است. موضوعی که باعث آسیب پذیری 

بیشتر مردان و افت آن شده است.
ضرورت ترویج فرهنگ مراجعه به مشاوره و یاری گرفتن از دیگران در میان مردان
وی توضیح داد: نخست باید احساسات منفی را از افکار مردان پاکسازی کنیم و 
بهترین روش برای این کار، افزایش ارتباط با افراد و دوستان صمیمی ضمن رعایت 
اصول و پروتکل های بهداشتی است؛ افرادی که کنار آنان می توان به آرامش 
رسید، صحبت و از همنشینی با آنان احساس امنیت و آرامش بیشتر کرد. با این 
روش می توان به ترویج این فرهنگ که مردان هم می توانند برای حل فشارهای 

عصبی از دیگران کمک بگیرند و قرار نیست به تنهایی آن را مهار کنند، پرداخت.
بهرامنی با بیان اینکه رفع کلیشه های جنسیتی را می توان با تبلیغ و ترویج 
در رسانه ها رفع کرد، تشریح کرد: دیگر نباید حل مشکل به تنهایی را دال بر 

قدرتمندی دانست تا از بار فشارهای عصبی کاسته شود.  
وی، ایجاد نظم و حفظ عملکرد روزانه فرد در زندگی را از دیگر راهکارهای کاهش 
استرس عنوان و خاطرنشان کرد: ایجاد نظم در خواب و بیداری یکی از این موارد 
است زیرا به هم خوردن نظم خواب و بیداری تنش های عصبی ایجاد می کند. 
پس ایجاد نظم در سیستم خواب فردی و شروع روز با برنامه ریزی یکی از عواملی 

است که می تواند بر روی کاهش استرس مردان تاثیر بگذارد.
بهرامنی افزود: انجام فعالیت های ورزشی و تغذیه مناسب هم از دیگر راهکارهای 
کاهش فشارهای عصبی، استرس و اضطراب است ضمن اینکه اختصاص دادن 
زمان به انجام فعالیتی که مورد علاقه و لذت بخش است مانند موسیقی، نقاشی، 
خطاطی، پیاده روی و غیره بسیار کارآمد است و فرد را از سوق به سمت استفاده از 

مواد مخدر یا سیگار و الکل وامی دارد.

 در گفت و گو با یک روانشناس و مشاور خانواده مطرح شد؛

افت سلامت روان مردان در یکه تازی کرونا
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معاون مسکن و ساختمان وزیر راه خبر داد:

 2۹ اسفند؛ آخرین مهلت ثبت نامِ
 نهضت ملی مسکن 

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه وشهرسازی از اتمام مهلت ثبت نام در 
سامانه»ثمن« برای مشارکت در طرح نهضت ملی مسکن تا روز 29 اسفند ماه 

خبر داد. 
»محمود محمودزاده« با اعلام این که سامانه نهضت ملی مسکن برای ثبت نام 
تمامی گروه ها از جمله مردان مجرد بالای 23 سال سن باز است، افزود: بعد از 
چند ماهی که فرصت برای نام نویسی به متقاضیان مسکن داده شد، تمامی 
متقاضیان واقعی و مایل به مشارکت در طرح نهضت ملی مسکن فرصت ثبت نام 

را یافتند.
معاون مسکن و ساختمان ادامه داد: ثبت نام تا 29 اسفند در طرح نهضت ملی 
مسکن تداوم دارد و بعد از آن تحلیل و پالایش اطلاعات متقاضیان ثبت نام شده، 

تکمیل و نهایی می شود.
محمودزاده تصریح کرد: در مقطع زمانی نیاز است تا سایت نام نویسی طرح 
نهضت ملی مسکن بسته و ارزیابی های کلی و ساماندهی ثبت نامی ها انجام بشود 

که اینکار بعد از پایان اسفند آغاز خواهد شد.
وی گفته است: در عین حال اگر تقاضایی متعاقب آن وجود داشته باشد در 
آینده برای تمدید نام نویسی در طرح نهضت ملی مسکن تصمیم گرفته خواهد 

شد.
محمودزاده توضیح داد: اکنون همه گروه های واجدشرایط طرح نهضت ملی 
مسکن در حال ثبت نام هستند و فقط مختص به مردان مجرد بالای 23 سال سن 

نیست. همچنین در تمامی شهرهای کشور ثبت نام انجام می شود.
در مدت کمتر از پنج ماهی که قانون جهش تولید مسکن به وزارت راه ابلاغ 
شده، 980 هزار واحد زمین با کاربری مسکونی برای طرح تامین شده که کلنگ 
زنی 320 هزار واحد آن انجام شده و 1.4 دهم میلیون اراضی زمین تعیین و در 
دست بررسی است. بر این اساس در کمتر از پنج ماه نزدیک به یک میلیون واحد 

زمین تامین شده است.
تاکنون بیش از سه میلیون و 350 متقاضی در طرح ثبت نام کردند. در همه 
شهرها ثبت نام در حال انجام است، همچنین 400 هزار متقاضی مجرد در این 
طرح ثبت نام کردند.  اکنون بیش از 90 درصد پالایش ها انجام شده و به استان ها 
ارسال شده است تا شرط سکونت توسط ادارات راه وشهرسازی استانها بررسی 
شود. این مهم در  زمان کوتاهی انجام خواهد شد و در ابتدای سال آینده نهضت 

بزرگ ساخت و ساز شروع خواهد.

وزیر نفت:

 تحریم های یک جانبه امنیت انرژی جهان 
را به خطر می اندازد

 وزیر نفت ،نقش مجمع کشورهای صادرکننده گاز در عرضه پایدار گاز در شیوع 
ویروس عالم گیر کرونا را مثبت ارزیابی کرد و گفت: اعمال تحریم های یکجانبه 
علیه اعضای مجمع نه تنها ناقض قوانین بین المللی است، بلکه امنیت انرژی 

جهان را به خطر می اندازد.
"جواد اوجی" در آستانه برگزاری ششمین نشست سران جی ئی سی اف در 
دوحه با اشاره به نقش راهبردی این مجمع در صادرات گاز جهان اظهار داشت: 
اعضای مجمع کشورهای صادرکننده گاز در شرایط سخت شیوع ویروس کرونا 

به درستی نقش خود را در عرضه پایدار گاز در جهان ایفا کردند.
وی یکی از مهمترین آموخته همه گیری کرونا را توجه هر چه بیشتر به نقش 
و اهمیت همکاری های بین المللی دوجانبه و چندجانبه و تعاملات راهبردی با 
سازمان ها و مجامع انرژی بیان کرد و افزود: مجمع کشورهای صادرکننده گاز با 
توجه به دوران گذار انرژی ارتقای امنیت عرضه گاز طبیعی در بازارهای منطقه ای 
و جهانی را به عنوان سوخت قابل دسترسی و دوستدار محیط زیست در سطح 

جهان، به ویژه ملل دچار فقر انرژی در دستورکار خود قرار داده است.
وزیر نفت از ایران به عنوان یکی از بزرگترین دارندگان ذخایر اثبات شده گاز 
طبیعی جهان نام برد و با بیان اینکه ایران با داشتن 338 هزار کیلومتر شبکه 
داخلی گازرسانی، از کشورهای پیشرو در این زمینه است به موضوع تحریم اشاره 
کرد و گفت: اعمال تحریم های یکجانبه می تواند جریان پایدار گاز طبیعی در 

سطح جهان را با اختلال روبه رو و امنیت عرضه گاز طبیعی را به مخاطره بیندازد.
اوجی بر ضرورت سیاست زدایی از همکاری های بین المللی و جهانی گاز تأکید 
کرد و اظهار داشت: اعمال تحریم های یک جانبه علیه اعضای مجمع نه تنها 

ناقض قوانین بین المللی است، بلکه  امنیت انرژی جهان را به خطر می اندازد.
وی، سیاست وزارت نفت در دولت سیزدهم را همکاری راهبردی با کشورهای 
منطقه و همچنین اعضای مجمع کشورهای صادرکننده گاز بیان کرد و ادامه داد: 
ایران با توجه به موقعیت جغرافیایی و زیرساخت های موجود می تواند مطلوب ترین 

گزینه برای انتقال گاز به شرق و غرب باشد.
وزیر نفت تأکید کرد: امنیت انرژی در جهان محور اصلی ششمین اجلاس 

مجمع کشورهای صادرکننده گاز GECF خواهد بود.

»سازمان جهانی مناطق آزاد« در آغاز سال 2022 میلادی به »منطقه ویژه 
اقتصادی سلفچگان قم« نشان عضویت اعطا کرد.

 به گزارش روابط عمومی »منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان« همزمان با آغاز 
سال 2022  میلادی  »سازمان جهانی مناطق آزاد« اقدام به اعطای نشان 

عضویت به »منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان« نمود. »منطقه ویژه اقتصادی 
سلفچگان« از سال2016 میلادی  رسما  عضو شده و همکاری مستمر و نزدیک 

با این سازمان  ادامه دارد. 
»سازمان جهانی مناطق آزاد« در حال حاضر دارای 726 عضو از 136 کشور 

می باشد و تنها عضو فعال این سازمان از ایران منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان 
از اهداف »سازمان جهانی مناطق آزاد« می توان به کمک در رشد و  است. 
شکوفایی اعضا،   ایجاد ارتباطات مفید بین مناطق آزاد و ویژه اقتصادی جهان در 
راستای دستیابی به اهداف استراتژیک هر منطقه اشاره کرد. »سازمان جهانی 
مناطق آزاد« ، هر ساله نشست مشترک با اعضای خود در یکی از کشورهای 

عضو  برگزار می کند. 
»منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان« تاکنون در چهار نشست این سازمان در 
کشورهای امارات متحده عربی و چین حضور موثر داشته است. لازم به ذکر 
است که این نشان به اعضای فعال که مشارکت مفید حداکثری با این نهاد 
دارند، اعطا می شود. از جمله فعالیت های مشترک »منطقه ویژه اقتصادی 
سلفچگان« با »سازمان جهانی مناطق آزاد« می توان به: شرکت در پلتفرم های 
بی تو بی، حضور و شرکت در دوره های گواهی مدار و نظرسنجی  منطقه سبز 
و مناطق»های تک«، شرکت در پلتفرم آموزش اینترنت، شرکت در برنامه های 
تقویت سازی شرکت های کوچک و متوسط، شرکت در نظر سنجی های فصلی و 
دوره ای ، درج خبر و مقاله در خبرنامه »سازمان جهانی مناطق آزاد« اشاره کرد.

منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان در 50 کیلومتری قم در زمینی به مساحت 
2000 هکتار در سال 1376 به تصویب هیات وزیران رسید.

این منطقه به عنوان مهم ترین و نزدیک ترین منطقه ویژه اقتصادی به مرکز 
سیاسی - اقتصادی کشور، واقع در مسیر جاده ابریشم، راه آهن سراسری و 
بزرگراه های اصلی شمال - جنوب و شرق - غرب ایران بوده و جهت برقراری 
ارتباط با اروپا، کشورهای آسیای میانه و خلیج فارس به منظور تولید، صادرات و 
ترانزیت کالا، موقعیتی ممتاز داشته و قادر است نقش تعیین کننده ای در اقتصاد 

کلان منطقه و کشور ایفا نماید.
هم اکنون 122 واحد تولیدی و تجاری در این منطقه فعالیت می کند که این 
رقم نمایان گر فعالیت 87 درصد واحدهای دارای پروانه بهره برداری منطقه 

است.
از میان این 122 واحد 100 واحد درزمینه فعالیت های تولیدی و 22 واحد نیز 

درزمینه فعالیت های تجاری و خدماتی مشغول کار است.

تنها عضو فعال این سازمان از ایران منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان است؛

اعطای نشان عضویت سازمان جهانی مناطق آزاد به منطقه ویژه سلفچگان

کارشناس مسائل اقتصادی گفت: یکی از الزامات مهم در تحقق رشد اقتصادی هشت درصدی، مبنا قرار دادن سند آمایش سرزمین و 
افزایش سرمایه گذاری در کشور و استان است.

مهدیه ضیائیان افزود: افزایش سرمایه گذاری و مدیریت مصرف در کنار استفاده از ظرفیت معادن و محصولات کشاورزی لازمه تحقق رشد 
هشت درصدی اقتصادی استان در بودجه سال آینده است.

وی گفت: توجه بیشتر و دقیق تر به صنایع تبدیلی، برندسازی و تجاری سازی برای افزایش صادرات غیرنفتی از دیگر الزامات تحقق رشد 
هشت درصدی است.

مدیر مرکز مطالعات اقتصادی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی بیرجند اظهار داشت: با توجه به تعطیل بودن 70 درصد واحدهای 
تولیدی در خراسان جنوبی، مشکلات مربوط به شهرک های صنعتی نیز باید پیگیری و برای رفع موانع تولید اقدام شود.

وی راه اندازی کارخانه های تعطیل و تعاونی های راکد را ضروری دانست و افزود: از آنجایی که آمار بیکاری در خراسان جنوبی 36 درصد بوده، 
برای رسیدن به هدف مد نظر در رشد اقتصادی نیاز است این موارد به خوبی احصا و بررسی شود.

ضیائیان گفت: اگر تعاونی های خاموش فعال و کارخانه های تعطیل راه اندازی شود آن وقت می توان تحقق رشد هشت درصدی در اقتصاد 
را شاهد باشیم. وی ادامه داد: از سوی دیگر باید به جای تعریف پروژه های جدید ابتدا پروژه های نیمه تمام در نقاط مختلف استان را به اتمام 
رساند. دکترای علوم اقتصاد گفت: با توجه به اینکه محصولات استراتژیک خراسان جنوبی هنوز برندسازی و تجاری سازی نشده و بسته بندی 

مناسبی هم ندارد اگر برای بازاریابی و فروش محصولات کشاورزی چاره اندیشی نشود نمی توان رشد اقتصادی را انتظار داشت.
وی با اشاره به خام فروشی در حوزه معادن گفت: تا زمانی که سنگ های معدنی استان خام فروشی شود و صنایع فرآوری و پایین دستی معادن 

توسعه نیابد، رشد اقتصادی مطلوب محقق نمی شود.
ضیائیان افزود: 70 درصد شیر تولید شده در خراسان جنوبی به صورت خام به استان های همجوار ارسال و پس از فرآوری با قیمت چند برابر 
به استان بر می گردد که اگر به این موارد توجه نشود نه تنها به رشد هشت درصدی دست نمی یابیم بلکه با رشد منفی در استان روبه رو خواهیم 

بود و همچنان مشکلات باقی می ماند.
رشد اقتصادی و ارتقای بهره وری )تولید و اشتغال(، عدالت محوری و ثبات اقتصادی و ارتقای کیفیت بودجه ریزی از سیاست های مالی لایحه 

بودجه 1401 اعلام شده و دولت برای سال آینده رشد اقتصادی هشت درصدی را هدف گذاری کرده است.

وزیر امور اقتصادی و دارائی در توئیتی از افزایش تسهیلات تکلیف به بانک ها در بودجه 1401 انتقاد 
کرد. 

»سید احسان خاندوزی« روز دوشنبه در صفحه توئیتر نوشت: »در یادداشتِ چندروز قبلم از افزایش 
1000همت تسهیلات تکلیفی بانک ها در بودجه آینده انتقاد کرده بودم.

در ادامه توییت آمده است: امیدوارم نمایندگان با توجه به هشدار امروز رهبر معظم، از تشدید ناترازی 
بانکها و آسیب به برنامه ضدتورمی دولت جلوگیری کنند.با هدایتِ اعتبار موافقیم اما نه به شیوه 
گذشته.« وزیر اقتصاد در یادداشت اخیر خود 4 اشکال مصوبات کمیسیون تلفیق بودجه را اینگونه 
برشمرده بود:  1-تغییر فروض درآمدهای نفتی در لایحه )هم افزایش قیمت و هم افزایش حجم 
صادرات نفت( و افزایش درآمدهای نفتی مربوط به تبصره 14 )هدفمندی یارانه ها( به معنای وابسته تر 
شدن بودجه به نفت نسبت به لایحه دولت است. باید از بازگشت به دوران اعتیاد بودجه به نفت پرهیز 

کرد. باید از تجربه شکنندگی، درس آموخت.
2- افزایش 20 هزار میلیارد تومان درآمد مالیاتی روی لایحه ای که خودش بیشترین میزان درآمد 

احتمالی را لحاظ کرده بود، یعنی 20 هزار میلیارد تومان درآمد غیر  قابل اتکا.
3- الزام به فروش 130 هزار میلیارد تومان سهام شرکت های دولتی برای تامین منابع صندوق های 
بازنشستگی ادامه روند غلط »خصوصی سازی  براساس رد دیون« تلقی می شود و آثار منفی آن بر 

عملکرد بنگاه های واگذار شده و همچنین بازار سرمایه غیر قابل انکار است.
4- افزایش حدود »هزار هزار میلیارد تومان« بر تسهیلات تکلیفی بانک های دولتی که اغلب خود 
دچار مشکل ترازنامه هستند یا به  معنای  تحقق نیافتن تکالیف بودجه از روز نخست تلقی می شود یا 
بر دامنه مشکلات شبکه بانکی خواهد افزود. خاندوزی تصریح کرده است: »به عنوان کسی که مدافع 
نظریه »هدایت اعتبار« هستم و از ایفای نقش بانک ها در راستای اهداف توسعه اقتصاد ملی حمایت 

می کنم این شیوه از تسهیلات تکلیفی را مفید به حال اقتصاد ایران نمی دانم.«

کارشناس اقتصادی:

افزایش سرمایه گذاری لازمه تحقق رشد اقتصادی هشت درصدی است
وزیر اقتصاد:

 مجلس از آسیب به برنامه ضدتورمی دولت خودداری کند

رئیس کل بانک مرکزی با تشریح ابعاد اصلاح نظام بانکی تاکید کرد:

روند رشد  نقدینگی رو به کاهش است

رئیس کل بانک مرکزی گفت: رشد نقدینگی در مهرماه 
42.8 درصد، در آبان ماه 42 درصد، در آذرماه 41.4 درصد 
و در دی ماه 39.8 درصد بوده است که البته 2.6 درصد آن 
مربوط به پوشش آماری یکی از بانک های ادغامی است، 
اما در مجموع روند رشد نقدینگی در ماه های اخیر کاهشی 

شده است.
"علی صالح آبادی" در گفت وگویی با بیان اینکه یکی از 
محورهای بسیار مهم در اصلاح نظام اقتصادی، اصلاح نظام 
بانکی است، گفت: برای اصلاح نظام بانکی باید چهار رابطه 
را اصلاح کنیم که عبارت از رابطه دولت با بانک مرکزی، 
رابطه دولت با بانک ها، رابطه بانک مرکزی با بانک ها و رابطه 

بانک ها با مشتریان است.
صالح آبادی با تاکید بر اهمیت اصلاح رابطه دولت و بانک 
مرکزی، تصریح کرد: از آنجا که بانک  مرکزی بانکدار دولت 
محسوب می شود و ارزهای نفتی را خریداری کرده و معادل 
آن ریال چاپ می کند و در اختیار دولت قرار می دهد؛ یکی 
از ریشه های رشد پایه پولی و خلق نقدینگی افزایش خالص 

دارایی های خارجی بانک مرکزی است.
و خلق  پولی  پایه  باعث رشد  اقدام  این  ادامه داد:   وی 
نقدینگی می شود که از 560 هزار میلیارد تومان پایه پولی 

کشور، 503 هزار میلیارد تومان به این موضوع برمی گردد.
عملکرد نظام بانکی باید شفاف شود 

بانک  و  دولت  اینکه  بیان  با  اعتبار  و  پول  رئیس شورای 
مرکزی روابط دیگری نیز دارند، گفت: در ابتدای سال، بانک 
مرکزی بر اساس قانون بودجه تنخواه در اختیار دولت قرار 
می دهد که از همین محل دولت امسال 55 هزار میلیارد 
تومان از بانک مرکزی استقراض کرده است که این هم منشاء 

افزایش پایه پولی و خلق نقدینگی به شمار می رود.
صالح آبادی یادآور شد: از طرف دیگر حساب های دولت 
و شرکت های دولتی نزد بانک مرکزی است که نحوه ورود و 

خروج پول به حساب ها رابطه دولت و بانک مرکزی را متاثر 
می کند و بنابراین با توجه به مطالب گفته شده اصلاح رابطه 
دولت با بانک مرکزی یکی از موارد مهم برای اصلاح نظام 

بانکی به شمار می رود.
رئیس شورای پول و اعتبار اصلاح رابطه دولت با بانک ها 
را از دیگر محورهای اصلاح نظام بانکی عنوان کرد و افزود: 
تکالیفی مانند پرداخت تسهیلات برای خرید تضمینی گندم 
در قالب قانون بودجه بر دوش نظام بانکی قرار می گیرد که 
این تکالیف بعضا می تواند به ناترازی بانک ها انجامد و منجر 

به استقراض بانک ها از بانک مرکزی شود.
با  مرکزی  بانک  رابطه  یعنی  سوم  محور  به  اشاره  با  وی 
بانک ها گفت: مباحثی همچون عدم رعایت کفایت سرمایه، 
دارایی های  انجماد  بدهی ها،  و  دارایی ها  در  تعادل  عدم 
بانکی در بخش های غیرنقدشونده و افزایش معوقات بانکی 
نیز باعث ناترازی بانک ها می شود که در این زمینه اضافه 
برداشت بانک ها باید کاهش پیدا کند و عملکرد نظام بانکی 

باید شفاف شود.
صالح آبادی با بیان اینکه 170 هزار میلیارد تومان از اقلام 
پایه پولی از بدهی بانک ها به بانک مرکزی ناشی می شود، 
گفت: از 4500 هزار میلیارد تومان حجم نقدینگی تقریباً 

حدود 1500 هزار میلیارد تومان سهم بانک ها است.
جلوی خلق بی انضباط پول توسط بانک ها باید گرفته شود 
وی با اشاره به لزوم اصلاح رابطه بانک ها و مشتریان نیز 
گفت: مشتریان حقوقی و بنگاه های تولیدی هم قشری از 
مشتریان نظام بانکی هستند که در بحث هایی مانند ارائه 
تسهیلات و خدمات نیازمند اصلاح رابطه بانک با مشتری 

هستیم.
رئیس کل بانک مرکزی با تاکید بر اینکه همه این موارد در 
اختیار بانک مرکزی نیست، گفت: کلیه دستگاه های دولتی 
و غیر دولتی باید در این زمینه همکاری کنند و انتظار ما از 
مجلس در این زمان که در زمان تصویب بودجه قرار داریم این 

است که بودجه سال آینده ناتراز بسته نشود.
صالح آبادی، با بیان اینکه اصلاح نظام بانکی مشتمل بر 
مولفه های متعدد است تاکید کرد: البته یک بخش آن شامل 
بانک ها می شود و حتما باید انضباط پیدا کنند و جلوی 

خلق بی انضباط پول توسط بانک ها باید گرفته شود.
وی در ادامه با تاکید بر لزوم هدایت نقدینگی به سمت 
که  نیست  این  هدف  افزود:  اقتصادی  مولد  های  بخش 
بانک ها برج سازی کنند و نقدینگی که توسط کل مجموعه 
به درست یا غلط خلق می شود باید به سمت تولید برود و 
با رشد اقتصادی متناسب باشد. بنابراین تمام محورهای 
را  اگر یک قسمت  انجام شود،  باید  اصلاحی مورد اشاره 
اندازه  به  به سایر موارد بی توجه باشیم  و  عملیاتی کنیم 
همانی که انجام شده شاید توفیقات حداقلی پیدا کنیم، 

منتها درصورتیکه بخواهیم توفیقات مان در اصلاح نظام 
بانکی تکمیل شود، بایستی تمام ابعاد را در نظر بگیریم که 

برای تمام اینها برنامه وجود دارد.
رئیس کل بانک مرکزی در ادامه به تشریح روند افزایش 
پایه پولی از محل افزایش خالص دارایی های خارجی بانک 
مرکزی پرداخت و گفت: بانک مرکزی یکسری از ارزها را به 
نرخ 4200 می خرد و به نرخ 4200 می فروشد، یکسری 
ارزها را به نرخ نیمایی می خرد و به نرخ نیمایی هم می 
فروشد. اما جایی که کسری می آوریم آن بخشی است که ارز 
را به نرخ نیمایی می خریم و به نرخ 4200 تومانی به فروش 
این مبلغ در سال 1399حدود 110  تفاوت  می رسانیم، 

همت بوده است. 
وی با تاکید بر اینکه حدودا 503 هزار میلیارد تومان از 
مجموع 560 هزار میلیارد تومان پایه پولی ناشی از افزایش 
گفت:  است  مرکزی  بانک  خارجی  های  دارایی  خالص 
بنابراین حدود  6 میلیارد دلار از خالص دارایی های خارجی 
بانک مرکزی به عنوان طلب بانک مرکزی از دولت به شکل 

ارزی ثبت شده است.
نظام هوشمند مالیاتی در کنار نظام هوشمند بانکی 

معنا دار می شود 
رئیس کل بانک مرکزی در ادامه بیان کرد: اینکه در واقع 
بانک مرکزی هم سهم 47 درصدی حجم پایه پولی دارد باز 
به شکل غیر مستقیم مرتبط به دولت می شود، زیرا بانکدار 
دولت است. زمانی که بانک مرکزی ارز دولت را خریداری می 
کند و به جای آن ریال می دهد، به صورت غیر مستقیم به 
دولت وصل است، یعنی به ظاهر این است که بانک مرکزی 
در حال تقویت ذخایر ارزی است ولی در عمل با خرید ارز، 

ریال پمپاژ می کند.
رئیس کل بانک مرکزی در ادامه با اشاره به اهمیت اصلاح 
نظام مالیاتی در کشور افزود: در کنار لزوم تغییر نظام رفتاری 
بانک ها، رفتار افرادی که دارنده منابع مالی هستند نیز باید 

تغییر کند. 
است،  نقش  دو  دارای  دنیا  در  مالیاتی  نظام  افزود:  وی 
یکی اینکه تامین منابع درآمدی دولت ها به حساب می آید 
و دیگری تخصیص بدهی بزرگ در اقتصاد است. بنابراین 
باشد،  مالیات  از  معاف  غیرمولد  های  فعالیت  که  زمانی 
طبیعی است که منابع مالی به سمت منابع غیر مولد می 
رود، بنابراین قانون مالیات بر عایدی سرمایه که در مجلس 
مطرح است، نظام هوشمند مالیاتی است که در کنار نظام 

هوشمند بانکی معنا دار می شود.
بانک نباید از ریل بانکداری خارج شود 

وی ادامه داد: بانک نباید از ریل بانکداری خارج شود. اما 
در بعضی موارد بانک به جای اینکه بانکدار و واسط مالی 
باشد به بنگاه دار، پیمانکار یا مال دار تبدیل شده است. یکی 

دیگر از محور های اصلاحی در نظام بانکی این است که 
بانک ها اموال مازاد خود را واگذار کنند. 

 صالح آبادی اظهار داشت: بر این اساس فروش اموال 
مازاد بانک ها یکی از برنامه های مهم در اصلاح نظام بانکی 
است، اما این امکان هم وجود دارد که بانکی نتواند اموال 
خود را به فروش برساند؛ در این خصوص ساز و کار فروش 
اموال مازاد بانک ها در دولت در نظر گرفته شده است که 
از  بهره گیری  با  به زودی تصویب خواهد شد. همچنین 
سامانه های هوشمند و کنترل های مبتنی بر فناوری انجام 
تلاش خواهیم کرد تا در آینده از بروز مجد اینگونه مشکلات 

جلوگیری شود. 
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به تاکیدات مقام معظم 
رهبری و شخص آقای رئیس جمهور در خصوص ضرورت 
کنترل نقدینگی تصریح کرد: این موضوع مطالبه مردم هم 
محسوب می شود، ماهم در کارمان جدیت داریم و تلاش 
می کنیم در حوزه پولی و شبکه بانکی اصلاحات مدنظر خود 
را انجام دهیم. در همین ارتباط طرح بانکداری هم مراحل 
خود را پیش می برد و انشاالله اوایل سال آینده در صحن 
علنی مجلس مطرح خواهد شد. این طرح می تواند به توان 

نظارتی بانک مرکزی کمک کند.
 بانک واسطه گر وجوه است و حق بنگاهداری ندارد 

صالح آبادی با تاکید بر اینکه بانک ها باید باید نسبت های 
کفایت سرمایه خود را به طور قطع اصلاح کنند، اظهار کرد: 
خلق نقدینگی در دنیا توسط بانک ها در یک چهارچوب 
استاندارد و مشخص انجام می شود. اینکه در دنیا تاکید 
می شود نسبت کفایت سرمایه بانک ها باید ارتقا یابد نکته 
بسیار مهمی است؛ چرا که بانک نباید با کفایت سرمایه 
پایین یا حتی منفی خلق پول کند و پذیرفته شده نیست؛ لذا 
یکی از محور های اصلاحی در نظام بانکی مرتبط با افزایش 
سرمایه با کیفیت در بانکهاست نه لزوما با تجدید ارزیابی ها 

که کامل نیست.
 رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: بانک واسطه گر وجوه 
است و حق بنگاهداری ندارد. ضمن اینکه مدیریت ریسک 
بانک  یک  اینکه  است؛  مهم  بسیار  نیز  بانکی  شبکه  در 
نقدینگی خود را در یک یا چند پروژه خاص حبس کند و آن 
پروژه از نقدینگی لازم برخوردار نباشد بانک با مشکل مواجه 

می شود و نهایتا از بانک مرکزی استقراض می کند. 
 رئیس کل بانک مرکزی گفت: بنابراین بانک ها باید بخشی 
نگهداری  نقد  یا شبه  نقد  به شکل  را  دارایی های خود  از 
کنند که در این خصوص طی یک سال اخیر اوراق دولتی 
مطرح شده است. وی افزود: در سراسر دنیا اوراق دولتی 
جزو اوراق شبه نقد است که بانک های مرکزی می توانند 
آن را در عملیات بازار باز ریپو کنند تا بانک ها دچار مشکل 

نقدشوندگی نشوند.
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 رئیس فدراسیون والیبال:

 تصمیمی درمورد معروف
 گرفته نشده است

رئیس فدراسیون والیبال گفت: هنوز تصمیم قطعی درمورد بازگشت یا عدم 
بازگشت معروف به تیم ملی گرفته نشده است.

محمدرضا داورزنی، رئیس فدراسیون والیبال در مورد بدهی های خارجی تیم 
شهرداری ارومیه و میزبانی این تیم در مسابقات قهرمانی باشگاه های آسیا اظهار 
داشت: روز شنبه، جلسه شورای شهر ارومیه برگزار شده و در آن جلسه، شورای 
شهر مصوب کرد بدهی بازیکنان و کادر فنی خارجی پیشین تیم شهرداری ارومیه 
پرداخت شود. در نتیجه میزبانی شهر ارومیه در جای خود محفوظ خواهد بود. 
این مصوبه به کمیسیونی در فرمانداری ارجاع شده و مدیرکل ورزش و جوانان 
استان با جدیت، پیگیر قضیه است. چون فرصت تمام شده، باید سریع تر در این 
مورد تعیین تکلیف شود. فرمانداری در مورد تعهدات تیم شهرداری برای پرداخت 

بدهی های خود با ما تماس خواهد گرفت.
رئیس فدراسیون والیبال ادامه داد: شهرداری باید طی یک ماه آینده بدهی خود 

را پرداخت کند و قول داده اند که این کار را انجام دهند.
داورزنی گفت: میزبانی شهر ارومیه با میزبانی باشگاه شهرداری ارومیه، متفاوت 
داده ایم.  ارومیه  به  را  آسیا  باشگاه های  قهرمانی  مسابقات  میزبانی  ما  است. 
شهرداری ارومیه وقتی می تواند به عنوان میزبان در مسابقات شرکت کند که 
مصوبه شورا را انجام دهد و بدهی خود را پرداخت کند. در غیر این صورت میزبانی 

در ارومیه خواهد بود ولی با مدل دیگری.
تبانی در لیگ حرف غلطی است

 وی در مورد احتمال دعوت مجدد سعید معروف به تیم ملی والیبال تصریح کرد:  
تصمیم در مورد دعوت بازیکنان به تیم ملی را سرمربی تیم خواهد گرفت. در این 
مورد هنوز تصمیم قطعی گرفته نشده است. این بحث ها همیشه مطرح بوده چون 
تیم ملی، جای بازیکنان شایسته و باانگیزه است. سعید معروف و بازیکنان هم 
نسل او از سرمایه های ملی ما هستند. تصمیم در این موارد با بهروز عطایی است.

به تیم های  برتری  تبانی که توسط برخی مربیان لیگ  اتهام  داورزنی درباره 
صدرنشین زده شده نیز توضیح داد: تیمی که به پلی آف صعود کرده و نتیجه 
بازی در جایگاه آن تاثیری ندارد، طبیعی است که فشاری به بازیکنانش وارد نکند. 
تیم های بالای جدول در هفته پایانی با تمام قدرت در هفته پایانی مرحله گروهی 
لیگ شرکت نکردند و با توجه به بازی های سخت پیش رو به بازیکنان اصلی خود 
استراحت دادند. تبانی حرف غلطی است. در پلی آف خواهید دید که همه تیم ها 

با تمام قدرت بازی خواهند کرد.
  

هاشم بیک زاده:

 صدرنشینی شایسته استقلال است
پیشکسوت استقلال گفت: از افرادی بودم که از شیوه بازی استقلال انتقاد 
می کردم اما الان بر این باور هستم آبی پوشان با شایستگی صدرنشین لیگ برتر 

هستند.
هاشم بیک زاده  با اشاره به صدرنشینی استقلال در لیگ برتر اظهار داشت: 
وقتی استقلال توانسته تا اینجای کار در صدر جدول قرار بگیرد باید به این تیم 

احترام گذاشت.
وی افزود: استقلال با شایستگی توانست تراکتور را شکست داده و سه امتیاز 
کامل مسابقه را به نام خود ثبت کند؛ آبی پوشان در این جدال بیرون از خانه یک 
گل زدند و چند گل هم نزدند. پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: این تیم 
مدعی اصلی قهرمانی در لیگ بیست ویکم است، همه آمارها به سود استقلال 
است که نشان می دهد آبی پوشان شکل واقعی خود را پیدا کرده اند. بیک زاده 
تاکید کرد: یکی از نکات قابل قبول استقلال در این فصل سخت کوشی بازیکنان 
است که تا آخرین لحظه برای کسب پیروزی تلاش می کنند، استقلال تیم با 
شخصیتی است که باید از آنها به عنوان مستحق ترین تیم برای کسب قهرمانی یاد 
کرد. بازیکن اسبق استقلال گفت: استقلال جوانان با استعدادی را در اختیار دارد 
که هر کدام از آنها می توانند به بازیکنان بزرگی در آینده تبدیل شوند، این نفرات 

زمانی که در ترکیب استقلال قرار می گیرند با تمام وجود می درخشند.
تیم فوتبال استقلال در هفته نوزدهم لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور روز 
چهارشنبه )4 اسفند( از ساعت 19 در ورزشگاه آزادی تهران میزبان فجر شهید 

سپاسی شیراز است.
 

رئیس هیات تکواندو استان قم خبرداد:

اعزام 5 تکواندوکار قم به 2 جام بین المللی 
رئیس هیات تکواندو استان قم از حضور هوگوپوشان قم در رقابت های 2022 

بین المللی جام فجر و جام ریاست فدراسیون جهانی تکواندو خبر داد. 
محمد جمشیدی اظهار کرد: پنج هوگوپوش به نمایندگی از هیات تکواندو 
استان قم در رقابت های بین المللی جام فجر و جام ریاست فدراسیون جهانی 
ثبت نام کرده اند و این روزها زیر نظر مربیان خود با تمرینات مستمر آماده این 
بازی ها می شوند. وی خاطرنشان کرد: بر اساس برنامه ریزی انجام شده توسط 
فدراسیون تکواندو، یازدهمین دوره مسابقات جام باشگاه های آسیا و همچنین 
بازی های سی  و دومین دوره جام بین المللی فجر و چهارمین دوره مسابقات جام 
ریاست فدراسیون جهانی در روزهای 13 تا 23 اسفند ماه به میزبانی کشورمان 
برگزار می شود. رئیس هیات تکواندو استان قم با اشاره به برگزاری این پیکارها در 
مجموعه ورزشی المپیک جزیره کیش، اضافه کرد: با اتمام مهلت ثبت نام کیوان 
کاظمی در وزن سوم، کامران کاظمی در وزن چهارم، محمد صفایی در وزن پنجم 

برای کسب مدال های طلا، نقره و برنز این تورنمنت  به میدان می روند.
وی ابراز کرد: همچنین در بخش پاراتکواندو محمدرضا شعبانی که سابقه کسب 
مدال از پیکارهای بین المللی، آسیایی و جهانی را دارد در وزن پنجم به میدان 
می رود، ضمن اینکه مهدی دانائیان در وزن ششم به نمایندگی از استان قم در 

مسابقات بین المللی جام فجر و جام ریاست فدراسیون جهانی شرکت می کنند.
 

 این مسابقات به میزبانی اهواز برگزار می شود ؛

اعزام کشتی گیران فرنگی قم به مسابقات 
جام تختی

کشتی گیران فرهنگی قم برای حضور در مسابقات جام تختی و انتخابی تیم ملی 
راهی اهواز شدند. مهدی علیزاده سرمربی تیم کشتی فرنگی قم گفت: تمرینات 
دوبنده پوشان قمی تمرینات فشرده و منظم خود را پشت سرگذاشته اند و آماده 
رقابت با کشتی گیران در اوزان مختلف هستند. وی افزود: امسال مسابقات جام 
تختی در ده وزن برگزار می شود که از میان کشتی گیران قم، علیرضا نجاتی ، 
شاهرخ میکائیلی و مهدی رضائی از جمله کشتی گیران مطرحی هستند که 
درمسابقات ملی ، آسیایی و بین المللی موفق به کسب مقام شده اند. مسابقات 
کشتی فرنگی جام تختی از سوم تا ششم اسفند به میزبانی اهواز برگزار می شود. 
دور قبلی این مسابقات در تهران برگزار شده بود که دوبنده پوشان قمی توانستند 

دو مدال نقره و یک برنز را از آن خود کنند. 

دوره مربیگری درجه ۳ کانوپولو به صورت مجازی و 
حضوری به میزبانی هیات قایقرانی قم برگزار می شود

برگزاری  مجوز  به  توجه  با  استان،  قایقرانی  هیئت  روابط عمومی  گزارش  به 
دوره های آموزشی قایقرانی از فدراسیون پزشکی ورزشی با رعایت پروتکل های 

بهداشتی، دوره مربیگری درجه 3 کانوپولو برگزار می شود.
این دوره به صورت مجازی در 40 ساعت و حضوری 20 ساعت به میزبانی 
هیات قایقرانی قم انجام خواهد شد.کلاس مجازی و حضوری این دوره 9 تا 
14 اسفندماه برگزار می شود.خانم شایسته مولوی نیا و آقای ابوذر قاضی عسگر 
مدرسان این دوره هستند.علاقه مندان به شرکت در این دوره می توانند با شماره 

09106802152 آقای مطیری تماس حاصل کنند.

 معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش و جوانان گفت: اعضای هیات رییسه فدراسیون فوتبال طبق اساسنامه اقدام به تغییر در 
مدیریت فدراسیون کردند و ما هم از این تصمیم حمایت می کنیم.

»سیدمحمد پولادگر« در مراسم رونمایی از تاریخ شفاهی ورزش ایران در مورد آخرین وضعیت فدراسیون وزنه برداری، اظهار داشت: سازمان 
بازنشستگی کشور هنوز وضعیت علی مرادی را مشخص نکرده است و ما منتظر نامه آنها هستیم. از این سازمان خواستیم جواب بدهند اما هنوز 

پاسخی دریافت نکردیم. با این حال در یکی دو روز آینده تکلیف مشخص می شود. 
وی در مورد احتمال سرپرستی سجاد انوشیروانی در فدراسیون وزنه برداری افزود:  چنین چیزی نیست که حکم سرپرستی برای انوشیروانی 
صادر شده باشد. معاون قهرمانی و ورزش حرفه ای وزارت ورزش و جوانان در رابطه با انتخابات فدراسیون بسکتبال و اینکه گفته می شود قرار 
است دوباره مجمع با تعویق مواجه شود، تاکید کرد: چنین چیزی نیست. طبق برنامه، نهم اسفندماه انتخابات بسکتبال را برگزار می کنیم و تا 
الان صحبتی مبنی بر تعویق انتخابات نبوده است. پولادگر در رابطه با عدم برگزاری مجمع فدراسیون ژیمناستیک هم گفت: یکسری مقدمات 
آماده نبود و برگزاری مجمع به شنبه هفته آتی موکول شد. وی در مورد بلاتکلیفی فدراسیون دوچرخه سواری و تایید نشدن اساسنامه این 
فدراسیون توسط اتحادیه جهانی، گفت: روال اداری کار در حال انجام است. اتفاقاتی پیش از این در این فدراسیون رخ داد که وزارت ورزش 
در جریان نبود. در حال حاضر مهمترین اتفاق فعلا اعزام تیم به قهرمانی آسیا است و شرایط آنها را برای حضور در بازی های آسیایی نیز مورد 
بررسی قرار می دهیم. مشکلات مالی هم داشتند که در تلاشیم آنها را آن را رفع کنیم که در امورات فدراسیون متوقف نیست و دارد انجام 
می شود. برای برگزاری انتخابات آن هم پیگیر هستیم تا موانع را برطرف کنیم. وی در مورد واریز بودجه فدراسیون ها گفت: تا آخر هفته به 

فدراسیون ها واریزی  خواهیم داشت که مبلغ قابل توجهی است. در مجموع تا پایان سال جاری دو مرحله واریزی برای فدراسیون ها داریم.
معاون قهرمانی و ورزش حرفه ای وزارت ورزش و جوانان در خصوص اعلام استقلال دو انجمن موی تای و ساواته و موضع وزارت ورزش تاکید 
کرد: این اشتباه است و امیدواریم به اشتباه خود پی ببرند چون این موضوع به ورزش ما ضربه می زند و روش درستی نیست . در هیچ کجای دنیا 
اینگونه نیست که تشکیلاتی خودش را مستقل از فدراسیون اعلام کند. قانونی داریم و همه دنیا می دانند افرادی که تبعه کشوری هستند باید از 
یک سری قوانین عمومی پیروی کنند و تابع قوانین اساسی باشند و این اتفاقاتی که بعضا می افتد مغایر با قوانین جاری کشور است و به ورزش 

لطمه می زند. امیدواریم این اتفاقات تکرار نشود و مواردی هم که وجود دارد را در حال اصلاح هستیم.
پولادگر در خصوص اتفاقات فدراسیون فوتبال و اینکه آیا این موضوعات به تدارکات تیم ملی در آستانه جام جهانی ضربه خواهد زد، خاطرنشان 
کرد: این اتفاق یک تغییر مدیریتی بود و هیات رئیسه بر اساس اساسنامه تصمیم گرفت. اعضا قطعا همه موارد را رعایت کردند و اتفاقی نمی افتد 

همه در کنار فدراسیون هستیم و از آن حمایت می کنیم تا مشکلی نباشد و با قدرت در جام جهانی شرکت کنیم.

رییس فدراسیون تکواندو تاکید کرد: کمیته فنی درباره کادر فنی تیم های ملی تصمیم گیری 
خواهد کرد.

هادی ساعی در پاسخ به این سوال که آیا نفرات مد نظر خود برای بدست گرفتن پست های 
مدیریتی فدراسیون تکواندو مشخص شده اند یا خیر، اظهار کرد: فعلا عجله زیادی برای این 
موضوع نداریم. هنوز در اینباره تصمیمی نگرفته ام و انشاءالله با انجام بررسی های لازم تصمیم 

گیری خواهم کرد.
رییس فدراسیون تکواندو، در پاسخ به این سوال که آیا ممکن است با نفرات فدراسیون قبل ادامه 
همکاری بدهد، خاطرنشان کرد: بچه هایی که از قبل بودند حضور دارند و مشغول به فعالیت 
هستند. من هم با اعضای خانواده تکواندو کار می کنم و این بچه ها نیز جزوی از خانواده تکواندو 

هستند.
تکواندو، گفت: اسفند ماه در حدود 12 روز در  برنامه های پیش روی فدراسیون  وی درباره 
کیش 4 رویداد مهم در پیش داریم. مسابقات جام ریاست فدراسیون جهانی قرار است با حضور 
رئیس فدراسیون جهانی برگزار شود. همچنین مسابقات جام فجر، باشگاه های آسیا و مسابقات 
پاراتکواندو فجر را هم برگزار خواهیم کرد. با همه توان برای برگزاری خوب این رقابت ها در حال 

برنامه ریزی هستیم.
ساعی با اشاره به شکایت های متعدد از برگزاری رقابت های انتخابی تیم ملی پومسه، گفت: درباره 
این موضوع در حال تصمیم گیری هستیم تا به بهترین شکل عدالت برقرار شود. تعدادی فیلم از 
مسابقات ارسال شده که قصد داریم با حضور داوران پومسه مورد بازبینی قرار دهیم تا تصمیمات 
لازم را اتخاذ کنیم. تعدادی نیز به دلیل نداشتن زمان موفق به ارسال فیلم نشده اند که به آن ها نیز 

زمان بیشتری اختصاص خواهیم داد.
وی در پاسخ به این سوال که آیا کادرهای فنی تیم های ملی تکواندو تغییر خواهند کرد یا خیر، 
خاطرنشان کرد: ابتدا قصد داریم کمیته فنی را تشکیل دهیم. هر تصمیمی که کمیته فنی در 

این باره بگیرد انجام خواهد شد.

معاون وزارت ورزش و جوانان:

 از تصمیم هیات رییسه فدراسیون فوتبال حمایت می کنیم
رییس فدراسیون تکواندو تاکید کرد: 

 کمیته فنی درباره سرمربیان تیم های ملی تصمیم می گیرد

علی علیپور :

در بهترین شرایط فوتبالی ام قرار دارم
مهاجم تیم فوتبال ماریتیموی پرتغال گفت: از لحاظ فنی 

پیشرفت کرده ام و خودم این موضوع را احساس می کنم.
علی علیپور این روزها در ترکیب مارتیمو عملکرد قابل 
توجهی دارد. او در بازی هفته گذشته تیمش با زدن 2 گل 
بهترین بازیکن زمین شد و در تیم منتخب هفته فوتبال 

پرتغال لقب گرفت.
با علیپور مصاحبه ای  به همین بهانه خبرگزاری فارس 

انجام داده که متن آن را در زیر می خوانید:
 این روزها در بهترین شرایط هستی و هفته پیش یکی 
از بهترین شب های فوتبالی را در پرتغال سپری کردی 
هر چند شب گذشته بازی را واگذار کردید. از ۲ تا گلی 
که زدی صحبت کن و اینکه خیلی آماده نشان دادی...

 بله، به شخصه در بهترین شرایط فوتبالی ام قرار دارم. 
خوشحالم اما  نمی خواهم در این سطح باقی بمانم. همه 
چیز در حال حاضر دست خودم است و دوست دارم باز هم 
پیشرفت کنم. به خاطر این دو گل خیلی خوشحالم و این 
بازی همیشه در ذهنم خواهد ماند. صادقانه می گویم از 
همبازیانم تشکر می کنم که  در آن بازی دو فرصت گلزنی 
برایم ایجاد کردند و باعث شدند تا در آن شرایط گل بزنم.
شب گذشته هم خیلی تلاش کردیم و فرصت هم داشتیم 

اما فوتبال است و بعضی مواقع شانس  به شما رو نمی کند.
 بعد از گل دوم پیراهنت رو در آوردی. برای بیننده 
خوشحالی درونی عجیبی بعد از گل دوم در تو دیده 

شد.آیا واقعا این حس درست است؟
قبول دارم خیلی احساساتی شدم اما دقیقا درست به 
هدف زدید.)باخنده( من شور و حال عجیبی داشتم. شما 
فکرش را کنید در یک کشور دیگر و یک استادیوم اروپایی 
)حوالی  قراخیل  خودم  روستای  هنوز  من  بزنید.  گل   2
قائم شهر( را فراموش نکردم. هنوز یادم نمی رود این مسیر 
طولانی چگونه طی شده است و این شادی از عمق وجودم 

بود.در آن لحظات به خیلی چیزها فکر می کردم.
 و البته یک شادی گل شبیه به رونالدو...

من  الگوی  او  واقعا  بله  رونالدویی؟)می خندد(  شادی   
است. این را همه می دانند.همانطور که گفتم بعد ا گل 

حس خیلی خوبی داشتم و آن شادی هم نشان گرفته از 
حس خوبم بود.

 بعد از بازی به عنوان بهترین بازیکن انتخاب شدی 
و در تیم هفته قرار گرفتی. در پرتغال در تیم هفته قرار 

گرفتن سخت است؟
 از دریافت این جایزه خوشحالم چون کارشناسان انتخابم 
کردند. در هر لیگ و کشوری البته بهترین بازیکن شدن 
سخت است اما فوتبال یک ورزش گروهی است. اگر این 
اتفاق افتاد به لطف همکاری همبازیانم و اعتماد سرمربی 

ماریتیمو بوده است.
چقدر  رفتی  پرتغال  به  که  وقتی  از  بگو   صادقانه 
پیشرفت کردی؟ چه مسائلی به فوتبال تو اضافه شده؟

واقعیت این است که اختلافات فوتبال ایران و  آسیا با اروپا 
بارها و بارها در موارد مختلف مورد بحث قرار گرفته است. 
نظم، تمرینات، حرفه ای بودن و همکاری تیمی و تاکتیکی 
مواردی است که تفاوت ها را رقم می زند. من در مورد خودم 
می توانم بگویم که از لحاظ فنی پیشرفت کرده ام و خودم 
این موضوع را احساس می کنم. مسئله دیگری که فوتبال 
اروپا به شما یاد می دهد مبارزه و تمرین کردن، تمرین کردن 

و تمرین کردن است. اینجا کسی با مصاحبه کردن یا رفیق 
بازی فیکس نمی شود. باید تلاش و کار کرد و همه چیز را 

کادر فنی بررسی می کند و تصمیم می گیرد.
 این روزها پورتو در صدر جدول است و مدعی اصلی 
قهرمانی. پورتو را در ایران به کدوم تیم تشبیه می کنی؟ 

از نظر قدرت و طرفدار...
 شاید بتوان گفت پورتو و بنفیکا مثل استقلال و پرسپولیس 
هستند و اسپورتینگ لیسبون هم شاید سپاهان.بین این 

تیم ها رقابت سفت و سختی وجود دارد.
در این مدت که  زمان نقل و انتقالات بود هر روز یک 
پرسپولیس  به  است  قرار  علیپور  که  شد  می  بحثی 
برگردد. آیا پیشنهادی به باشگاه برای بازگشت تو نشده 

بود؟
من بازیکن ماریتیمو هستم و اختیارم دست مدیران این 
و  است  من  ابدی  خانه  پرسپولیس  گفته ام  باشگاه.بارها 
هواداران این تیم هم همیشه به من لطف داشته اند. شاید 
چون شرایط من را می دانستند پیشنهادی مطرح نشد اما 
برای تیم پرسپولیس و مربی خودم آقا یحیی بهترین ها را 

آرزوها را دارم.

 چقدر فرصت می کنی لیگ ایران را به صورت زنده 
تماشا کنی؟خیلی از کارشناسان اعتقاد دارند امسال 
لیگ ایران از نظر کیفی بسیار افت کرده.آیا این حرف 

درست است؟
بازی های لیگ ایران را تا جایی که با بازی ها و تمرینات 
ماریتیمو تداخل نداشته باشد تماشا می کنم. اینکه لیگ 
برتر ایران افت کرده یا نه را بهتر است کارشناسان یا کسانی 
نظر بدهند که داخل ایران و درگیر آن هستند. من واقعا 

نمی توانم در این مورد نظر درستی بدهم.
کدام تیم ها را مدعی قهرمانی می بینی؟ استقلال 
فصل  نیم  در  هم  سپاهان  و  است  لیگ  صدرنشین 
تقویت شده، آیا باز هم پرسپولیس می تواند قهرمان  

شود؟
استقلال صدرنشین است و سپاهان هم مدعی تقویت 
برای  شانس  یک  فقط  ها  پرسپولیسی  ما  برای  اما  شده 
است.  پرسپولیس  برای  هم  آن  که  دارد  وجود  قهرمانی 
مطمئنا امسال هم جام قهرمانی لیگ برتر را سید جلال 

حسینی بالای سر خواهد برد.
 بعد از اینکه صعود تیم ملی به مرحله بعد قطعی شد 
خیلی از نفراتی که در این مدت  در تیم ملی حضور 
نداشتند توسط اسکوچیچ دعوت شدند اما این اتفاق 

در مورد تو نیفتاد. انگیزه ات را که از دست ندادی؟ 
روزی که انسان امیدش را از دست بدهد روز مرگش است. 
من همیشه امیدوارانه و با دید مثبت به زندگی نگاه کردم. 
تیم ملی جای بهترین ها است و من هم هر روز با این امید 
از خواب بیدار می شوم و به محل تمرین می روم که پیراهن 
تیم ملی را بپوشم. اگر در لیگ پرتغال خوب باشم یقین دارم 

آقای اسکوچیچ  من را هم خواهد دید. 
امسال سال جام جهانی است.... چقدر انگیزه داری 

در لیست تیم ملی باشی؟ 
 بله امسال سال منتهی به جام جهانی است. جام جهانی 
هم یک رؤیا است و من می خواهم آن را تبدیل به واقعیت 
کنم. بارها گفتم که اگر در تیم باشگاهی ام خوب باشم من 

هم می توانم به تیم ملی نزدیک شوم. شک ندارم.

ایمان / گفت و گو / رضا ملکی 

بچه محله قدیمی وبا صفای دروازه ری با گویش خاص قمی ومهربانی 
وصفا ومحبتی که از چهره اش آشکار است مدت 13 سال است که 

دراستادیوم پیرتختی قم عاشقی میکند.
مستطیل سبز وجوانان برومند قمی که از 5سال تا 80 سال درآن 

مشغول به ورزش هستند برای او حکم عشق و محبت را دارد.
مهدی فرج الهی قمی را دراتاق کوچک انتهای چمن سبز ولاستیکی 
تختی به حرف می گیرم.بسیار خوشحال است که یادی از او کردیم وبا 
شور و شعفی خاص می گوید50 سال از خداوند متعال عمر گرفته ام 
دوران کودکی را در زمینهای خاکی دروازه ری که بسیار محروم بود با 
توپ پلاستیکی وبازیهای کودکانه سرکردم دراوج نوجوانی با عشق به 

وطن به جبهه های نبرد حق علیه باطل رفتم.
سالهای 64 الی 68 به مدت 4سال در دوجبهه جنوب و سردشت 
درعملیاتهای مختلف حضور داشتم که بسیار خوشحال ومسرورم که 
دین خود را به ایران اسلامی ادا کرده ام.بعد از آن چندسال کار آزاد 
داشتم وبطور اتفاقی مدیریت چمن سبز استادیوم تختی رابه عهده 

گرفتم.
باسکته قلبی درسال 92 قلبم را به دست جراحان دادم وبا وجود تذکر 
جدی پزشکان جهت استراحت کامل خیلی زود به استادیوم برگشتم تا 

حال وهوای دلم عوض شود.او می گوید آقا از جانب من بنویسید وقتی 
مدارس  در  را درسنین کوچک  داشتنی شهرم  کوچولوهای دوست 
فوتبال درتلاش میبینم کیف میکنم آنها عین فرزندان من می مانند 
هرگونه کاری که از دستم برمی آید برای آنان انجام میدهم واز این بابت 

بسیار خرسندم
زمین چمن استادیوم پیرتختی وضعیت نامطلوبی دارد

پشت صندلیهای روبروی ورزشگاه پر از اشغال و وضعیت زننده ای 
داشت ،آستینها را بالا زدم وبه تنهائی به مدت چندروز این مکان را عین 
دسته گل کردم.به این باور رسیدم که زمین خاکی وخالی وضعیت 

زشتی را به ورزشگاه خواهد داد.
140 نهال کاج را خریداری کردم وبا تلاش بسیار آنها را کاشتم تا 
درآینده یادگاری زیبائی از خود دراین ورزشگاه به جا گذارم.وی امکانات 
این استادیوم را بدلیل فرسودگی بسیار بد توصیف کرد وگفت زمین 
چمن با وضعیت نامطلوبی که دارد هرآن بیم آسیب دیدگی جوانان 

میرود.
وضعیت نمازخانه ودستشویی ها هم نامشخص است واز این بابت 
همه در رنج هستند که امیدوارم مسئولان اداره کل ورزش وجوانان به 

این وضعیت رسیدگی کنند.
درپایان نیز از همسر و فرزندان خوبم که درهمه حال کنار من بودند وبا 

سختیها وبیماریهای من کنار آمدند کمال سپاس وتشکر را دارم.

مهدی فرج الهی قمی و۱۳ سال عاشقی کردن درمستطیل سبز؛

کاشت 140 نهال درخت کاج  دراستادیوم پیرتختی

 رییس پیشین فدراسیون فوتبال گفت: اداره فدراسیون با سرپرست، روند خوبی 
برای فوتبال ایران نیست.

علی کفاشیان روز دوشنبه در حاشیه آیین رونمایی از طرح های تاریخ شفاهی 
ورزش ایران در گفت وگو با خبرنگاران درباره برکناری شهاب الدین عزیزی خادم از 
ریاست فدراسیون فوتبال اظهار داشت: با تغییر اساسنامه فدراسیون، شرایط تغییر 
کرد. در اساسنامه قبلی هیات رئیسه می توانست عضوی از مجمع را به هر دلیلی 

تعلیق کند و بعد از آن در مجمع تصمیم گیری اصلی صورت بگیرد.
رییس سابق فدراسیون فوتبال ادامه داد: خودم کمی تعجب کردم و تصور داشتم 

که نمی توان برای یکی از اعضای هیات رئیسه این کار را انجام داد. به نظر می رسد 
صرف نظر از اینکه افراد چه عملکردی داشته اند، باید طوری اساسنامه را ببینیم که 

به فوتبال آسیب نرسد.
کفاشیان گفت: یکی از آسیب هایی که فوتبال ما همیشه دیده این است که در 
گذشته بلاتکلیفی در مدیریت هایش وجود داشته است. نمی گویم که دوره من دوره 
خوب یا موفقی بود ولی مقداری ثبات وجود داشت و در این ثبات، کارها پیش رفت. 
فدراسیون ما یک سال با سرپرستی اداره شده و حالا باید دوباره با سرپرست اداره 

شود. این روند نمی تواند برای فوتبال خوب باشد.

وی در خصوص انتشار اخباری مبنی بر جادوگری در فدراسیون فوتبال، گفت: 
دوام  باشد  پایبند  به خرافات  که  و کسی  است  مثل جادوگری خرافات  مسائلی 

نمی آورد.
کفاشیان درباره احتمال حذف تیم ملی ایران از جام جهانی اظهار داشت: از یک 
سال پیش هم این موضوع مطرح شده بود. فیفا اعلام کرد که اساسنامه فدراسیون 
باید به گونه ای تدوین شود که این نهاد مستقل از دولت باشد. اگر این اساسنامه 
در زمان تعیین شده از سوی فیفا، از سوی نهادهای قانونی داخل کشور به تصویب 

نرسد، احتمال کنارگذاشتن تیم ملی ایران از جام جهانی وجود دارد.

علی کفاشیان:

 اداره فدراسیون با سرپرست برای فوتبال خوب نیست
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در انتظار نشانه هایی از اراده و جدیت واشنگتن؛

روزهای حساس گفت وگوها در وین

 در حالی که در روزهای اخیر مذاکرات لغو تحریم ها در وین روزهای حساس و 
مهمی را طی می کند، ایران و کشورهای 1+4 همچنان در انتظار اخذ تصمیمات 

سیاسی و نشانه هایی از اراده و جدیت واشنگتن برای رسیدن به توافق هستند. 
مذاکرات وین این روزها در حالی پیگیری می شود که مدتهاست جمهوری 
اسلامی ایران تصمیم خود را گرفته است و به اذعان همه طرف های حاضر در 
وین، پیشرفت در روند مذاکرات تنها به تصمیمات سیاسی واشنگتن بستگی دارد.
حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان در حاشیه کنفرانس امنیتی 
مونیخ در دیدار با خوسه مانوئل آلبارز وزیر خارجه اسپانیا  درباره مذاکرات رفع 
تحریم های ایران در وین خاطر گفت: گفت وگوها در وین به نقطه ای رسیده که 
نیازمند اتخاذ تصمیمات سیاسی طرف غربی برای رسیدن به توافق هستیم و در 
این راستا سه کشور اروپایی باید به نقش خود به عنوان اعضای برجام  توجه و تلاش 

کنند حقوق و منافع مشروع ایران رعایت شود.
امیرعبداللهیان در ادامه دیدارهای خود در حاشیه کنفرانس امنیتی مونیخ، با 

جوزف بورل، رئیس سیاست خارجی اتحادیه اروپا دیدار کرد.
وی در این دیدار با اشاره به اینکه جمهوری اسلامی ایران تمامی ابتکارات و 
پیشنهادات ممکن را ارائه کرده است، اظهار کرد: اکنون وقت آن رسیده که آمریکا 
و سه کشور اروپایی نیز با اخذ تصمیم های سیاسی لازم، نشان دهند اراده واقعی 

برای رسیدن به توافق در کمترین زمان را دارند.
وزیر امور خارجه کشورمان تاکیدکرد: اگر ابتکارات ایران نبود، تا این حد به توافق 
نزدیک نبودیم اما طرف مقابل باید بداند تهران خطوط قرمز خود را نادیده نخواهد 

گرفت.
نمی توان این موضوع را نادیده گرفت که عدم اخذ تصمیمات سیاسی و نمایش 
اراده جدی توسط واشنگتن باعث تطویل این مذاکرات شده است. آمریکا همواره 
و  بیاندازد  ایران  زمین  را در  توپ  تکراری،  بازی های  و  نمایش ها  با  دارد  تلاش 

جمهوری اسلامی را مقصر شرایط فعلی در موضوع برجام نشان دهد.
در ادامه رایزنی های دیپلماتیک با محوریت لغو تحریم ها در وین، علی باقری 
مورا  انریکه  با  گذشته  روز  عصر  ایران  اسلامی  جمهوری  ارشد  مذاکره کنند 

هماهنگ کننده کمیسیون مشترک و نماینده اتحادیه اروپا در وین دیدار کرد.
رئیس هیأت مذاکره کننده کشورمان همچنین در ادامه دیدارها در وین، با وانگ 

کوان رئیس هیات مذاکره کننده چین نیز ملاقات کرد.
بین  مختلف  قالب های  و  سطوح  در  مذاکرات  گذشته  هفته های  طول  در 
هیات های مذاکره کننده جریان داشت. تیم مذاکره کننده کشورمان بر اساس 
اصول و دستورالعمل ها، پیشنهادها و خواسته های روشن خود را روی میز مذاکرات 

قرار داده است و دستیابی به یک توافق خوب را دنبال می کند.
اگرچه در روند مذاکرات نشانه هایی از پیشرفت مشاهده می شود، اما طرف های 
غربی باید دست از مقصرنمایی ایران در وضع فعلی در مذاکرات بردارند و با توجه به 
اینکه در توافقات گذشته به هیچ یک از تعهدات خود عمل نکردند، تعهدات خود 

در توافق احتمالی آتی را تصمین کنند.
در همین راستا، موضوع تضامین از مسائل مد نظر ایران است؛ ایران با توجه به 
بدعهدی های آمریکا در موضوع برجام، تاکید دارد که اراده خود را به صورت جدی 
و قابل راستی آزمایی نشان دهد. آمریکا باید تضمین بدهد که در صورت هرگونه 

توافق احتمالی اجرای آن توسط ایالات متحده پایدار خواهد بود.
تمامی  لغو  خواستار  ایران  اسلامی  جمهوری  نیز،  تحریم ها  رفع  حوزه  در 
تحریم هایی است که ترامپ پس از خروج از برجام علیه اشخاص و نهادهای 
که   دارد  تاکید  ایران  همچنین  است.  کرده،  اعمال  ایران  اسلامی  جمهوری 

تحریم هایی که مانع انتفاع اقتصادی ایران از برجام شده، است.
متون  نهایی سازی  زمینه  در  فشرده ای  کار  گذشته،  ماه  یک  طول  در 
بسته  دو  مدت  این  در  و  گرفته  صورت  وین  در  احتمالی  توافق  پیش نویس 
پیشنهادی یکی از جانب طرف غربی و یکی از جانب هیأت ایرانی بر روی میز 

قرار گرفته است.
در حالی که به اذعان طرف های مذاکره کننده، گفت وگوها به مراحل پایانی 
خود نزدیک شده است، برخی تلاش های رسانه های غربی با هدف تحریف روند 

گفت وگوها و روایت سازی در مورد نحوه نگارش متون همچنان ادامه دارد.
وانگ کوان مذاکره کننده ارشد چین عصر یکشنبه پس از دیدار با هیات ایرانی در 
وین در چارچوب هشتمین دور مذاکرات رفع تحریم ها گفت که تلاش های خیلی 
خوبی برای کاهش اختلافات جریان دارد. سرگرم کاهش اختلافات اختلافات 

هستیم و تلاش های خیلی خوبی در این زمینه جریان دارد.
علی باقری مذاکره کننده ارشد ایران هفته پیش با انتشار پیامی در توئیتر نوشت: 
بعد از هفته ها مذاکرات فشرده، بیش از هر زمان به توافق نزدیک شده ایم اما تا 

وقتی درباره همه چیز توافق نشده باشد، درباره هیچ چیز توافق نشده است.
وی با بیان اینکه  واقع بینی، خودداری از زیاده خواهی و توجه به تجربه چهار 
سال گذشته لازمه تحقق این هدف است، افزود: زمان تصمیم گیری طرف های 

مذاکراتی ما فرا رسیده است.
روز گذشته )یکشنبه( نیز 250 نماینده مجلس در بیانیه ای خطاب به رئیس 
جمهوری تاکید کردند که با خط قرمز قرار دادن منافع ملت ایران بدون اخذ 

تضامین لازم متعهد به هیچ توافقی با بدعهدان نشوید.
میان  توافق  هرگونه  درباره  خود  نگرانی های  ادامه  در  نیز  صهونیستی  رژیم 
جمهوری اسلامی ایران و آمریکا، نفتالی بنت نخست وزیر رژیم صهیونیستی، روز 
یکشنبه در نشست هفتگی دولت رژیم صهیونیستی تصریح کرد که احتمالًا بزودی 

توافق صورت گیرد.
وی با ابراز نگرانی از سرنوشت رژیم صهیونیستی در آینده، گفت که این رژیم خود 
را برای مرحله بعدی آماده می کند تا بتواند امنیت خود و صهیونیستها را تامین 

کند.
دور هشتم مذاکرات که از 6 دی ماه در وین آغاز شده، یکی از طولانی ترین 
دورهای مذاکرات است و شرکت کنندگان سرگرم تکمیل پیش نویس متن توافق و 
تصمیم گیری در مورد برخی موضوعات اختلافی بوده اند. قریب به اتفاق هیات ها 
اذعان دارند که گفت وگوها به رغم پیچیدگی برخی مسائل رو به جلو و در مسیر 

پیشرفت است.

 سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان گفت: گفت وگوها پیشرفت های بسیار 
قابل توجهی داشته است و منتظر تصمیمات اروپا و آمریکا هستیم. 

سعید خطیب زاده در نشست مطبوعاتی خود در روز دوشنبه در پاسخ به 
سوالی در خصوص لغو تحریم های غیر هسته ای در مذاکرات وین گفت: هیئت 
جمهوری اسلامی ایران پس از بازگشت از تهران، پیشنهادات خود را در خصوص 
ارائه داد. آنچه که مسلم است در  موضوعات باقی مانده به صورت مکتوب 
چارچوب گفت وگوها همه تحریم ها فارغ از برچسب های زده شده و ناهمخوان 
با تعهدات طرف مقابل و مانع انتفاع اقتصادی از برجام باید مرتفع شود؛ این جزء 

اصول ما بوده و تا امروز هم پیگیری شده است.
هیچ گاه با حقوق مردم بزرگ ایران مصالحه نخواهیم کرد 

سخنگوی وزارت امور خارجه اضافه کرد: گفت وگوها پیشرفت های بسیار قابل 
توجهی داشته است؛ البته دامنه و تعداد موضوعات کاهش جدی پیدا کرده 
است. اما تعداد موضوعاتی هم که باقی مانده است، سخت ترین، کلیدی ترین و 

جدی ترین موضوعاتی هستند که باید حل شوند.
وی گفت: اگر به نقطه ای برسیم که طرف مقابل تصور کند از خطوط قرمز 
خود و منافع مردم و حقوق مردم عبور می کنیم یا به هر دلیلی به توافق نرسیم، 

هیچ گاه با حقوق مردم بزرگ ایران مصالحه نخواهیم کرد.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی تاکید کرد: ما هنوز منتظر تصمیماتی هستیم 

که اروپا و آمریکا باید بگیرند و ما هنوز آن اراده را در آنها ندیدیم.
اظهارات سران رژیم صهیونیستی همواره ضد دیپلماسی بوده است

خطیب زاده درباره اظهارات نخست وزیر رژیم صهیونیستی در مورد توافق 
احتمالی در وین گفت: مخاطب آنچه که سران رژیم صهیونیستی می گویند، 
واشنگتن و پایتخت های اروپایی است. مبنای اظهارات آنها همیشه ایجاد جنگ 

روانی برای تاثیرگذاری در پایتخت ها و اقدامات ضد دیپلماسی است.
سخنگوی وزارت امور خارجه اضافه کرد: ما به حرف های آنها نه توجهی داریم 
و نه مبنای قضاوت ما قرار می گیرد. مخاطب آنها شما نیستید و مردم بزرگ ایران 
از اینکه مخاطبان ها چه کسانی هستند آگاه هستند. آن ها از متحدین خود 

باج خواهی می کنند که سال ها این باج خواهی را انجام دادند.
مهم ترین تضمینی که در مذاکرات وین آن را اعلام کردیم

وی همچنین در مورد نامه 250 نماینده مجلس به رئیس جمهور در مورد اخذ 
تضمین از آمریکا در مذاکرات وین، گفت: نمایندگان ملت در مجلس می دانند 
که مذاکره کنندگان ملت در وین با چه دقت و سختی در حال مذاکره هستند تا 
حداکثر خطوط تعیین شده در شورای عالی امنیت ملی اجرایی و پیاده سازی 

شود. تا به نقطه توافق برسیم راه قابل توجهی باقی مانده است. 
خطیب زاده افزود: تضامین حقوقی، سیاسی و اقتصادی تضامینی هستند که 
ذیل آنها ابتکارات و طرح هایی بوده است. درباره تضامین اقتصادی گفت وگوها 
به صورت ویژه  و به سختی در جریان است.یکی از مهمترین تضامینی که در 
مذاکرات اعلام کردیم و به صورت جدی پیگیری کردیم تضامینی است که به 
صورت ذاتی برای جمهوری اسلامی ایران قائل هستیم و آن برگشت پذیری 
سریع برنامه های ایران است .به میزانی که آنها نتوانند تضامین واقعی ارائه 
کنند، تضمین ذاتی که جمهوری اسلامی ایران پیگری کرده حتماً با کیفیت 
بهتری باید حفظ و پیگیری شود و این تضمینی است که ملت بزرگ ایران و 

نمایندگانشان می توانند اطمینان داشته باشند.
اگر تاریخ دورپنجم  مذاکرات با عربستان قطعی باشد شرکت خواهیم کرد

ایران و عربستان،  سخنگوی وزارت امورخارجه در خصوص مذاکرات بین 
گفت: همکاران من در عربستان سعودی می دانند هر گفت وگو و مذاکره ای 

برای ثمربخش بودن، دو پایه  اصلی دارد؛ یکی استمرار و دیگری اراده واقعی 
در اطراف مذاکره برای رسیدن به نتایج خوب از گفت وگوها. اگر این دو در 
همکاران ما در عربستان هر چه زودتر تجمیع شود، یعنی هم استمرار و هم اراده 
واقعی برای رسیدن به نتایج خوب از گفت  وگوها، شاهد گفت وگوهای ثمربخش 
خواهیم بود.ما همواره با همه مشکلات و اختلافات آمادگی داشتیم با همسایه 
خود در خلیج فارس گفت وگو داشته باشیم و اگر تاریخ دور پنجم قطعی باشد 

شرکت خواهیم کرد.
دولت کره بداند ما این روزها را فراموش نخواهیم کرد

وی در خصوص اقدام استرالیا در قرار دادن حماس در فهرست گروه های 
روابط  در  کلیدی  مفاهیم  برخی  از  ابزاری  استفاده  این  گفت:  تروریستی 
بین الملل و استانداردهای دوگانه در به کارگیری واژه ها و به خدمت گرفتن این 
مفاهیم بنیادین در دستور کار سیاسی برخی احزاب و دولت ها، مهمترین ضربه 
را به این  مفاهیم زده است.حماس امروز بیشترین نماینده را در پارلمان فلسطین 
دارد و نماینده غالب مردم در ساختار حکومتی فلسطین است و اینکه استرالیا 
تصمیم بگیرد در ظلم آشکارِ چند دهه ای در کنار ظالم قرار بگیرد و در کنار رژیم 
آپارتاید قرار بگیرد، تصمیم تاریخی است که مردم هیچگاه فراموش نخواهند 
کرد. بعید می دانم هیچ آزاده ای در استرالیا به این تصمیمات سیاسی نگاه کند 
و ببیند ذره ای از شرافت سیاسی در آن وجود دارد. همه متوجه هستند با چه 

جهت گیری هایی چنین تصمیماتی اتخاذ می شود.
خطیب زاده درخصوص سفر هیأت ایرانی به کره جنوبی و رایزنی های انجام 
شده؛گفت: هیأت جمهوری اسلامی ایران به درخواست طرف کره ای، بعد از 
ملاقات معاون وزیر خاجه کره با آقای باقری در وین، به سئول رفت. همچنان 
هیچ اقدام عملی را از سوی کره شاهد نیستیم. متاسفیم دولت کره جنوبی 
به مسئولیت قطعی خود، نگاه شکلی دارد و مادامی که وجوه مردم ایران در 
بانک های کره  مسدود است، هیچ موضوعی فراتر از این را در دستورکار دو کشور 

قرار نمی دهیم.
البته فرآیندها در جریان است و هیچ فرآیندی را متوقف نکردیم و دولت کره 

بداند ما این روزها را فراموش نخواهیم کرد.
انگلیس باید بدهی های خود به ملت ایران را بپردازد

وی درخصوص بدهی انگلیس به ایران اظهار داشت:گفت وگوها مجدداً با 
انگلیس درخصوص بازپرداخت بدهی انجام شده و سفرهایی بوده و در این 
سفرها جزییات آن مجدداً و برای چندمین بار نهایی شده و پیشرفت های قابل 
توجهی داشته و امروز منتظر عملیاتی کردن این توافقات هستیم. دولت انگلیس 
بارها نشان داده که نمی شود مطمئن بود، آنچه توافق شده را در شب توافق اجرا 
 کنند. بدهی قطعی دارند و باید آن را به ملت ایران بپردازند و متاسفانه این فرایند 

طولانی بیش از حد ملال آور شده است.
از مهمترین  نیز اظهار داشت: برای ما یکی  آبه هیرمند  وی در مورد حق 
آبه  افغانستان، حق  پذیری هیأت حاکمه سرپرستی  سنجه های مسئولیت 
است. آنچه در کلام گفته می شود آبی به ایران نرسیده و این را به عنوان عمل 

غیرمسئولانه در پرونده هیأت حاکمه فعلی افغانستان ثبت کردیم. 
نمی شود آمریکایی ها، با سیاست های یکسان نتایج متفاوتی را ببینند

بارها  داشت:  اظهار  آمریکا  با  مستقیم  مذاکره  درخصوص  خطیب زاده 
آمریکایی ها مذاکره مستقیم را درخواست کردند و می خواهند برخی موضوعات 
این  عین  نیز  ترامپ  دولت  کنند.  مطرح  ما  با  مستقیم  گفت وگوهای  در  را 
درخواست را از ما می کرد و برداشت قطعی ما این بود که مثل سایر کارهای 

نمایشی ترامپ یک نمایش زرد است که به اهداف سیاسی خود برسد.
وی افزود: امروز به صورت غیرمستقیم Non-Paper موارد متعدد را با آمریکا رد 
و بدل می کنیم. نمی شود آمریکایی ها، با سیاست های یکسان نتایج متفاوتی را 
ببینند. اگر نتایج متفاوتی را میخواهند ببینند، طبیعی است که اقدام متفاوتی 

را باید انجام دهند.

خطیب زاده:منتظر تصمیمات اروپا و آمریکا هستیم

موضوعات حل نشده سخت ترین و کلیدی ترین مسائل هستند 

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی گفت: دولتمردان آمریکا باید 
بدانند و می دانند که دولت سیزدهم،   مواضع و تفکراتش با 
دولت قبلی متفاوت است؛ توهم برد-برد را ندارد و نیازی هم به 
برجام ندارد و باید ذهنیت های قبلی را تغییر دهند و بدانند با 

ایران مقتدر روبرو هستند. 
حزب  این  هفتگی  مواضع  اعلام  در  بادامچیان  اسدالله 
قهرمان  مردم  با  دیدار  در  انقلاب  معظم  رهبر  رهنمودهای 
تبریز را تداوم انقلاب اسلامی و خط اسلام ناب نبوی، علوی 
و مهدوی دانست و تصریح کرد: ایشان در این سخنان لزوم 
پرهیز از اشرافی گری و زندگی مسرفانه را متذکر شدند و ساده 
زیستی که زیبا ترین نوع زندگی است را دوباره مطرح فرمودند و 
بر عدالتخواهی مستمر و شجاعانه،  نظریه پردازی عدالتخواهانه 
بر اساس تعالیم اسلام،  گفتمان عدالت محور و عدالتخواهی 
معنویت گرا، که موجب نفی عدالت های شعاری دیگر است، 

تاکید داشتند.

وی افزود: عقلانیت گرایی در عدالتخواهی تقویت کننده 
نظام مردم سالار دینی و عدالت باور در اقدام و عمل است و 
همه این موارد از وظایف جدی در گام دوم انقلاب اسلامی 
است که یاران موتلفه اسلامی بطور فردی و تشکیلاتی در جهت 

حاکمیت این محورها باید تلاش همه جانبه داشته باشند.
از  عدالتخواهی  بایسته های  مضمون  هفت  بادامچیان 
دیدگاه رهبر معظم انقلاب را عدالتخواهی مستمر و شجاعانه، 
اسلامی،  تعالیم  بر  مبتنی  عدالتخواهی  نظریه پردازی 
معنویت گرا،  عدالتخواهی  عدالتخواهی،  گفتمان سازی 
عدالتخواهی عقلانیت گرا، توجه به پیشرفت نسبی عدالت در 
جمهوری اسلامی و عدالتخواهیِ تقویت کننده نظام اسلامی 
دانست و گفت: دشمنان ملت ایران، امروز با لجن پراکنی ها در 

پی ایجاد دوگانه ولایت و عدالت هستند.
دولت آمریکا بیش از اینکه به توافق فکر کند به حاشیه 

پردازی مشغول است 
دبیرکل حزب موتلفه اسلامی در ادامه درباره مذاکرات وین 
اظهار داشت: به نظر می رسد دولت آمریکا بیش از اینکه به 
توافق فکر کند به حاشیه پردازی مشغول است از این رو هیأت 
حاکمه آمریکا دچار چند دستگی است و خوی سلطه گری آن 

ها چشم شان را بر مصلحت ملت آمریکا بسته است.  
بادامچیان ادامه داد: تجربه توافق 2015 نشان می دهد 
اخذ تضامین و راستی آزمایی در لغو تحریم ها امری لازم است 
و در عین حال موضع مقتدرانه جمهوری اسلامی نیز آنها را از 
اینکه به ایران تحمیل داشته باشند، ناامید کرده و در نتیجه 
دچار چندگانگی و تصمیمات ضد و نقیض شده اند و مواضع 

متناقض آنها حکایت از سردرگمی ها دارد.
وی تاکید کرد: دولتمردان آمریکا باید بدانند و می دانند که 
دولت سیزدهم،  مواضع و تفکراتش با دولت قبلی متفاوت 
است؛ توهم برد-برد را ندارد و نیازی هم به برجام ندارد و باید 
ذهنیت های قبلی را تغییر دهند و بدانند با ایران مقتدر روبرو 
تمام  آنها  به ضرر خود  توطئه  و  بازیگری سیاسی  و  هستند 

خواهد شد.

بادامچیان تصریح کرد: حزب موتلفه اسلامی با حمایت از 
مواضع اصولی و قاطعانه دولت آیت الله رییسی، معتقد است 
که باید تمام تحریم ها لغو شده،  راستی آزمایی شوند و آمریکایی 

ها غرامت زیان هایی که به ایران وارد آورده اند را بپردازند.
وی همچنین گفت: ما به نمایندگان کنگره آمریکا تذکر می 
دهیم که مصالح ملت و کشور آمریکا را بر سلطه گری بهم ریخته 

آمریکا ترجیح دهند.
مشکل اصلی معیشتی امروز، تورم، گرانی و نابسامانی هاست 
دبیرکل حزب موتلفه اسلامی در بخش دیگری از این گفت 
وگو با تشکر از زحمات ارزشمند دولت سیزدهم در  مقابله با 
کرونا،  ارتباطات بین المللی و اقتصاد،  از اقدامات زیر بنایی 
دولت تشکر کرد و درباره مسائل گرانی، تورم و افزایش بی رویه 
و غلط قیمت ها گفت: در نامه ای به رئیس جمهور محترم 
درباره منابع درآمدی در بودجه و راهکارهای جدیدی که توسط 
کارشناسان بودجه ای حزب مطرح شده نکاتی را متذکر شده 
ام و امیدواریم که دولت سیزدهم سیر تحول تکاملی و منطبق با 

گام دوم انقلاب اسلامی را در بودجه نویسی 1401 پدید آورد.
بادامچیان افزود: مشکل اصلی معیشتی امروز، تورم، گرانی و 
نابسامانی ها است و یکی از ریشه های اصلی آن کسری بودجه 
است که باید به حل این معضل توجه و برای آن چاره اندیشی 
شود. وی ادامه داد: اعضای حزب در کارگروه های تخصصی 
معتقدند لازم است منابع درآمدی و دریافتی دولت از محل نفت، 
 گاز و فرآورده های نفتی بطور کامل به خزانه واریز شود و پرداخت 
هزینه ها برحسب ردیف های بودجه باشد و ما به دولت محترم 
پیشنهاد می کنیم برای کاهش یا حذف کسری بودجه، تفکیک 
دریافتی حاصل از فروش نفت و گاز در داخل و خارج و سوآپ، 
شفافیت درآمد فروش نفت خام بصورت بیع متقابل و همچنین 
ترانزیت، احصاء درآمدهای حاصل از فروش فرآورده های نفتی 
مثل بنزین، قیر، گازوئیل و... و ثبت درآمدهای موضوع اصل 

49 قانون اساسی را در دستور کار بودجه قرار دهد.
بادامچیان همچنین گفت: نظرات حزب درباره اقدام دولت 
برای ایام عید نوروز و ماه مبارک رمضان در قالب نامه ای به آیت 

الله رییسی تقدیم خواهد شد.
جمهور  رییس  از  ادامه  در  اسلامی  موتلفه  حزب  دبیرکل 
خواست با قاطعیت بانیان گرانی ها و عوامل آنها را که اکثرا 
در همان حال و هوای دولت اصلاح طلبان اعتدالی عمل می 
کنند کنار بگذارد و تاکید کرد: در این راستا ملت پشتیبان رییس 

جمهور است.
وی همچنین گفت: سلطه گری آمریکا و غرب، از تحمیل 
و فشار به ایران نا امید شده و در قالب دو برنامه جنگ روانی، 
شایعه و دروغ پراکنی و نیز زیر سوال بردن نهادهای ارزشی 
وخدوم اهداف خود را دنبال می کند که البته با هوشیاری ملت 
و جهاد تبیین این حرکت مذبوحانه نیز به رسوایی و شکست 

نکبت آور برای عوامل آن منجر خواهد شد.
دبیر کل حزب موتلفه اسلامی در بخش دیگری از این گفت 
وگو درباره هیاهوی آمریکا و غربی ها درباره اوکراین و حمله 
روسیه به آن کشور اظهار داشت: این هیاهو که بیشتر تداعی 
هوچی گری سیاسی می کند و گویا مصرف داخلی برای بایدن 

در آمریکا دارد، در نهایت برای آمریکا رسوایی به بار می آورد.
بادامچیان گفت: آنچه برای ملت اوکراین مهم است استقلال 
در تصمیم گیری و عدم وابستگی به دیگر کشورهاست و باج 
سیاسی  استقلال  با  افتادن  ناتو  دام  در  و  زورگویان  به  دهی 
مغایرت دارد. دبیر کل حزب موتلفه اسلامی در پایان با اظهار 
تأسف نسبت به سخنان اهانت آمیز مطرح شده در جشنواره 
این دست،  از  بیان مواردی  اگر در  فیلم فجر اظهار داشت: 
تعمدی در جهت سنجش حساسیت های عمومی و غیرت 
دینی، ترویج فرهنگ سکولاریسم در جامعه و تضعیف و تخریب 
سینمای فاخر انقلاب اسلامی باشد ضرورت دارد نهادهای 
مسئول، واکنشی درخور داشته باشند. وی افزود: البته باید 
جنگ  در  اسلامی  انقلاب  دشمنان  مطلوب  که  شود  توجه 
ترکیبی امروز، تخریب در جهت حذف جشنواره فیلم فجر و 
تعطیلی این رویداد مهم فرهنگی از درون است و در این باره باید 
با آسیب شناسی و رفع نقاط ضعف و تقویت نقاط قوت توجه 

شود اهداف بازی رسانه ای دشمن محقق نشود.

بادامچیان در اعلام مواضع هفتگی حزب موتلفه: 

آمریکا باید غرامت زیان هایی که در برجام به ایران وارد کرده را بپردازد

سیاسی

با اشاره به سفر رییس جمهور به دوحه گفت: در  فعال سیاسی اصلاح طلب 
سال های گذشته استفاده صحیحی از ظرفیت اقتصادی همسایگان نکردیم و میزان 
مبادلات مالی ایران و قطر در حد نازلی است که این سفر می تواند روابط مالی و 

تجاری دو کشور را تقویت کند. 
داریوش قنبری در گفت وگو با ایرنا درباره دیپلماسی اقتصادی دولت سیزدهم 

گفت: فعال شدن دیپلماسی اقتصادی که موجب تامین منافع ملی شود و برای 
کشور ایجاد ثبات اقتصادی کند مورد تایید هر ایرانی دلسوزی است و بدیهی است 
بهترین و کم هزینه ترین منافع از طریق ارتباط با همسایگان حاصل می شود و دولت 
جمهوری اسلامی ایران باید ظرفیت های منطقه را شناسایی کند و ضمن تحکیم و 

توسعه روابط، میزان داد و ستد با همسایگان را افزایش دهد.
عضو شورای مرکزی حزب مردم سالاری با بیان اینکه ما طی سال های گذشته 
استفاده صحیحی از ظرفیت اقتصادی همسایگان نکردیم، گفت: ایران 16 کشور 
مرز زمینی و دریایی دارد که این شرایط در دنیا منحصر به فرد و فرصت بزرگی 
محسوب می شود و به حدی بازار این کشورها متنوع است که جز برخی کالاها و 
خدمات خاص و چند تکنولوژی، اگر ایران تمام تمرکز اقتصادی خود را بر همین 
همسایگان متمرکز می کرد تقریبا از حیث صادرات و واردات نیازی به کشورهای دور 

دست نداشت. 
وی یادآور شد: دسترسی و توسعه روابط با همسایگان و کشورهای دوست برای 
ما فرصت است چون حداقل مشکل بعد مسافت با آنها نداریم و فقط باید برای این 
بازارهای متنوع و متعدد، کالا و خدمات داشته باشیم که این نیازمند قوی شدن 

تولید و خدمات مناسب و متناسب با بازار این کشورها است.
قنبری گفت: همه باید از اقدامات خوب دولت حمایت کنند و اکنون که رییس 
جمهور مصمم است روابط کشور با همسایگان را تقویت کند به طریق اولی باید مورد 
تشویق قرار گیرد چراکه هر جا و هر اقدامی که منافع ملی را تامین و بنیه اقتصادی 

کشور را تقویت کند باید مورد حمایت همه گروه ها قرار گیرد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب درباره مزایای سفر رییس جمهور به دوحه گفت: 
میزان مبادلات مالی ایران و قطر اکنون در حدود یک میلیارد دلار است که واقعا این 

رقم بسیار ناچیز است. ایران و قطر دو کشور ثروتمند هستند و همین کشور با برخی 
از کشورهای نزدیک به ما تا 20 میلیارد دلار مراوده مالی دارد و این در حالی است 
که روابط ایران و قطر همیشه دوستانه و پایدار بوده است لذا اینکه در گذشته چه 
عواملی مانع توسعه روابط اقتصادی و مالی بین دو کشور شده، باید مورد مطالعه و 

آسیب شناسی قرار گیرد.
وی قطر را بازار بسیار خوبی برای محصولات کشاورزی ایران عنوان کرد و گفت: 
ایران، قطر و روسیه بزرگترین دارندگان منابع و ذخائر گاز در جهان هستند. لذا سفر 
دوحه می تواند مبنای خوبی برای توافق با کشور میزبان در رابطه با مدیریت بازار 
جهانی گاز اعم از استخراج، قیمت گذاری و صادرات باشد لذا امیدوارم سفر هیات 
ایرانی، سطح روابط اقتصادی و تجاری بین دو کشور را افزایش دهد که رقم مبادلات 

مالی ایران و قطر به رقم بهتری برسد.

داریوش قنبری فعال سیاسی اصلاح طلب:

ارتباط با همسایگان بنیه اقتصادی کشور را تقویت می کند
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حقّ همکیشان تو این است که به آنان خوش گمان 
باشی و با آنان مهربان باشی و با بدکارشان مدارا کنی و 

دل هایشان را به دست  آوری و در اصلاحشان بکوشی و 
از نیکوکارشان سپاس گزاری کنی و به آنان آزار نرسانی .

سه شنبه -3 اسفند ماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5459

کتاب من لا یحضره الفقیه: ج 2 ص 625 ح 3214

»حسین موسویان« به 11 ماه حبس محکوم شد
سخنگوی قوه قضائیه از صدور حکم 11 ماه حبس برای موسویان سفیر وقت ایران در آلمان خبر داد. 
ذبیح الله خداییان در بخشی از سخنان خود در نشست شورای عالی قضایی از صدور احکام قطعی برای 
مسئولان وقت منطقه آزاد کیش خبر داد و گفت: در سال 1380 »حسین موسویان« سفیر وقت ایران در 
آلمان و مشاور وقت منطقه آزاد کیش، شخصی را به نام »خدایار علم بیگی« به منطقه آزاد معرفی و اعلام 
می کند که این فرد می تواند 2 میلیارد یورو سرمایه گذاری انجام دهد؛ در همان زمان 200 هکتار از اراضی 
کیش با یک ثمن به علم بیگی واگذار می شود و این فرد نیز به تعهدات خودش عمل نمی کند. خداییان 
افزود: پرونده ای که در آن زمان با پیگیری سازمان بازرسی تشکیل شده بود اخیرا به حکم منجر شده و 
»حسین موسویان« سفیر وقت ایران در آلمان به 11 ماه حبس و همچنین »حسین قاسمی« مدیرعامل 
وقت منطقه آزاد کیش، »محمد علی نجفی« معاون وقت منطقه آزاد کیش، »جمشید قنبر مدیر سرمایه 
گذاری منطقه آزاد کیش، »ابوتراب فاضل« مدیر حقوقی منطقه آزاد کیش و »کاظم عامری« نماینده منطقه 
آزاد کیش در انعقاد قراردادها، به تحمل حبس محکوم شدند؛ »خدایار علم بیگی« نیز به لحاظ تبانی در 
معاملات دولتی به 3 سال حبس محکوم شده؛ در جریان این پرونده ثابت شد که این واگذاری در اثر تبانی 

در معاملات دولتی صورت گرفته است.

جمعیت سالمند ایران دوبرابر می شود 
 رئیس دبیرخانه شورای ملی سالمندان بهزیستی کشور گفت: پیش بینی ها بر اساس سناریوهای 
جمعیتی این است که از سال 1398 تا 1423 یعنی طی 23 سال جمعیت سالمند ایران دوبرابر می شود و به 
20 درصد می رسد.حسام الدین علامه افزود: جمعیت سالمندی ایران باز شتاب ادامه پیدا می کند به طوری 
که جمعیت سالمندی در سال  1435 از یک سوم جمعیت کشور عبور می کند و این  یک زنگ هشدار است.

وی تاکید کرد: در همین رابطه باید به رصد ویژگی های جمعیتی در حال تغییر جامعه توجه داشت تا بتوان با 
برنامه ریزی بهترین زیرساخت ها را برای مواجهه با تغییرات جمعیتی به وجود آورد. علامه پیش از این اعلام 
کرده بود که جمعیت سالمند از یک میلیون و 700 هزار نفر در سال 1355 به 8 میلیون و 800 هزار نفر 
رسیده است. در سال 1355 آمار سالمندی ایران 5 درصد بوده است که در سال 1395 به 10.17 درصد و 

سال 1400 به 10.43 درصد معادل 8 میلیون و 863 هزار سالمند رسیده است.

 عیادت رئیس دفتر مقام معظم رهبری از آیت الله علوی گرگانی 
حجت الاسلام محمدی گلپایگانی از طرف رهبر معظم انقلاب اسلامی در بیمارستان محل بستری آیت 
الله علوی گرگانی حضور یافت. - حجت الاسلام محمدی گلپایگانی از طرف رهبر معظم انقلاب اسلامی 
در جریان آخرین وضعیت درمانی ایشان قرار گرفت.حجت الاسلام محمدی گلپایگانی با ابلاغ سلام رهبر 
انقلاب اسلامی، برای آیت الله علوی گرگانی دعا و آرزوی سلامتی کرد.آیت الله سیدمحمدعلی علوی 

گرگانی 30 بهمن در پی ضعف قوای جسمانی در بیمارستان بستری شد.

سکته قلبی آیت الله سیستانی تکذیب شد 
یکی از مسئولان دفتر آیت الله سیستانی خبر سکته قلبی و انتقال معظم له به بیمارستان را تکذیب کرد. به 
گزارش سرویس بین الملل خبرگزاری حوزه، خبر سکته قلبی آیت الله سیستانی و انتقال ایشان به بیمارستان 
تکذیب شد.یکی از مسئولان دفتر آیت الله سیستانی با تکذیب این خبر گفت: حال عمومی ایشان خوب 
است و روزدوشنبه ملاقات عمومی هم داشتند.گفتنی است برخی فعالان رسانه ای از حمله قلبی آیت الله 

سیستانی و انتقال ایشان به بیمارستان الکفیل خبر داده بودند.

تعطیلی سراسری مدارس استان ها ممنوع است 
 معاونت تربیت بدنی و سلامت وزارت آموزش و پرورش، بخشنامه »ممنوعیت تعطیلی کلی و سراسری 
مدارس و مراکز آموزشی« را جهت اجرا به ادارات کل آموزش و پرورش استان ها ابلاغ کرد. بر اساس این 
بخشنامه  ستادهای استانی در این خصوص اختیار دارند بر اساس شدت بیماری و درگیری ابتلا به کرونا، 

به صورت منطقه ای و شهرستانی، مدارس و مراکز آموزشی را تعطیل و  محدودیتهای دیگر را برقرار کنند.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

۶ نفر بر اثر ابتلا به کرونا در قم جان باختند
 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در 24 ساعت منتهی به دوم اسفندماه جاری، 6 نفر بر اثر ابتلا 
به بیماری کرونا در این استان جان خود را از دست دادند.  به گزارش عصر دوشنبه روابط عمومی دانشگاه 
علوم پزشکی قم، مهدی مصری با اشاره به آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم، افزود: در این مدت 
98 نفر با علایم ابتلا به بیماری کرونا در مراکز درمانی این استان پذیرش و از این تعداد 80 نفر بستری 
شدند. وی اضافه کرد: 67 نفر از افرادی که در هفته های گذشته به دلیل ابتلا به کرونا در بیمارستان بستری 
شده بودند نیز ترخیص شدند. به گفته وی، در حال حاضر 383 بیمار مبتلا به کرونا در بیمارستان های 
قم بستری هستند که 53 نفرشان بدحال هستند. مصری خاطرنشان کرد: در 24 ساعت منتهی به دوم 
اسفندماه جاری، 282 تست کرونا از شهروندان گرفته شد که جواب 164 مورد مثبت بوده است. وی ادامه 

داد: تاکنون یک میلیون و 738 هزار و 259 دوز واکسن کرونا به شهروندان استان قم تزریق شده است.
  

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم  خبرداد:

نجات مصدومان حادثه گودبرداری از زیر آور
سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: 2 مصدوم حادثه گودبرداری در 

خیابان مصلی این شهر با تلاش آتش نشانان نجات یافتند. 
به گزارش عصر دوشنبه روابط عمومی شهرداری قم، حمید کریمی با اشاره به اعزام چهار خودروی 
سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم به حادثه گودبرداری خیابان مصلی، افزود: با تلاش 

همکاران آتش نشان، کارگران حبس شده در آوار نجات پیدا کرده و تحویل اورژانس شدند.
وی با اشاره به تلاش تدریجی برای آزادسازی کارگران در آوار، اضافه کرد: این کار به تدریج صورت 
گرفت تا آسیبی نسبت به این افراد وارد نشود. وی ادامه داد :ساعت 12 و 58 دقیقه حادثه تخریب دیوار 
پیاده رو در خیابان مصلی به مرکز فرماندهی آتش نشانی اعلام شدسازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 

شهرداری قم با اعزام چهار خودروی آتش نشانی، به آزادسازی 2 کارگر از آوار پرداخت.

و  خدماتی  عمرانی،  پروژه  و 19  برقعی  شهیدان  بلوار 
فرهنگی ، روز دوشنبه طی آیینی با حضور مدیرحوزه های 
علمیه کشور در منطقه یک شهرداری قم به صورت رسمی 

مورد بهره برداری قرار گرفت. 
آیت الله اعرافی: 

همه دستگاه ها برای بازآفرینی هویت تاریخی قم 
تلاش کنند

گفت:  مراسم   این  کشوردر  علمیه  مدیرحوزه های   
به  بخشی  هویت  عرصه  در  شهری  مدیریت  مجموعه 
شهروندان و معرفی هویت تاریخی و دیرینه شهر قم نقش 
برجسته و خاصی دارد و همه دستگاه ها باید برای بازآفرینی 

هویت تاریخی تلاش کنند. 
افتتاح  آیین  در  دوشنبه  روز  اعرافی  علیرضا  الله  آیت 
رسمی بلوار شهیدان برقعی و 19 پروژه عمرانی، خدماتی 
و فرهنگی در سالن رضوان شهرداری قم، با اشاره به افتتاح 
یک  برقعی  خاندان  افزود:  برقعی  شهیدان  بلوار  رسمی 
خاندان محترم و اثرگذار در شهر قم هستند و این بلوار به 

درستی به این نام، نامگذاری شده است.
وی تصریح کرد: در حوزه مدیریت شهری هیچ طرح و 
پروژه ای به درستی پیش نمی رود مگر اینکه شهروندان و 

مردم با شهرداری همراه باشند.
عضو فقهای شورای نگهبان رهبری با اشاره به ضرورت 
شناخت بیشتر شهر قم اظهار داشت: هنوز برخی از جنبه 
های تاریخی و میراثی قم به درستی معرفی نشده است و 
لازم است تا ظرفیت های این شهر به درستی شناخته و به 

نسل جدید و مردم شهرها و کشورهای دیگر معرفی شود.
اعرافی اضافه کرد: برخی از شهرها و کشورها برای هویت 
بخشی به منطقه و محل سکونت خود به تاریخ چند صد 
ساله خود تمسک می کنند این در حالی است که قم از 
زمان بعد از بعثت پیامبر گرامی خدا دارای تاریخی درخشان 

در حوزه های فکری، معرفتی و فرهنگی بوده است.
وی ادامه داد: قم دارای ظرفیت بسیار غنی و بالایی در 
پذیرا شدن از بزرگان علمی و ایجاد تحولات شگرف بوده 
است، تاریخ قم هیچگاه از نورافشانی در حوزه علم و معرفت 

خالی نشده است.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی با اشاره به نقش ویژه 
قم در تاریخ اندیشه و معرفت دینی در طول سیزده قرن 
اخیر، تصریح کرد: تاریخ مساله ای است که به شهروندان 
ساکن در آن هویت، شخصیت و اعتماد به نفس می دهد و 
هم اکنون لازم است این تاریخ پرافتخار را بر مبنای نیازهای 

روز مورد بازطراحی و بازآفرینی قرار بدهیم.
اعرافی همچنین ابراز داشت: مدیریت شهری در ایران 
مدیریت پراکنده ای است و نیازمند قانومندی و اصلاحات 
اساسی است و باید تمام امورات شهری بصورت متمرکز 

توسط یک نهاد و دستگاه انجام شود.
شهردار قم :

برای احداث بلوار شهیدان برقعی بیش از 
۲00 میلیارد تومان هزینه شده است 

شهردار قم نیز روز دوشنبه در حاشیه افتتاح رسمی بلوار 
شهیدان برقعی در منطقه یک شهرداری قم در گفت و گو 
با خبرنگاران از بهره برداری بلوار شهید صادقی در ادامه 
بلوار شهید روحانی در این شهر در گام چهارم از برنامه های 

افتتاحیه های شهرداری قم در سال جاری خبر داد. 

قم  شهرداری  اینکه  بیان  با  نژاد  سقائیان  سیدمرتضی 
از دهه فجر تا پایان سال جاری طی 6 هفته 100 پروژه 
با اعتباری بالغ بر 10 هزار میلیارد ریال را افتتاح می کند 
افزود: یکی از پروژه ها، احداث پروژه شهید صادقی بوده که 
یکی از محورهای شریانی و با هدف تکمیل رینگ ترافیکی 
احداث شده  شهر  مرکزی  هسته  ترافیک  کاهش  و  شهر 

است.
وی با تاکید بر اینکه این محور به طول هزار و 160 متر و با 
عرض مسیر 45 متری احداث شده است، تصریح کرد: 52 
هزار و 200 مترمربع تملک برای احداث این بلوار صورت 

گرفته است.
شهردار قم با اشاره به افتتاح این پروژه در روزهای آینده 
گفت: پروژه خیابان شهید صادقی یکی از اقدامات برای 
رینگ ترافیکی شهر بوده و از بزرگراه امام علی)ع( به سمت 

خیابان 15 خرداد احداث شده است.
وی افتتاح رسمی بلوار شهیدان برقعی را نیز مورد توجه 
قرار داد و خاطرنشان کرد: پروژه شهیدان برقعی بیش از نیم 
قرن قدمت دارد که بهره برداری از آن در شادابی و رضایت 

مندی عمومی تاثیرگذار خواهد بود.
افزایش شادابی و اعتماد، هدف و رویکردمدیریت 

شهری است 
سقائیان نژاد با اشاره به برخی ویژگی ها و مشخصات فنی 
پروژه شهیدان برقعی تصریح کرد: برای بهره برداری و به 
سرانجام رسیدن این پروژه شاخص ترافیکی بیش از 200 

میلیارد تومان هزینه شده است.
وی اهمیت بهره برداری و اجرای طرح های عمرانی در 

افزایش رفاه، شادابی و رضایتمندی شهروندان را مورد توجه 
قرارداد و گفت: صرف هزینه های عمرانی در صورتی که 
به رضایتمندی و شادابی اجتماعی منجر شود مورد تاکید 

مجموعه مدیریت شهری قم است.
اصلی  هدف  را  شهروندان  منزلت  و  شان  تکریم  وی 
شهرداری قم در پروژه های عمرانی، فرهنگی و تفریحی 
و خدماتی دانست و ابراز کرد: افزایش شادابی و اعتماد، 

هدف و رویکرد مجموعه مدیریت شهری است.
نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم  :

بازگشایی بلوار شهیدان برقعی میراث تاریخی قم را 
از گمنامی خارج می کند

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم  نیز دراین مراسم با 
اشاره به افتتاح بلوار شهیدان برقعی، گفت: با بازگشایی این 
محور عملًا تعداد زیادی از بافت های تاریخی و مغفول مانده 

قم از حالت مجهولیت و گمنامی خارج خواهند شد.
محمود مسگری اظهار داشت: مردم این منطقه بیش 
از نیم قرن برای بهره برداری از این طرح رنج کشیده بودند 
و بخشی از مسیر این پروژه از سال های گذشته به صورت 

جزئی تخریب شده بود.
برای  داد:  ادامه  قم  شهر  اسلامی  شورای  نایب رئیس 
پیشبرد سریع تر این پروژه ترافیکی اعضای شورای اسلامی 
شهر قم به صورت چهره به چهره و خانه به خانه با اهالی و 

شهروندان صحبت کرده بودند.
بافت  پروژه در  این  از  به قرارگیری بخشی  با اشاره  وی 
باز شدن این مسیر، برخی  با  یادآور شد:  تاریخی شهر، 
بافت های تاریخی مغفول مانده مانند بیت تاریخی آیت الله 

بهاءالدینی، مدرسه مومنیه، محله سفیدآب و سایر اماکن 
با  شد:  یادآور  مسگری  است.  بازگشایی شده  تاریخی 
بازگشایی این محور عملًا تعداد زیادی از بافت های تاریخی 
و مغفول مانده قم از حالت مجهولیت و گمنامی خارج 
خواهند شد. وی با اشاره به ضرورت دوطرفه شدن خیابان 
آذر برای جلوگیری از ایجاد خسارت به کسبه این محله از 
شهر قم، تصریح کرد: تعیین تکلیف اطراف بقعه مبارکه 
چهل اختران و تعیین تکلیف مسجد امام زین العابدین)ع( 
دو مساله مهمی است که انتظار می رود برای افزایش رفاه 

حال شهروندان هر چه زودتر مشخص شود.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم مطرح کرد :

 تملک ۱۲7 پلاک برای اجرای 
پروژه شهیدان برقعی

 معاون فنی و عمرانی شهرداری قم در حاشیه افتتاح بلوار 
تا پایان سال جاری  شهیدان برقعی، افزود: از دهه فجر 
100 پروژه با اعتباری بالغ بر 10 هزار میلیارد تومان به بهره 

برداری خواهد رسید.
عباس حلوایی زاده با اشاره به وضعیت پروژه شهیدان 
برخی  وجود  داشت:  بیان  گذشته  سالهای  طی  برقعی 
گذرهای تاریخی و میراثی و تراکم و ریزدانگی واحدهای 

مسکونی از چالش های مهم این پروژه بود.
پروژه  اجرای  برای  پلاک   127 تملک  به  اشاره  با  وی 
شهیدان برقعی یادآور شد: این پروژه به طول 720 متر طول 
و عرض 30 متر طبق طرح تفصیلی مصوب استانداری قم 
با اعتباری بیش از 2 هزار میلیارد ریال به بهره برداری رسیده 
است. حلوایی زاده خاطرنشان کرد: جابه جایی ، توسعه و 
اصلاح تاسیسات شهری قبل از تکمیل و آغاز در این پروژه 
انجام شده است و معارضات تاسیساتی تا حد بسیار زیادی 

از بین رفته است.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: ایجاد دو مسیر 
ویژه پیاده روی و دوچرخه سواری از ویژگی های بارز این 

طرح حمل و نقلی شهر قم است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود تصریح کرد: موزه 
علما و مراجع سال آینده همزمان با یکصدمین سالگرد 
تاسیس حوزه علمیه قم در دوره جدید، در کنار بیت تاریخی 
امام راحل با همت سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم 

برپا خواهد شد.
احداث خیابان 18 متری وصال، مناسب سازی رفت وآمد 
ابنیه  نوبهار، تکمیل  بوستان محله ای  معلولین، احداث 
توسعه  و  احداث  شهدا،  شهرک  و  شایان  بوستان های 
یک،  منطقه  قطعات  و  معابر  حاشیه  در  درختکاری 
ساماندهی و پوشش انهار منطقه یک، تکمیل بوستان فاز 
بلوار شهید حکیم، اصلاح هندسی  3 روحانی، تکمیل 
معابر سطح مناطق، روکش آسفالت شوارع فرعی خیابان 
فاطمی، روکش آسفالت شوارع فرعی خیابان فرهنگیان، 
روکش آسفالت فرعی خیابان های شهید محلاتی و 15 
خرداد، روکش آسفالت شوارع فرعی خیابان های نوبهار و 
شهدای دروازه ری، روکش آسفالت بلوار سمیه از خیابان 
معلم تا خیابان سجادیه، روکش آسفالت خیابان طالقانی، 
روکش آسفالت شوارع فرعی بلوار سمیه، روکش آسفالت 
خیابان  فرعی  آسفالت  روکش  محتشم،  خیابان  فرعی 
انقلاب و خرید و نصب تجهیزات ترافیکی از دیگر پروژه های 

قابل بهره برداری در این هفته است.

با حضور مدیرحوزه های علمیه کشورصورت گرفت ؛

بهره برداری از خیابان شهیدان برقعی

طرح:مهدی عزیزی

شیرینی عید هم به خاطره ها پیوست!

رئیس اتحادیه قنادان تهران با اشاره به افزایش ۳0درصدی قیمت 
شیرینی از ابتدای سال گفت: مردم قدرت خریدشان برای شیرینی 
خوراکی های  به  نیز  شیرینی  می رسد  نظر  به  و  آمده  پایین  بسیار 

لوکس پیوسته است.

معاون خدمات شهری شهرداری قم تاکید کرد:

لزوم توجه به معیشت رانندگان 
خودروهای انتقال اموات

معاون خدمات شهری شهرداری قم با تأکید بر توجه به معیشت خانواده رانندگان 
گفت: برای به خدمت گرفتن آمبولانس بهشت معصومه )س( دو بار مناقصه برگزار 
شد اما به علت پایین بودن نرخ تعرفه هیچ شرکتی حاضر به همکاری با سازمان 

آرامستان ها نشده است.
عباس ذاکریان در بیست و هشتمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر 
در خصوص اعتراض فرمانداری بر تعرفه بها و عوارض سال 1401 سازمان مدیریت 
سازمان  سال 1401  خدمات  عوارض  و  بهای  تعرفه  و  قم  شهرداری  پسماند  بر 
آرامستان ها اظهار داشت: پسماندهای پزشکی جزو پسماندهای ویژه بوده و طبق 
قانون مدیریت پسماند، مدیریت آن بر عهده تولیدکننده است و شهرداری مسئولیتی 
ندارد. وی در مورد اعتراض فرمانداری در خصوص تعرفه بهای و عوارض سال 1401 
سازمان مدیریت بر پسماند شهرداری قم توضیح داد و افزود: در خصوص بر این 
اعتراض دو موضوع جمع آوری و امحای پسماند مطرح بوده و مبلغ اولیه آن به علت 
راه اندازی دستگاه امحا و برای تشویق این صنف بر جداسازی پسماندهای پزشکی 
بر عادی پایین در نظر گرفته شده است. معاون خدمات شهری شهرداری قم تصریح 
کرد: این تعرفه بهای مشخص شده نیز بر اساس قیمت تمام شده است و در اصلاح 
این لایحه قرار برافزایش پلکانی این تعرفه بها است ولی قطعاً در سال آینده برای 

رسیدن به قیمت تمام شده یک افزایش بهای حدود 50 درصدی خواهیم داشت.
وی در خصوص اعتراض فرماندار قم به تعرفه بهای و عوارض خدمات سال 1401 
سازمان آرامستان ها نیز بیان کرد: برای به خدمت گرفتن آمبولانس بهشت معصومه 
)س( دو بار مناقصه برگزار شد اما به علت پایین بودن نرخ تعرفه هیچ شرکتی حاضر 
به همکاری با سازمان آرامستان ها نشده است. ذاکریان امکان اعتراض رانندگان 
آمبولانس های بهشت معصومه )س( را مطرح و خاطرنشان کرد: باید بپذیریم مبالغ 
اعلام شده بسیار پایین بوده و در صورت عدم همکاری بخش خصوصی کار زمین 
خواهد ماند. وی در پایان در حمایت از رانندگان آمبولانس های بهشت معصومه )س( 
گفت: خودروی این افراد اختصاصی برای انتقال اموات بوده و معیشت خانواده این 
افراد به این بهای این خدمات وابسته است و ما اصرار بر این افزایش تعرفه بها در 

سال 1401 داریم.
 

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم :

تعرفه خدمات جابه جایی اموات در قم  
افزایش می یابد

تعرفه و عوارض خدمات  افزایش بهای  از  نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم 
جابجایی و انتقال اموات در سال 1401 خبر داد و گفت: تعرفه انتقال پسماندهای 
عفونی مراکز درمانی که دستگاه امحا ندارند برای سال 1401 با افزایش 50 درصدی 

محاسبه می شود.
محمود مسگری روزدوشنبه در حاشیه بیست و هشتمین جلسه علنی و رسمی 
شورای اسلامی شهر قم، لایحه های مطرح شده در جلسه شورا را موردتوجه قرارداد 
و اظهار داشتمشارکت و همکاری مردم و شهرداری تنها عامل توسعه شهر بوده 
و تصویب بخشودگی بخشی از بهای عوارض یکی از شهروندان با توجه به مسائل 
و مشکلات و همچنین حواشی پیش آمده نشان دهنده حسن تدبیر و همکاری 
شهرداری است. نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم موارد اصرار در لوایح برگشت 
داده شده از فرمانداری را موردبررسی قرارداد و ابراز کرد: مهم ترین مورد مربوط به 
تعرفه بهای آرامستان ها برای انتقال اموات از منزل به آرامستان و سپس به حرم و منزل 
متوفی و در پایان برای خاک سپاری است و این افزایش بهای 100 درصدی به علت 

عدم افزایش در سال های گذشته بوده است.


